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LASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE. ŠENTJUR. ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
Franc Stojan iz Ložnice 82 mi piše — in se huduje, ker njegovega kakih 5000 črk 

obsegajočega »dopolnila« k reportaži (NEJPOPOLNI AVTOBUSNI POSTAJI nismo 
objavili. Naš namen z objavo reportaže je bil opozoriti na nevšečnosti potnikov in 
žalčanov — vsako ponavljanje in »dopolnjevanje« pa najbrž ni potrebno. Zlasti, če 
ni povedano nič novega. Bolj potrebno je stvari urediti. Tega pa midva oba s ko-
respondenco ne moreva sama. Pa če še tako »zafrkljivo« pišete, da je načrte za 
ureditev cestnega križišča in semaforizacijo izdelal nevešči pekovski vajenec. Ali pa, 
če znova opozarjate na semaforizacijo, prestavitev avtobusnih postajališč, ošvrknete 
počez in podolgem »občinarje«. Oba se namreč strinjava, menda pa nisva edina, 
da problemi o katerih smo pisali niso od muh — strinjava pa se tudi o tem, da 
po štirih mesecih niso pristojni ukrenili še nič, da bi prometno zmešnjavo odpravili. 
S ponavljajočim 'piSQJljGTYl SB StVCiVi 71Q SdTflC pO S6ÖZ SfiTCTtlBTlUCf JKl ÖB'pTCLV 
bi se pisali dr. Dreckfresser Arschduft pi. Arschloch, kot sami navajate. 

VAS UREDNIK 

BmBRmVGOSTEH 

če naj za katero pomemb-
5 in široko družbeno akcijo 
ičemo, da je samoniklo zra-
tla pri ljudeh in med njimi, 
stem za pričujočo to ne-
yomno lahko. Kajti, če se je 
atera politična manifestaci-
I »porodila« tako samoniklo 
srcih ljudi, se je oblika, ki 

> neguje zdaj Vlak bratstva 
I enotnosti, prav zanesljivo, 
ač, kadarkoli od zunaj ali 
Botraj kdo steguje roko nad 
riborjeno svobodo, sega po 
ružbeni ureditvi ali neti so-
raštvo med narodi in narod-
ostmi naše dežele — da, 
seiej je odmev enak. Kako 
udi ne, ko gre vendar za eno 
1 isto stvar: bratstva in enot-
osti ne more nihče ogroziti. 
1 pozabiti se leta 1941 ne 
a! 
Letos mineva 35 let kar je 

lemška fašistična drhal, že 
lekaj dni po okupaciji, po 
naprej pripravljenih načrtih, 
ričela izvajati obsežno akci-

jo preseljevanja naprednih, 
Zavednih in napredno usmer-
gnih Slovencev. Vse to so 
rfelali, da bi vnaprej onemo-
)očili in preprečili sleherni 
)oiskus širjenja narodne za-
«sti, uporniške miselnosti — 
da bi lahko uresničili Hitler-
evo povelje »naredite mi to 
deželo spet nemško«. 

Desettisoče Slovencev je 
lato moralo tiste dni v nekaj 
lirah s skromno osebno prt-
ljago zapustiti svoje domove. 
Najbolj je bila »očiščena« se-
verovzhodna Slovenija. iz 
zbirnih taborišč so bili s f>o-
sebnimi transporti izgnani v 
[azne kraje severne Bosne, 
Slavonije, Moslavine, v Šu-
iiadijo in zahodno Srbijo. 
Brez vsakršnih sredstev so 
se znašli v polni odvisnosti 
od dobre volje in razumeva-
nja ljudi in okolja, v katerem 
®o se znašli. 

Prebivalci teh krajev, kljub 
težkim razmeram, v katerih 
®o živeli, polni razumevanja, 

r̂av tako samoniklo organizi-
rano, so sprejeli naše izgnan-
ce v svoje domove in z nji-
"li delili vse kar so imeli. 
Dobro in zlo, kajti zlo je pri-
šlo tudi nadnje. Mnogi naši 
'zgnanci so se preko svojih 
flostiteljev povezali z narod-
loosvobodilnim gibanjem in 
Odšli v partizane. 

Z vrnitvijo izgnancev na 

svoje domove, se družinske 
vezi, to skupno življenje in 
odvisnost ni pretrgala. Le 
snidenje je bolj poredko. V 
srcih pa je ostalo, spomini 
se ne izbrišejo, hvaležnost ne 
preneha, dolg ne zastara. Če 
ne drugače, vmes so pisma, 
kartice, voščila pa novice, kaj 
je novega v enem in drugem 

kraju, kako otroci! In v nji-
hova srca je vsajena hvalež-
nost, bolj potreba in želja, da 
se skovano bratstvo, tova-
rištvo in medsebojno razume-
vanje, kot sestavni del pri-
dobitev narodnoosvobodilnega 
boja prenaša iz roda v rod, 
na mlajšo generacijo. Potre-
ba je rodila idejo, o Vlaku 

bratstva in enotnosti, kot or-
ganizirani obliki utrjevanja in 
razširjanja vezi, medsebojne-
ga povezovanja. Na pobudo 
uredništva Večer je leta 1961 
prvič krenil po tirnicah vlak, 
ki je takrat popeljal bivše iz-
gnance v Srbijo — po natan-
ko dvajsetih letih — v po-
vsem drugačnem vzdušju. Ne 

več v neznano sredino in oko-
lje, zdaj že k starim in novim 
znancem, k sorodnikom. Kaj-
ti, Vlak sklepa tudi nove za-
konske vezi. 

Vlak bratstva in enotnosti 
po 15 letih dobiva venomer 
nove in nove spodbude in 
značilnosti povezovanja. Na 
temelju človeškega sodelova-

nja se vse bolj poglabljajo in 
razvijajo še druge oblike so-
delovanja. Začetni stiki med 
posameznimi krajevnimi skup-
nostmi, družben» političnimi 
organizacijami, društvi in dru-
žbenimi organizacijami, šola-
mi, zdravstvenimi in drugimi 
zavodi in občinskimi skupšči-
nami med 29 občinami SR 
Srbije in 26 občinami SR Slo-
venije so prerastli v stalne 
oblike sodelovanja in pove-
zovanja. Vzpostavljeni so sti-
ki med raznimi organizacija-
mi združenega dela, ki so v 
F>osameznih primerih že pre-
rastli v trajne oblike poslov-
nega sodelovanja. Skoraj vse 
občine, sodelujoče v Vlaku 
bratstva in enotnosti, so 
sprejele in podpisale listina 
o pobratenju in sprejele pro-
grame nadaljnjega sodelova-
nja. V okviru Vlaka je tudi 
priložnost, da se delegacije 
občin sestanejo in ocenijo 
kar je bilo v tem obdobju 
doseženo. 

Prav zaradi lako pestrih in 
razvejanih oblik, ne več le 
priložnostnega, temveč stal-
nega in trajnega sodelovanja, 
postaja Vlak bratstva in enot-
nosti ne le mogočna manife-
stacija te enotnosti pač pa 
tudi priložnost in obveznost, 
da se sproti pregledajo in 
ocenijo uspehi doslejšnjega 
sodelovanja in pripravijo do-
govori. ki bodo nadaljnje so-
delovanje še bolj razvili. 

Letošnji Vlak bratstva in 
enotnosti, ki pod pokrovitelj-
stvom Zvezne konference So-
cialistične zveze delovnega 
ljudstva prihaja v Slovenijo 
po ustaljenem »voznem re-
du«, ko v Sloveniji slavimo 
Dan izgnancev. Z njim pri-
haja v goste okoli 1100 med-
vojnih gostiteljev izgnanih 
Slovencev in predstavnikov 
družbenopolitičnega in kultur-
nega življenja ter krajev, kjer 
so Slovenci med drugo sve-
tovno vojno našli topli dom. 
Skupaj z gostitelji so ga za-
puščali, da bi ga spet skupaj 
z njimi naredili toplega za vse 
ljudi, ki j im je svoboda pri 
srcu. In spet. da bi ga skupaj 
venomer ohranjali takšnega! 

Njim, ide}i in ciljem Vlaka, 
še posebej pa njihovim sa-
dovom gre f>ozdrav desettiso-
čev naših src: pozdravljeni 
bratje! 

Oktober 1974 . . . . Vlak bratstva in prijateljstva na eni od železniških postaj v Pomoravju. Nepre-
gledna množica, od najmlajših do sivolasih očancev, vse je prišlo pozdravit »braču Slovence«, ne-
kdanje izseljence, ki so poleg bratstva na krvavem bojnem polju najbolj čvrsta vez med obema brat-
skima narodoma v vsej zgodovini. Foto: J. KRAŠOVEC 

Potem, ko bodo goste iz 
Srbije sprejeli na slovenskih 
tleh na železniški FK)staji v 
Krškem, kjer jim bo prire-
jen osrednji sprejem, se bo 
Vlak bratstva in enotnosti 
za hip ustavil v Zidanem- mo-
stu, da bi nadaljeval pot v 
dveh smereh: na Gorenjsko 
in na štajersko. 

V Celju pričakujejo pri-
hod Vlaka v soboto ob 13.26. 
Celjska občina m sosednje 
občine Šmarje, Šentjur, SI. 
Konjice, Žalec, Mozirje in 
Velenje bodo tti pričakale 
svoje drage goste. Polurni po-
stanek vlaka bodo izkoristili 
zato. da vsem udeležencem 

Vlaka priredijo krajši kul-
turni program, dobrodošlico 
pa jim bo zaželel JOŽE MA-
ROLT. predsednik občinske 
skupščine Celje. 

Gostje bodo nato potovali 
v občine gostiteljice, gosti 
Celja pa k svojim, še isti 
dan zvečer, v soboto ob 19.30 
bo kulturna skupina iz pobra-
tene občine Cuprija izvedla 
v Slovenskem ljudskem gle-
dališču v Celju svečano pri-
reditev, za katero v Celju in 
širši okolici prebivalci kaže-
jo veliko zanimanje. Omejeno 
število vstopnic bo na voljo 
dve uri pred pričetkom pri-
reditve pri blagajni SLG, 

PROGRAM 
BIVANJA 
GOSTOV 
IZ SRBIJE 
V CELJU 

vstop bo brez vstopnine. Kul-
turna skupina bo ponovila 
svojo prireditev še v Šošta-
nju in Smarfcnem v R. d. 

V nedeljo si bodo gostje iz 
Srbije ogledali rimske izkopa-
nine in jamo Pekel v Šem-
petru, nato si bodo ogledali 
Velenje, ob velenjskem jeze-
ru pa bodo na skupnem ko-
silu. Popoldne bogo gostje 
skupaj s svojimi gostitelji 
preživeli na pikniku v Domu 
železarjev v štorah. 

Tretji dan bivanja v ge-
steh, v p>onedeljek si bodo 
gostje, v Celju in Velenju bo 
v gosteh tudi uradna delega-
cija SR Si'bije, ogledali ne-

katere znamenitosti in delov-
ne organizacije Merx. Aero, 
Etol in Zlatarne, katerih 
gostje bodo. Pop>oldanski čas 
je predviden za kramljanje 
gostov in gostiteljev na nji-
hovih domovih. 

V torek bo v Domu JLA 
skupno kosilo vseh gostov in 
gostiteljev, pred tem pa urad-
ni p>ogovori delegacij obeh 
občin o nadaljnjem sodelova-
nju med občinama Celje in 
Cuprija. Odhod dragih gostov 
z Vlakom bratstva in enot-
nosti 1976 s celjske železni-
ške postaje pa bo ob 16. uri, 
v torek, dne 8. julija. 



• • - • 

Vse skupa j se je pravza-
prav začelo že takrat , ko smo 
pisali leto 1974, Takrat se 
nam je zdelo, kako dolgo je 
še do BAI 76 v Celju, katere 
so zaupali AD Kladivar in se-
veda celotnemu Celju. Zdaj 
pa pišemo, da je do te prire-
ditve samo še borih petnajs t 
dni! Tako rekoč — pred na-
mi je finiš za uspešen start! 

Poskuša jmo ob tem natro-
siti nekaj novic: 

Predsednik organizacijskega 
odbora BATI 76 Mit ja Pi-
pan, je na zadnji seji pred-
sedstva AZJ poročal, kako po-
tekajo priprave. Z njegovim 
Tjoročilom so bili vsi zado-
voljni, pripomnili so samo 
nekaj : v istih dneh bo v Ju-
soslaviji finale za nogometni 
pokal Evrope. Prav to tek-
movanje n a j ne bi potegnilo 
na sebe vso pozornost, am-
pak jo m.ora tudi BAI 76 v 
Celju. Upajmo, da tako tudi 
bo, zlasti v atletskem Celju! 

Na letošnjih BAI bodo tu-
di nekatere visoke osebnosti, 
kot recimo predsednik Evrop-
ske atletske federaci je Pau-
len in minister za šport v 
v grški vladi Karamanlis . Se-
veda pr ičakuje jo tudi dru-
ge. 

Najpre j je kazalo, da ne bo 
veliko novinarjev na letoš-
nj ih BAI, zdaj pa pos ta ja jo 
Dodatki povsem drugačnejši . 
Pr ičakujejo jih preko 100! 
Novinarji bedo stanovali v 
hotelu Evropa, seveda pa bo 
organizator poskrbel za vse 
tisto, da bodo lahko iz na-
šega mesta poročali samo o 
najlepših stvareh! Med novi-
nar j i iz tu j ine bodo prevla-
dovali Grki, katerih tudi tu-
risti bodo dodobra napolnili 
celjski .stadion — 2000 jih 
bo! 

V Celju se j e mudil vodja 
Press centra, popularni »sta-
ri maček« za to področje, no-
vinar DELA Henrik Übeleis. 
Opozoril je na nekatere stva-
ri, ki jih je t reba pripravi-
ti, da bo vse O. K. Sicer pa 
— kda j ni bilo v Celju na 

atletski prireditvi vse O. K.? 
Kar velja za vse Celjane: 

vsak na j po svojih močeh pri-
speva, da bo takrat (najbol je 
bi bilo, da vedno!) Celje res-
nično kot »iz škatlice vzeto«, 
kot temu radi pravimo. Pred-
staviti se moramo kot do-
bri gostitelji, katerim ni bi-
lo zaman zaupano, da gosti 
veliko družino atletov iz Tur-
čije, Grčije, Romunije, Bol-
garije in seveda domačine. 

Doslej so izredno pomemb-
no delo opravile že mnoge de-
lovne organizacije, kot reci-
mo med drugimi Minerva iz 
Griž pri novi drenaži pa Elek-
trosignal z velikim in dvema 
majhn ima semafor jema er 
vsem ostalim. Vrtnarstvo (te-
ga organizator vedno izpo-
stavlja in ne brez osnove!) 
z urejenimi gredicami itd. 
Zlasti delavci Vrtnarstva so 
s svojim znanjem in delom 
napravili tisto, kar je stadi-
on spremenilo v pri jeten 
park! Vsak, ki bo zašel t ja , 
bo rekel, da je res tako. V 
naslednjih dneh pa je nalo-
ga TOeh ostalih, da tudi oni 

opravijo zaupano nalogo ta-
ko, kot je treba. 

Stadion »Borisa Kidriča« le-
ži takorekoč v srcu Celja in 
tudi to je motiv, da mora-

mo vsi temu srcu pomaga-
ti, da bo dobro utripalo, s a j 
bo s tem utripalo tudi vse 
ostalo. 

TONE VRABL 

Takšnile »blic« sestanki v prostorih Kladivar že dolgo niso več nobena posebnost v zadnjem času, 
pred pripravami na B.-VI 76 pa so še bolj pogosti in praktično večtaat na dan. Morda se menjava sa-
mo struktura tistih, ki sodelujejo ob »glavi« organizacijskega odbora in sicer predsedniku .\D Ivladivai 
(pa tudi članu IS občine Celje) Mitji Pipanu (četrti z leve proti desni)! Prej.šnji četrtek .so bili ob njem: 
Viki Dorn pa Dušan Ilovar, pa zdravnik (gre za zdravniški simpozij) pa Neva Iršič (protokolarne zade-
ve) pa Pater Drofenik in pisec teh vrstic. Krog pri pravi jalcev je seveda mnogo širši, vendar o tem do 
takrat, ko bo starter Adolf Urbančič sprožil prvi strel in naznanil začetek doslej največjega tekmovania 
v Celju: 35. BALK.-VNSKIH ATLETSKIH IGKRI Foto: TONE TAVCER 

ŽALSKI KOMUNISTI 
O DELU DELEGATOV 

Zastopanost komunistov v delegatskih s t rukturah 
v občini 2alec je zelo ustrezna. Tako so na seji kon-
ference ZK ugotovili žalski komunisti . Ob tem, ko so 
ugotavljali, da je v delegatskih s t rukturah vsak četrti 
delegat tudi član ZK, pa so se bolj zadržali ob vpraša-
njih, koliko so ti komunisti prispevali k razvoju de-
legatskega sistema. V zborih občinske skupščme, k je r 
je 140 komunistov oziroma 27 odstotkov vseh delegatov, 
je vpliv ZK močan. Vendar se ti delegati še premalo 
vkl jučujejo v pojasnjevanje vprašanj, ki jih posreduje 
gradivo za seje. To velja predvsem za delegate v druž-
benopolitičnem zboru. Premajhen je tudi delež komu-
nistov, da bi se tudi dejansko povedal krog vplivanja 
in odločanja od delegatske baze pa do sklepov skup-
ščine in nazaj. 

Za delegate v zborih republiške skupščine, med nji-
mi jih je kar 51 odstotkov v članstvu ZK, so ugotovili, 
da se premalo prizadevajo za razvijanje vzvratnih in-
formaci j oziroma za seznanjanje volivcev s svojim de-
lom. In za delegate v skupščinah SIS, od katerih jih je 
20 odstotkov v članstvu ZK, so ugotovili, da ti prema-
lo narede za uresničevanje interesov in stališč uporab-
nikov. Ob tem, ko so ugodno ocenili začetna prizade-
vanja delegatov komunistov v vseh delegatskih struk-
turah, pa so si žalski komunisti zadali še eno nalogo. 
Komunisti na j bi v prihodnje storili vse, da bi delegat-
ske funkcije bile resnično povsem ločene od izvršilnih. 
Tu ne gre toliko za problem z delegati iz tozdov, kot 
za problem z delegati iz krajevnih skupnosti, 

BRANKO STAMEJCIC 

CELJE — POD GRADOM 

Osrednja proslava praznika 
celjske občine, 20. julija, je 
letos zaupana krajevni skup-
nosti Pod gradom. To pa je 
tudi tista priložnost, ki jo 
vsak organizator tako po-
membne prireditve izkorišča 
za rešitev nekaterih na jbol j 
perečih komunalnih vpra-
šanj . V tej FKJbudi krajevna 
skupnost Pod gradom ni iz-
jema. 

Ob spre jemu odgovornosti 
za izvedbo občinske prosla-
ve, so sprejeli tudi obsežen 
delovni načr t raznih del, iz-
volili organe, ki u smer j a jo 
to dejavnost in storili vse, 
da so v to razgibano življe-
nje vključili veliko število 
krajanov. Ni naključje, če v 
tej aktivnosti kažejo večjo 
vnemo tisti, ki jih nove pri-
dobitve neposredno zadevajo. 

»Največjo pozornost posve-
čamo ureditvi družbenega 

centra v Zagradu, to je pro-
storov za delo vseh krajev-
nih družbenopolitičnih orga-
nizacij, krajevne skupnosti in 
Svobode«, je dejal predsed-
nik sveta krajevne skupnosti 
in predsednik organizacijske-
ga odbora za izvedbo pro-
slave, Franc Kumer. »V ta 
namen letos nadal ju jemo la-
ni začeto akcijo pri dvorani 
Stegu. Lani smo opravili ded 
v vrednosti okoli 25 milijo-
nov starih dinarjev, letošnja 
dela pa bodo brez opreme 
veljala okoli sto starih mili-
jonov. 

Drugo, kar želimo opravi-
ti v tem obdobju so komu-
nalna dela, predvsem tista, 
ki na jbol j žulijo naše kraja-
ne. To so ceste, kanalizaci-
ja in vodovod v Košnici. 
Sklenili smo, da bomo asfal-
tirali cesto v Košnici, cesto 
v spodnjem delu Polul, to 

Je ceste v Laško z nekaj 
odcepi in cesto v Zagradu 
proti Staremu gradu, poleg 
tega so tu še nekateri kraj-
ši odseki. Razen teda nada-
l ju jemo z izgradnjo kanaliza-
cije v Košnici in v Polulah. 
In končno gradimo cesto v 
Zgornjem Pečo\Tiiku na juž-
nem pobočju Grmade, k jer 
rešujemo zares pereče s tanje 
in izpolnjujemo dolgoletno 
željo in potrebo tamkajšnj ih 
ljudi«. 

»Obseg del je velik. Kako 
Pa z denarjem?« 

»Celotni program je ovred-
noten na okoli 402 milijona 
starih dinarjev. Od tega ima-
mo zdaj zagotovljenih sred-
stev za dobro polovico. Tu 
so sredstva občinske skup-
ščine v višini 50 milijonov, 
zatem kulturne skupnosti 30 
milijonov, združena sredstva 
delovnih organizacij okoli 

dva milijona starih dinarjev, 
medtem ko denar ja , ki bi ga 
na j delovni kolektivi prispe-
vali na vsakega zaposlenega, 
ki živi v naši krajevni skup-' 
nosti, še ni. Veliko priprav-
ljenost pa so pokazali obča-
ni naše krajevne skupnosti, 
ki so že doslej zbrali okoli 
60 milijonov starih dinarjev, 
V posebni akciji za zbiranje 
sredstev za kul turni oziroma 
družbeni center pa so kraja-
ni zbrali več kot tri stare 
milijone dinarjev in to po 
ključu deset tisoč starih di-
narjev na družino. Izreden 
je tudi delež krajanov v pro-
stovoljni delovai akciji. Do-
slej je bilo opravljenih več 
kot 740 prostovoljnih delov-
nih ur. In če te ure ovred-
notimo z dinarj i , pridemo 
tudi do lepega zneska«. 

M. BOŽIC 

CELJSKA OBČINSKA SKUPŠČINA 

v torek dopoldne so se 
na jp r e j na skupni, zatem pa 
na ločenih sejah sestali de-
legati vseh t reh zborov celj-
ske občinske skupščine. Na 
skupnem zasedanju so poslu-
šali uvodni poročili k oceni 
gospodarskih gibanj v občini 
lani ter k izvajanju kadrov-
ske politike, na ločenih pa je 
tekla razprava ne samo o 
teh dveh zadevah, marveč še 
o zapisu javnega posojila za 
ceste v Sloveniji in zlasti še 
o delu sodišča združenega 
dela, družbenega pravobra-
nilca samoupravl janja , občin-
skega sodišča, občinskeg!! 
javnega tožilstva, javnega 
pravobranilstva, posta je mi-
lice in občinskega s<.idnika za 
prekrške Celje. Vrh tega so 
potrdili sklep o izdvojitvi 
sredstev solidarnosti za po-
moč prizadetim po potresu 
na Kozjanskem in v Posočju. 
Na seji zbora delegatov kra-
jevnih skupnosti pa je bil še 
predlog odloka o imenovanju 
ulic in trgov na območju me-
sta Celja. 

Delegati so se tore j sre-
čali z vrsto pomembnih vpra-
šanj . Žal pa v te j obravnavi 
zlasti zbor združenega dela 
ni dal tistega, kar smo priča-
kovali. Vtem, ko so poroči-
lo o izvajanju kadrovske po-
litike sprejeli brez vsakršne 
ga dodatnega mnenja , pred-

loga in podobno, je bila rev-
na zlasti razprava o oceni 
gospodarskih gibanj lani in 
o neposrednih nalogah v 
zvezi z nadal jn j im pospeše-
vanjem gospodarjenja v ob-
čini. In še neka j — navzlic 
življenjsko važnemu vpraša-
nju , je zbor združenega dela 
tokrat zabeležil rekordno ne-
opravičeno odsotnost delega-
tov. Manjkalo jih je kar iz 
t r inajs t ih enot in predvsem 
iz tistih, ki bi morali prav-
zaprav največ povedati, ka j 
bodo oziroma so že napravi-
li, da bodo letos dosegali 
boljše proizvodne in poslov-
ne rezultate. 

In tako sta ostali poročili 
podpredsednika izvršnega 
sveta Rista Gajška in Fran-
ca Gazvode, ki je ocenil naj-
važnejše gospodarske naloge 
tudi s stališča zaključkov se-
je predsedstva občinske kon 
ference SZDL brez odmeva. 
Skora j brez odmeva, sa j se 
je razprava petih delegatov 
več ali m a n j (razen železar-
ne š tore) omejevala sam.o na 
vprašanja . In tako tudi ta 
pr imer govori, da bo treba 
temelji to oceniti delo delega-
tov in delegacij v delovnih 
sredinah, oceniti priprave na 
seje občinske skupščine, kdo 
v nj ih sodeluje, kdo spreje-
ma stališča in podobno. 

MB 

GORDANA 
ZAVŠEK 

Gordano smo zmotili 
sredi dela v oddelku me-
nialnice v Ljubljanski 
banki v Celju. Mnogi na-
ši bralci se bodo verjetno 
še spomnili njene poroke 
z Darkom v čupriji. Cor-
dana se je v čupriji ro-
dila, tam je hodila v šo-
lo in se ji še pred leti 
niti sanjalo ni, da se bo 

kdaj preselila v Sloveni-
jo, da bi tu živela in se 
celo poročila. Pa se je za-
sukalo drugače in zdaj je 
Cordana vesela in srečna 
kot nikoli, da je tako. 
Pred nekaj leti je Darko-
va stara mama prispela 
z vlakom bratstva in enot-
nosti v Cuprijo in je bila 
nekaj ini gost Cordani-
nih staršev, ki so čez dve 
leti vrnili obisk v Slove-
nijo. In to naključno znan-
stvo dveh družin je hote-
lo, da sta se Cordana in 
Darko spoznala in vzljubi-
la. čeprav sta se, razen 
po slikah, videla šele tri 
dni pred odhodom Darka 
v JLA, je vez med njima 
ostala trdna vse do nje-
govega prihoda domov, do 
kasnejše poroke v čupri-
ji, do danes in tako bo 
tudi v prihodnje, je pri-
povedovala prijetna sogo-
vornica. 

V dveh letih, kolikor je 
Cordana v Sloveniji, se 
je tekoče naučila našega 
jezika in tako najlaže pre-
bredla prve težave. Spo-
znala je nove ljudi in na-
šla nove prijatelje, čeprav 

na tiste v svojem rojst-
nem kraju ni pozabila. 
Pravi, da nima domotož-
ja, vsaj prehudega ne, če-
prav kadar le moreta z 
možem odideta na obisk 
k staršem in sorodnikom 
v čuprijo. Z mnogimi do-
mačini, sorodniki in se-
veda s starši se bo sre-
čala v teh dneh, ko bo 
v Celje pripeljal vlak brat-
stva in enotnosti. Vesela 
je, da bo lahko pokram-
Ijala z njimi in jih po 
daljšem času spet videla. 

Z Darkom živita v Žal-
cu, v stari, majhni hišici 
in se v prostem času 
ukvarjata vsak s svojim 
konjičkom. Darko se je 
lotil slikanja. Cordana pa 
v prostem času šiva in 
se spoprijema s izdelova-
njem tapiserij. Kot veči-
na mladih, imata tudi ona-
dva rada dobro glasbo, 
ki jima krajša prosti čas 
in izlete v naravo. Ljudje, 
pravi Cordana, so tu dru-
gačni kot v Srbiji, morda 
bolj vase zaprti, a kljub 
temu prijetni in so jo vsi 
lepo sprejeli, čeprav se 
je prvih stikov z novim 

okoljem kar nekoliko ba-
la. Zdaj je vse to že dav-
no mimo in Cordana se 
je že popolnoma vključila 
in vživela v novo okolje 
in med ljudi, ki so ji bili 
sprva nekoliko tuji. 

In če se ji le preveč 
stoži po rodni čupriji, na-
piše pisemce staršem ali 
svojim nekdanjim sošol-
cem in prijateljicam, da 
tako preko pisem izve, kaj 
je novega in zanimivega 
v njenem rojstnem kraju. 

Toda mladi ljudje so 
prilagodljivi, mednje prav 
gotovo sodi tudi Corda-
na in ne iščejo težav tam, 
kjer jih ni in si jih tudi 
po nepotrebnem ne dela-
jo. »Sicer pa,« je ob za-
ključku pogovora dejala 
Cordana. »Slovenija je le-
pa, spoznavam jo košček 
za koščkom in odkrivam 
njeae lepote. Celo z ve-
ščinami smučanja sem se 
že spoprijela . . . Lepa pa 
je tudi moja čuprija.« 

M. P 



VETERANSKA AKCIJA NA KOZJANSKEM 

Nekateri so si zaradi de-
lovne sobote vzeli dopust. Ker 
ni denarja za javni prevoz, 
je peljal vsak četrti s svo-
jim avtom. Nobenega prepri-
čevanja, nobenih obljub, če 
Stane Berglez skliče svojo 
zvesto četo, četa pride. V tri-
desetih letih smo se tako 
osuli, da smo posvojili Sta-
neta za skupnega komandan-
ta, Nevo za sekretarko, Cve-
ta za tntendanta. Draga za 
brigadirski »bit« in finance, 
Danico, Kristo in še desetino 
drugih za vzpostavljanje hi-
trih zvez in stikov . . . 

In tako je kolona prašila 
kozjanske ceste do Šentvida 
pri Planini, kjer smo bili ži-
va podoba kratkega stika, 
kajti v taborišču »Kozjansko 
76« nas niso pričakovali in 
smo jim do kraja zmešali 
štrene in zmotili obrambni 
dan, ki je bil na dnevnem 
redu. Kdo bi poiskal kratek 
stik? Na občinski konferenci 
ZSMS v Celju je bil sklep 
o delovni akciji »veteranov« 

razglašen in sprejet, radio je 
minuli teden učil o tem čiv-
kati vrabce in časniki so ob-
javili vest. Nerodno nam je 
bilo, da smo tako pobalinsko 
vdrli in se opravičujemo. 

Toda obljubili smo in na-
vajeni smo obljubo držati. 

Ko smo naposled le prišli 
»na traso« in se lotili slače-
nja travnatega pasu za bo-
dočo moderno cesto, se je 
izkazala stara resnica »hiti 
počasi«. Kajti prezagnani so 
se hitro upehali, pod rdeči-
mi obtiski se je začela nabi-
rati voda in tako se je mno-
gih srečanje s preteklimi slav-
nimi dogodki simbolično po-
trdilo z dobro znanimi žulji. 
EK-e uri smo se sajni potili 
na soncu in ker je tudi ko-
mandant prišel delati in ne 
ukazovati, je bil učinek po-
nekod manjši od vložene 
energije. In naenkrat je pri-
šla pomoč. Pobratena briga-
da je po zaključenih predava-
njih obrambne vzgoje imela 
na voljo: ali počitek ali delo 
na trasi, skupaj z veterani. 

Vsi brez razlike so se odlo-
čili za delo — tudi na prosto 
soboto. In tako so se stari 
brigadirji pomešali z mladi-
mi, raztegnili delovno vrsto 
in občutno zmanjšali starost-
no povprečje »«Jruženih 
enot« ter delovni učinek. 

Delo je bilo eden od ciljev 
sobotne akcije. Stik z mladi-
mi drugi cilj. In ta je pote-
kal med delom. Kako je bilo 
nekoč, je zanimalo njih, kako 
danes, je zanimalo nas. Ne-
kam tesno nam je bilo pri 
srcih, ko smo začutili, da visi 
pri njih nekaj v zraku, ne-
kaj kar utegne zatemniti pra-
vo vrednost njihovega briga-
dirskega sožitja. Verjeli smo 
in res je tako tudi bilo, da 
kdor zna trdo prijeti za de-
lo, bo znal tvorno sodelovati 
tudi pri reševanju nesoglasij, 
razpok v odnosih. In tako je 
bilo. še tisti dan so najprej 
komunisti, nato pa vsi ude-
leženci akcije na brigadni 
konferenci razčistili zadeve 
in pokopali nevšečnosti. 
Upajmo da zares. 

Ob slovesu smo komaj spet 
spravili s seboj naše mladinr 
ce. Trije veterani so na ak-
cijo pripeljali s seboj svoje 
odrasle otroke. Najraje bi 
ostali pri mladih. O, še bo 
priložnosti! 

Medtem ko so v Šentvidu 
letošnji »kozjanci« konferira-
li in se dogovarjali kako v 
bodoče boljše in bogateje so-
delovati, smo veterani na pla-
ninskem starem gradu spet 
zdrsnili nazaj v obdobje prog 
Brčko—Banoviči in ša-
mac—Sarajevo. Popisali smo 
nov trak za prapor prve bri-
gade s celjskega območja. In 
zvrstile so se pesmi. Parti-
zanske, brigadirske, narodno, 
vasovalske. Ubrano se je pe-
sem zlila čez strehe prelepe 
Planine, ki jo bo kmalu do-
segel siv asfaltni trak. In ko 
so zadonele tiste o četi, ki 
bo strmela, kako slovensko 
dekle ljubit zna, o mlado-
sti, ki je bila in se ne vrne, 
se je zasolzilo prenekatero 
oko. Hudič vendar in ta ne-
izprosni Čas. Pa se je posve-

tilo v tej in oni glavi, zakaj 
vsak govori o zlatih nekda-
njih dneh. Mladost je tista, 
ki zlati svoj čas pa če je 
bil še tako trd, neizprosen, 
odrekanja poln. Tako je bi-
lo z našimi dedi, tako je z 
nami, tako bo z generacija-
mi, ki rastejo pod vrh. 

Kaj je tisto, se vprašamo 
še enkrat, kar nas zvabi, ko 
Stane zakliče »v zbor«? Mla-
dost, tovarištvo, ponost na 
storjeno, medsebojno spošto-
vanje, spomin na dni, ko smo 
si po sili razmer in po za-
vesti bili bolj enaki, če bi 
govorili o današnjih dneh, o 
tem kaj kdo ima in kaj ni-

ma, bi se razkropila sprti. Se-
veda s tem ne zmanjšujem 
osebnosti Stanetove, ki nas 
tako usi>ešno zbere. Je bil 
p>ač tak komandant, ki je 
znal ustvariti kolektiv, pa se 
mu danes, ne glede na to, 
kak položaj kdo ima, podre-
jamo če gre za brigadirstvo, 
za akcij sCštvo. 

Pa krepek ZDRAVO mladi 
brigadirji na Kozjanskem. 
Sence bodo zginile in v spo-
minu bodo ostali le sončni 
dnevi. Ni vrag, da bodo čez 
trideset let čutili kot mi, saj 
so iz istega testa . . . 
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JURE KRAŠOVEC 

1. aprila na proslavi v Brčkem. 8. maja na 
zborovanju in pobratenju v Celju ter »na grič-
ku«, in v tretje — na delovni akciji in obisku 
»pobratimom« na Planini. 
Kaj žene nekdanje povojne brigadirje z delov-
nih akcij, da se znova in znova snidejo? Je 
odkrita skrivnost naših dedov in zlatih starih 
časov? 

Na Kozjansko po »konkreten stik« s pretek-
lostjo in sedanjostjo. »In če bo deset, dvajset 
let naš Stane zaukazal »zbor«, bonno prisepali 
ob palicah, oprti na vnuke, po kanček spomi-
na na ponosno mladost!« 

POIZKUS PORTRETA 

To bo zares samo skro-
men poizkus, spraviti na 
papir samo nekaj bežnih 
potez o človeku, ki je bil 
letos med tistimi Sloven-
ci, ki so dobili visoko od-
ličje — zlato priznanje 
OF. 

Ivan Melik-Gojimir je 
priznanje dobil za zasluge 
pri organizaciji partizan-
skega tiska med NOV in 
ne nazadnje nenehno akti-
vistično delo od fantovskih 
let do današnjih dni^ ko 
kot upokojenec z ' užit-
kom dela v organizaciji 
SZDL v krajevni skupno-
sti, kot je začetek njego-
vega javnega delovanja bi-
lo na terenu, med ljudmi 
neposredno. 

Ko takole človek poizku-
ša vleči iz njega o njem 
samem v partizanih tiskar, 
niških časih, sliši v odgo-
vor vse polno drugih 
imen. Kako se je učil pri 
avtorju »bilečanke« Mila. 
nu Apihu v tehniki 
»Krim«, kako so zadolže-
vali za razne akcije inže-
nir Lojze Roje, pa Milan 
Skrljevaj.Petrač in dru-
gi. In vendar je Gojimir 
sodeloval v najožjem po-
menu besede v organi-

zaciji partizanskega tis-
karstva od leta 1943, ko so 
ga zgodaj spomladi poteg-
nili kot prvoborca iz eno. 
te in ga prepustili dejav-
nosti, ki je dostikrat zale-
gala več kot bataljoni in 
brigade — tiskano besedo 
o našem boju, ciljih in pri-
hodnosti, besedo ki je bo-
drila, odkrivala resnico, ki 
je poganjala v boj in upor. 
Gojimir je v Kočevju pred 
kočevskim zborom organi, 
ziral tiskarno, lovil ljudi 
med novinci iz Ljubljane, 
med tiskarji osvojenega 
Novega mesta in brskal za 
njimi po enotah p vsej 

Sloveniji. Ko je zaradi 
ofenzive bilo treba spet 
preiti na ilegalne tiskarne, 
se je Ivan Melik podal na 
Gorenjsko, pravzaprav na 
Moravško^ toda razmere 
razmaha tiskarstva tu ni-
so dovoljevale. Poleti 1944 
gre Gojimir spet čez Sa-
vo. Tokrat kot grafični vo. 
d ja partizanskih tiskarn 
na delu Gorenjske, Koro-
škem in na Štajerskem. Or-
ganiziral je prevoz tiskar-
ne v osvobojeno Zgornjo 
Savinjsko dolino v bližini 
Bočne in razvil tiskarsko 
dejavnost do take hvalite, 
te, da se je le malo razli-
kovala od mirnodobskih ti-
skarskih izdelkov. Kot 
prej v Kočevju in Kočev-
skm rogu. je tudi tu na 
Štajerskem njegovo delo 
bilo neposredno pod pri-
stojnostjo pokrajinskega 
partijskega vodstva. 

V zimski ofenzivi, oziro-
ma po vpadu sovražnika v 
Zgornjo Savinjsko in Za-
drečko dolino je Gojimir-
jeva tiskarna, ki jo je po-
ganjala elektrika, spet one. 
mela, čeprav ni bila od-
krita. Iniciativo so morali 
prevzeti drugi tiskarski 
centri, večina Gojimirjevth 

fantov in deket se je po-
razgubila po brigadah, ozi. 
roma odšla v tiskarske 
tehnike na Dolenjsko. 

Pred konecm vojne je Go-
jimir opravljal že drugo 
dolžnost, vendar je po os. 
voboditvi spet šel med ti-
škarje. Kot delegat mini. 
strstva za industrijo je 
prišel 16. julija 1945 v Ce. 
I je, v takratno Mohorjevo 
tiskarno. Od takrat do da. 
nes je Celjan. Le dve leti, 
ko je bil v Beogradu v 
partijski šoli, se je Celju 
med tem »izn&veril«. Ra-
zen odgovornih sindikal-
nih, partijskih in frontov-
skih dolžnosti je bil zvest 
predvsem organizaciji ZB 
NOV in seveda, nemalo za. 
slug ima za razvoj grafič-
ne dejavnosti v Celju. 

Upokojen je, a ne poči-
va. Nepogrešljiv je med 
borci, med rezervnimi vo-
jaškimi starešinami in v 
fronti SZDL, katere odli-
kovanec je od s<večanosti 
27. aprila v Ljubljani. 

Tole je teh nekaj pres-
neto skromnih in okornih 
črt v poiskusu portretira-
nja Ivana Melika — Goji-
mirja. 

JURE KRAŠOVEC 

SEMINAR KP 
KOROŠKE — 
DELOVNO 
SREČANJE 
KOMUNISTOV 

Pretekli teden je bilo v 
Velenju na delovnem sreča-
nju deželno vodstvo KP Av-
strije za Koroško s s\^jinii 
člani. Na semhiarju, ki so 
ga pripravili skupaj z občin-
skim komitejem ZIvS Vele-
nje in mednarodno komisijo 
Izvršnega komite,ja predj>ed-
stva CK ZK Sloveriije so 
obravnavali tudi vpra-šanja 
komunalnega sistema pri 
nas, družbenem standardu, 
samoupravljanju in drugih 
vprašanjih, ki so predvsem 
zanimala avstrijske komuni-
ste. Ti so si ogledali tudi 
proizvodnjo v TGO Gorenje, 
REK, delo vzgojno varstvo-
nih ustanov. 

Koroški komimisti so se 
ob tej priliki tudi srečali s 
številnimi komunisti z ob-
močja celjske regije, na za-
ključnih razgovorih pa je 
sodeloval še Ratko Močilnik, 
predsednik mednarodne ko-
misije Izvršnega komiteja 
predsedstva CK ZK Slove-
nije. 

Avstrijski gostje, ki so bili 
v Velenju na delovnem se-
minarju so bili s sprejemom 
in s tem kar so videli in 
spoznali izjemno zadovoljni. 
Seminar so kronali nastopi 
kulturnih skupin, z Avstri,j-
skega je v kulturnem pro-
gramu nastopila skupina 
Beljaka, 

ŠMARJE: ZA 
KOMUNISTE 

Da posvečajo v šmarskl 
občini preceijšinoo pozör-
nost iaobražefvainju komu-
nistov, smo že poročali. 
Tako so v okviru pr^ogra-
ma idejno političnega izo 
braževanja pripravili mi-
nuli teden predavanje o 
aktualnih zunanije politič-
nih dogodkih za vse pred-
sednike komisij za idej-
no političaio usposabljanje 
članov ZK v osnovnih or-
ganizacij ali. Predaml je 
novinar Tanjuga Tomaž 
Kšela. 

ODDAJNIK 
M. TV MREŽE 
NA BOČU 

Konec meseca juimtja bo 
pričel na Boču oddajaJtd 
oddajnik II. TV mreže. 
V tem primeru ni šlo za 
novogradnjo oddajnika, 
saj je že ol>stojal za I. 
program in so tega le z 
dodatnimi napravami us-
posobili za prenašaiije 
drugega programa. To je 
vsekakor velika pridobi-
tev za občane šmarske 
občine, pa ne samo za-
nje, saj bo oddajnik de-
loval tudi na območju ko-
njiške občine in na ob-
moöju občine Slovenska 
Bistrica. Dela so veljala 
31 starih milijonov, kar 
nd veliko, plačilo pa so si 
vse tri občine razdelile na 
enake dele. 

D.M. 



STABILIZACIJA 
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Minuli teden so se v dven 
skupinah sestali predstavniki 
občinskega koordinacijskega 
odbora za stabilizacijo v Ce-
l ju in predsedniki odborov 
za stabilizacijo v tozdih. 
Skupno so ocenili letošnja pri-
zadevanja za stabilizacijo in 
se dogovorili za bodoče na-
loge, ki jih nalagajo skle-
pa konference celjskih komu-
nistov in akcijska brošura 
Stabilizacija v Celju. 

V oceni letošnjih dosežkov 
so ugotovili, da so ti slabši 
od predvidenih, a vendarle 
boljši kot to v povprečju ve-
l ja za republilko. Kl jub stag-
naciji v mnogih organiizacl-
jah združenega dela smo v 
celjski občini zabeležili 8,4 % 
večjo industr i jsko proizvod-
njo . Težave, ki se k ^ j o , za-
to niso toliko v proizvodnji 

sami, kot v blagovnem pre-
toku od proizvajalcev do po-
trošnika, ki je opešal pred-
vsem zaradi neurejenega po-
ložaja trgovine na veliko in 
malo. . Gospodarske organiza-
cije so se dokaj dobro prila-
godile težavnemu položaju na 
tržišču, vendar je prav v pro-
izvodnih programih še veliko 
slabosti. Tu n a j bi tfLLo v pri-
hodnjih mesecih torišče de-
la vseh, ki se bori jo za sta-
bilnejše gospodarstvo, pa tu-
di obiski v nekaterih delov-
nih organizacijah, ki nikakor 
ne more jo na zeleno vejo, so 
pokazali, da je največ težav 
subjektivnih. To pa pomeni, 
da so se v delovnih organi-
zacijah preveč izgovarjali na 
zimanje vplive, vse preradi 
pa so pozabili nase, svoje 
proizvodne programe, slabo 

kakovosit in lastne napake. 
Povsod, k jer so znali najt i 
te slabosti in v stabilizacij-
skih programih našli tudi pot 
iz težav, so zabeležili tudi le-
pe dosežke. To dokazuje da-
našnj i položaj tozda radiator, 
jev v EMO, Mefxa, nekaterih 
tozdov Zlatarne, pa tudi pri-
zadevanja v Metki in še kje . 

Deklarativnost v stabiliza-
cijskih programih se je mar-
sikomu že maščevala. Uspeš-
ni smo v stabilizaciji lahko 
le, če sleherni . bozd najde 
svoje mesto v skupni bitki, 
opredeli svoje naloge, nosil-
ce in roke za izvršitev stabi-
lizacijskih nalog, pa tudi fi-
nančne učinke, ki jih z do-
ločeno stabilizacijsko akcijo 
načrtuje . 

Z dosežki v stabilizaciji 
smo lahiko le delno zadovolj-

ni, so ugotovili na skupni se-
ji nosilci stabilizacije iz toz-
dov. S stabilizacijskimi pri-
zadevanji mora jo zaživeti vsi 
delovni l judje , predvsem pa 
je treba akcijo stabilizacije 
prenesti na raven delovnih 
samoupravnih sikupin, ki 
so doslej stale p r e v ^ ob 
strani. 

Delovni dogovor so zaklju-
čili z ugotovitvami, da se mo-
ra jo stiki med nosilci štabi-
lizacije okrepiti, še več je tre. 
ba narediti za prenašanje 
konkretnih stabilieacijskih 
uspehov v vse delovne sredi-
ne. popraviti je t reba stabili-
zacijske načrte i^ jih uskla-
diti z akcijsko brošuro in ne-
nazadnje, t reba je izboljšati 
tudi obveščanje, sa j je »vede-
ti« pogoj za »narediti«. 

BRANKO STAMEJCIČ 

Koordinacijski odbor za stabilizacijo v celjski ob-
čini si želi izboljšati stike med nosilci stabilizacije v 
tozdih in odborom. Stalni stiki na j bi med drugim 
prispevali tudi k boljšim podatkom, na osnovi katerih 
bi lahko začrtali nove akcije za stabilizacijo v kon-
kretnih delovnih sredinah, pokazali na pozitivne in ne-
gativne izkušnje tozdov pri stabilizaciji in podobno. 

Stiki so se doslej odvijali le na skupnih sestankih, 
kar vsekakor ne zadostuje. Zato so pred dnevi člani 
odbora za stabilizacijo prvič razposlali v tozde poseben 
Indok vprašalnik. Ta na j bi postal stalna vez med 
nosilci stabilizacije v tozdih in občinskim odborom za 
stabilizacijo, podatki, ki jih bodo zbrah preko odgovo-
rov na vprašalnik pa bodo služili za boljše načrtova-
nje stabilizacijskih nalog in bodo olajšali spreml janje 
prizadevanj delovnih kolektivov. Manjši, mesečni vpra-
šalnik, zastavlja vprašanja o stabilizacijski dejavnosti 
tozdov in ukrepih, ki so že dali dobre rezultate, o naj-
boljših dosežkih kot tudi ostalih akcijah, ki so pri-
spevale k stabilnejšemu gospodarjenju tozda. 

Mesečnemu vprašalniku bo ob koncu prvega pollet-
ja sledil tudi bodoči stalni tromesečni vprašalnik, ki 
bo še bolj sistematično posegel v gospodarski položaj 
tozdov in bo skupno s podatki, ki jih zbira SDK 
omogočil sprotno in hitro spremljanje vseh osnovnih 
kazalcev gospodarskega položaja v tozdih. 

Čeprav sta oba -/prašalnika že pripravljena, še ved-
no nimata dokončne oblike. Radi bi ju namreč o p r e 
mili še z nekaterimi značilnimi odgovori in jih pri-
lagodili mehanografski obdelavi, kar bo omogočilo hi-
trejše zbiranje in obdelavo vseh potrebnih podatkov. 

Tudi z boljšim komunici ranjem in boljšimi podatki 
bomo lahko veliko prispevali skupni borbi za kar 
najstabilnejše gospodarjenje, zato velja pobudi odbora 
za stabilizacijo vsa pohvala. 

B. STAMEJOIC 

CELJE: 
IZOBRAŽE-
VANJE ZA 
DIREKTORJE 

Celjski razvojni (hinter 
je pripravil projekt izo 
braževanja gosodarstveni-
kov. Na posebnih seminar, 
jiih, ki j ih bodo pripravili 
v več ciklusih bodo sku-
šali še bolje usposobiti 
najodgovornejše delavce v 
gospodarstvu, za kakovost-
no opravl janje njihovega 
dela. V seminar je bodo 
vključili predvsem direk-
to r j e tozdov. Ti n a j bi se 
izobraževali v petih loče-
nih seminarskih skupinah, 
ki bi imele skupa j neka j 
nad sto slušateljev. 

Za kakovostno izvedbo 
taike oblike izobraževanja 
jamči jo tudi prizadevanja, 
da bi med predavatelje 
vključili kar največ znanih 
slovenskih ekonomistov, 
rednih predavateljev na 
mariborski VEKŠ in 
kranjsk i šoli za organizaci. 
jo dela ter drugih. 

V prvem vsebinskem 
sklopu programa šolanja 
za gospodarstvenike bodo 
obdelali vprašanja in pro-
bleme v zvezi s stabiliza-
cijo gospodarstva. 

B. S. 

KIL 

Opekama Ložnica, ki je 
tozd Keramične industr i je iz 
Liboj, se že neka j let otep>a 
s hudimi težavami, ki so bolj 
aU m a n j skupne vsem proiz-
vajalcem opeke. Zaradi indu-
strializacije stanovanjske iz-
gradnje namreč opeko u jan j 
uporabl ja jo kot nekoč, pro-
izvodne zmogljivosti v repub-
liki i>a so odločno prevelike. 

Opekarna Ložnica je tako 
minulo poslovno leto zaklju-
čila z več kot 176 milijoni iz-
gube. Iz težav so si hoteli 
pomagati z uresničitvijo sta-
bilizacijskega načrta, ki je 
predvideval dvig proizvodaje. 
To pa ni bila ustrezna reši-
tev, sa j je povečana proizvod-
n ja pripeljala le do še več-
jih i z ^ b , ker opeke ni bilo 
mogoče prodati . 

Tako se je kolektiv soočil 
z vprašanjem likvidacije toz-
da kot eno možnostjo in 
vprašanjem priključitve toz-
da h Keramični industri j i na 
drugi strani. Delavci opekar-
ne so se odločili tsl drugo 
možnost, ki nakazuje tako 
kolektivu opekarne kot tudi 

Keramični industri j i mnogo 
svetlejšo prihodnost. Delavce 
iz Opekarne bi namreč vklju-
čili v poroizvodnjo KIL, kar 
bi omogočilo uresničitev pla-
nirane naložbe v t re t jo livar-
no. Ta na j bi v sodelovanju 
s tu j imi par tner j i delala sko-
r a j izključno za izvoz. Tako 
bi vzpostavili novo, zelo do-
nosno naložbo, hkrati pa bi 
odpravili tudi žarišče izgub, 
ki so jih doslej solidarno po-
krivali delavci obah tozdov 
Keramične industr i je . 

Delavci Opekarne soglaša-
jo s temi načrti, ki predvide-
vajo tudi prodajo zemljišča 
in obstoječih ob jek t jv Ope-
karne Minervi. Ta je priprav-
ljena za takšen odkup, de-
nar , ki bi ga dobili pa bi 
lahko uporabili za pokr i t je 
izgub. Po načrt ih na j bi Ope-
k a m a prenehala s proiz\'od-
njo 1. julija. 

9. juni ja bo v Keramični 
industri j i referendum, na ka-
terem se bodo delavci odlo-
čili o ponujeni rešitvi. V zve-
zi s tem pa se odpira še ne-

ka j vprašanj; ki ji bodo mo-
rali delavci obeh tozdov 
ustrezno rešiti. Gre namreč 
za vključitev 50 zaposlenih iz 
Opekarne v proizvodnjo v 
Keramični industriji . Tu pa 
je poleg ekonomskih vpra-
šanj močno prisotna tudi po-
treba p>o zagotovitvi socialne 
varnosti teh delavcev. Ne bi 
se smelo pripetiti, da bi ka-
teri od delavce^' Opekarne 
ostal brez dela. Temeljito bo 
treba proučiti možnosti za 
zai>oslirev vseh, ne pozabiti 
na možnosti prekvalifikacije 
in podobno. Problema se v 
KIL zavedajo in prepričani 
smo lahko, da ga bodo ustrez-
no rešili. 

Pred delovnimi l judmi KIL 
je tore j referendmn, na ka-
terem se bodo, v to trdno 
ver jamemo, delovni l judje od-
ločili za najboljšo, morda ce-
lo edino možno in sprejem-
ljivo odločitev. Odprava ža-
rišča težav in izgub je nujna , 
čeprav ni laliko ukiniti nad 
50 let stare proizvodnje, tu 
ne sme biti sentimentalnosti-
š e zlasti zato ne, ker je pri-
pojitev temeljne organizacije 
Opekama povezana z ures-
ničitvijo naložbe, ki Keramič-
ni industr i j i odpira svetlejšo 
prihodnost . V pripravah na 
referendum se mora jo zato 
vsi delavci, predvsem p? ko-
munisti in sindikat, zavzeti 
za pravilno pojasnjevanje 
problema in s tem prispevati 
k uspehu referendvuna. 

B. S. 

CELJSKI KADROVIKI 

Sredi ma ja 1976 je tovarna 
TOMOS Koper gostoljubno 
sprejela na obisk vodje kad-
rovskih služb iz občine Ce-
lje. 

Celjski kadroviki so si naj-

pre j ogledaU potek dela v to-
varni motorjev, nato pa je 
bil organiziran posvet s pred-
stavniki TOMOS-a. 

Osrednja tema posveta je 
zadevala vlogo kadrovske 
funkcije in organizacijo dela 
v kadrovsko-splošnem sektor-
ju. V diskusiji pa so se iz-
menjala mnenja in posredo-
vale izkušnje s področja or-
ganizacije izobraževanja, pro-
blematike zap>oslovanja delov-
nih invalidov, problem alko-
holikov, reševanje stanovanj-
ske problematike, o delova-
n ju in organizaciji varnostne 
službe. Nadalje je celjske ka-
drovike zanimala izobrazbena 
in kvalifikacijska s tmktu ra 
ter sodelovanje kadrovske 
službe z dmžbeno politični-
mi organizacijami. 

Srečanju so prisostvovali 
tudi predstavniki Obalnega 
društva kadrovskih delavcev. 

Prepričani smo, da je bilo 
posvetovanje koristno, sa j se 
je izmenjalo mnogo plodnih 
izkušenj. Zaradi pK>membno-
sti in odgovomosti kadrov-
ske službe ugotavljamo potre-

bo po enotnem delu vseh ka-
drovikov, ker bi dosegli pred-
vsem z večjo ix>vezanostjo 
med združenji ali dmštvi ka-
drovskih delavcev. Le tako 
bomo še uspešneje razvijali 
kadrovsko politiko v OZD in 
TOZD po že zastavljenih 
smernicah organizacije zveze 
komunistov in našega samo-
upravnega družbenega siste-
ma. JOŽE DROFENIK 

MOZIRJE: 240 
MLADINCEV 

Tudi mladi l judje v mo-
zirski občini so lepo po-
častili svoj mesec ma j . S 
številnimi prireditvami in 
akcijami. Predvsem de-
lavno. Lepo slovesnost pa 
so imeli v torek dopoldne 
na Ljubnem ob Savinji. 
Tu so se namreč zbrali 
vsi tisti mladi iz Gornje 
Savinjske in Zadrečke do-
line, ki so zapustili pio-
nirsko in stopili v mla-
dinsko organizacijo. Tako 
so v občini povečali števi-
lo mladih Članov v svoji 
organizaciji za kar 240. 

MB 

ŽALSKI 
SINDIKATI O 
GOSPODARSTVU 

Danes popoldan bo v Žalcu se-
ja predsedstva občinskega sveta 
Zveze sindikatov, na kateri bodo 
osrednjo pozoi-nost posvetili ob-
ravnavi stanja v žalskem gospo-
darstvu po uveljavitvi novih eko-
nom.skiii predpisov, pregledali pa 
bodo tudi osnovne podatke o go-
spodarjenju v minulih štirih me 
secih. 

Na seji bodo ra/.pravljali še o 
osnutku statuta občine 2alec, o 
poteku javne razprave o osnutku 
zakona o združenem delu In po-
moči prizadetemu potresnemu ob-
močju v Posočju. 

B.S. 

ZLATI ZNAK 
v ponedeljek so v Ljub-

ljani na svečani seji re-
publiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije pode-
lili zlate znake slovenskih 
sindikatov. S širšega celj-
skega območja so prejeli 
zlati znak Osnovna orga-
nizacija sindikata TOZD 
114. panoge Železarne Sto-
re za večletno vzorno in 
učinkovito delovanje pri 
uresničevanju interesov 
članstva. Med posamezni-
ki pa so za dolgoletno de-
lo v sindikatih prejeli zla-
ti znak; Franc Lubej iz 
Šent jur ja , Adolf Ožlovhik 
iz Velenja, Franc Pohlšek 
iz Celja in Janez Barbo-
rič, predsednik republi-
škega sveta Zveze sindi-
katov Slovenije. Vsem 
odlikovancem tudi naše 
čestitke. 

PO OCENAH ZK 

^̂  ̂̂  ̂^ ̂̂  § 
v večini občin celjskega 

območja so komunisti na s e 
jah občinskih konferenc pre-
gledali s tanje v organizaciji, 
dosežke pri rasti in krepit^n 
Zveze komunistov in delež 
komunistov v družbenih pri-
zadevanjih pri stabilizaciji, 
rasti, delegatskih odnosov, 
krepitvi samoupravl janja ?n 
podobno. Ugotovitev večine 
teh sej, ki nas je zbodla k 
razmišl janju je bila, da je 
skora j povsod okoli polovice 
članstva slabo aktivnega. Pre-
več je komunistov brez vsa-
kršne družbenopolitične funk-
cije, mnogi komunisti vse 
preradi s toje ob strani, med-
tem ko se mnoge družbene 
obveznosti znova in znova 
vale na pleča že tako preo-
bremenjenih aktivistov, so 
ugotavljali povsod. 

čeprav smo o takšnih ugo-
tovitvah v tedniku že nekaj-
krat poročali, ver jetno ne bo 
napak, če razmišl janja zao-
krožimo še z neka j mislimi. 

Pot, ki smo si jo začrtali 
z novo ustavo je jasna. Vo-
di h krepitvi odločilne vloge 
delavskega razreda pri odlo-
čanju o vseh smereh družbe-
nega razvoja. Zveza komuni-
stov je tista vodilna družbe-
na sila, ki bo vsa ta prizade-
vanja vzpodbujala, vodila, 
jih pravilno usmerjala . Zato 
podatek, da imamo še vedno 
skora j polovico članstva Zve-
ze komunistov, k; pasivno 
stoji ob strani in spremlja 
dejavnost drugih, bolj ali 
man j sodeluje le v razpra-
vah in se v glavnem usmer-
ja na glasovanje za akcije, ki 
jih vali na pleča vedno istih 
aktivistov, ne more biti 
vzpodbuden. Prej narobe, še 
bolj zaostruje nujnost , da v 
družbi končno naredimo in-
venturo zadolžitev, točno ugo-
tovimo, kdo je pripravljen 
delati, kdo se obnaša kot ko-
munist in komu je le do te-
ga, da je iz takšnih ali dru-
gačnih pobud komunist na 
papi r ju . Takšnih »papirna-
tih« komunistov vodilna or-

ganizacija delavskega razreda 
ne potrebuje. 

Po drugi plati drži tudi, da 
preobremenjeni aktivisti, na 
katerih sloni večina akcij 
ZK, vsega dela preprosto ne 
zmorejo več. Inventura zadol-
žitev zato ni le koristna, am-
pak nujna. Hkrat i jo bomo 
lahko izkoristili za preverja-
n je pripravljenosti za delo, 
pa tudi za prever jan je zmo-
žnosti za delo. 

Ob takšni inventuri i>a se 
bomo lahko vprašali še n e 
kaj . Niso namreč za neak-
tivnost članstva krivi le ti-
sti, ki so Jjrez funkci j . Vpra-
šati se bo namreč treba tu-
di, ali nismo takšnega s tanja 
s svojo pret i rano nezauplji-
vost jo spodbujali sami. Res 
je, da je Zveza komunistov 
odprta organizacija, ki niko-
mur od svojih članov ne brar 
ni najš i rše družbene aktivno-
sti. Res pa je tudi, da v orga-
nizaciji le ne znamo v zadost-
ni meri vzpodbujat i dejavno-
sti članov, ki se v preteklih 
družbenih akcijah niso na ta 
ali drugačen način dokazali 
kot sposobni aktivisti in 
družbeni delavci, neradi še 
zaupamo mla jš im članom, č e 
s tokrat se bojimo, da ne bo-
do sposobni delovati kot sta-
rejši delavci, ki so se potr-
dili v mnogih akcijah. In to 
kl jub številnim oblikam izo-
braževanja, skozi katere gre 
danes večina novosprejetih 
članov, č e bomo ob inventu-
ri zadolžitev razmišljali tudi 
v to smer, rezultati ne sme-
jo izostati. Stanje v organiza-
ciji in pripravljenost , pa tudi 
sposobnost, strokovna ali ča-
sovna, bo na dlani. Na dlani 
bo tudi, kdo je resničen in 
kdo »papirnati« komunist . In 
potem bo večnim sopotni-
kom prizadevanj aktivistov v 
organizaciji Zveze komuni-
stov mnogo lažje povedati, da 
ne sodijo v organizacijo. 

Predvsem za to že težko ča-
kamo inventuro zadolžitev, ki 
so jo napovedali v nekaterih 
občinah. 

BRANE STAMEJCIO 



»DONAT« ROGAŠKA SLATINA 

Pi-vi letošnji rezultaiti o za-
sedenosti noöitvenüh zmoglji-
vosti v zdravilišču Rogaška 
Slatina kažejo na povečanje 
števila za 6 % (podatki velja-
jo do konca aprila), od tega 
domačih gostov za 4 %, tu j ih 
za 8 %. Gre tore j za poveča-
n je števila nočite<v, pr i čemer 
ima svoj delež zlasti novi lio. 
tel Donat. 

»Novi hotel se je odlično 
vključil v zdraviliško turisti-
čno dejavnost v Rogašiki Sla-
tani. Lani je bil hotel povpre-
čno zaseden z 81 %, s tujci 
tudi do 85%,« je med drugim 
dejal direktor temeljne orga-
nizacije združenega dela za 
zdraviliško dejavnost, Stane 
ču je š . 

Nova hotel se je uveljavil. 
Z n j i m pa seveda ni konec 
novih naložb v okviru zdra-
vilišča Rogaška Slatina. Po 
srednjeročnem načr tu n a j bi 
do konca 1978. leta dobil ta 
hotel še svojo depandanso s 
150 postel jami. Depandansa 
ne bo imela svojih restavra-
cijskih prostorov, s a j bo v 
tem pogledu vezana na hotel 
Donat. Vrh tega so v tem ob-
dobju predvidena preuredit , 

vena dela v starih objektih, 
ka j t i s takimi posegi ohranja-
jo njüiovo funkcionalnost tu-
di glede na potrebe in zahte-
ve gosta današnjega časa 

Problem Rogaške Slatine in 
še posebej zdravilišča in nje-
govega življenja je seveda ce-
sta, ki pel je skozi ta k ra j . 
Kolektiv je bil presenečen, ko 
izgradnja obvozaiice ni prišla 
v republiški načr t do 1975. le-
ta. Prav tako so ostali nemi 
in ogorčeni hkrat i , ko so ta 
dela izpadla tudi v tekočem 
srednjeročnem načrtu. Pri re-
publiški skupnost i za ceste so 
obljubili, da bo ta obvoznica 
prišla na vrsto v naslednjem 
petletnem obdobju. V Roga-
ški Slatini hočeš nočeš verja-
mejo tem besedam in priča-
kuje jo , da ne bo treba več 
zborovanj in protestnih reso-
lucij in da bodo dela v res-
nici opravljena v predAäde-

nem času. čeprav pozno. 
»Pomembne za dobro poču-

t je gostov so razne priredit-
ve. Kako imate rešeno to 
vprašanje?« 

»že dolgo vrsto let posve-
čamo tej dejavnosti izredno 
skrb, sicer pa moram reči, 
da se pri tem srečujemo tudi 
z vprašanjem f inanciranja in 
cen zanje. Vsako leto pripra-
vimo okoli sedemdeset naj-
različnejših kulturnih in za-
bavnih prireditev. Poleg tega 
imamo v času glavne sezone 
v pa rku še dopoldanske in 
popoldanske promenadne 
koncerte. Kot rečeno pa gre 
pr i vsem tem tudi za finan-
ciranje teh prireditev. Kot 
vse kaže, bo turistična taksa 
že pr ihodnje leto del občin-
skega proračuna. Zato kaže, 
da bomo morali v k r a j u zdru. 
ževati sredstva za te namene 
v okviru vseh turističnih de-
javnikov, poleg zdravilišča se-
veda ,tudi s pomočjo trgovi-
ne in drugih, ki prav tako ži-
vijo od turizma. Razumljivo 
je, da bodo ta sredstva bre-
menila našo p roda jno ceno, 
kar bo na koncu koncev ime-
lo svoj vpliv tudi na našo 
konkurenčnost . 

Sicer pa moram v t e j zvezi 
še reči, da nudimo gostom 
brezplačno na razpolago vse 
rekreacijslce objekte in na-

prave, prav tako imajo brez-
plačen vstop na vse priredit-
ve v zdraviliški dvorani. Ima-
m o štiri teniška igrišča, mali 
golf, t r im stezo, namizni te-
nis in še druge naprave, ki 
sodijo tudi v program zdrav-
l jenja. Sa j zdravnik predpi-
su je gostom tudi to dejav-
nost.« 

»Ali ima vaš kolektiv inte-
res, da pr i re ja izlete gostov 
v druge kraje?« 

»Imamo. Žal pa zanje ni 
velikega odziva. Zato je to 
dejavnost opustilo tudi turi-
stično društvo, in prav tako 
se tega dela izogibajo turisti-
čne agencije. Povsem razum-
ljivo, s a j so morali dost ikrat 
napovedane izlete odpovedati 
tik pred odhodom, ker zanje 
ni bilo dovolj prijavljencev. 
Naš kolektiv rešuje to vpra-
šanje s tem, da daje na vo-
ljo za izlete svoj 20 sedežni 
artTtobus. Ker pa tudi ta do-
st ikrat ni poln, uporabl jamo 
celo kdmbi. Tako imamo izle-
te gostov v bližnjo in daljno 
okolico. Sicer pa, da bo pro-
blem povsem na dlani, raz-
log za slabo zanimanje za iz-
lete ni toliko v cesni kot pred-
vsem v dejstvu, da je velika 
večina naših gostov, okoli 
80%, vezana na program zdra-
vljenja, na terapije in tako 
si ' 'mnogi takih izletov prav 
zaradi tega ne more jo privo-
ščiti.« 

Tako je tekel pomenek. Tu-
di o drugih vprašanjih in ne 
nazadnje o prednostih, ki j ih 
da je ustre2aia samoupravna 
organiziranost celotnega ko-
lektiva. Odločili so se za t r i 
TOZD. Poleg polnilndce mine-
ralne vode (direktor Franc 
Ogrizek) in temeljne organi-
zacije za investicije in vzdr-
ževanje (Lojze Metelko), ima-
jo še TOZD za zdraviliško 
dejavnost (Stane ču ješ ) , ki 
pa zaradi enotne ponudbe po-
vezuje celotno zdraviliško in 
gostinsko aktivnost. In konč-
no so tu še sfloipne služibe, 
ki j ih vodi glavni diirektor 

Alojz Libnik. M. BOŽIČ 

Stane Čuješ 

:. • . I . • 
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Rogaška razglednica: zadaj del novega hotela Donat 

ŠENTJUR: 
POSOJILO TA 
MESEC 

Za občane šent jurske 
občine pomeni mesec ju-
nij začetek vpisa posojila 
za slovenske ceste. Izra-
zita politična aktivnost, ki 
jo v tem času beležijo v 
šent jurski občini, je na-
menjena predvsem akciji 
za vpis, ki je v krajevnih 
skupnostih in tozdih zelo 
konkretno izpeljana. Raz-
lični kri teri j i za vpis po-
sojila, za katere so se od-
ločili v štabih p>o temelji-
tem premisleku, samo po-
t r ju je jo , da so na vpis v 
šefiitjursld občini dobro 
pripravljeni. Sicer breme-
nijo šent jurske občane ve-
like obveznosti (samopri-
spevek, potres) , kl jub te-
mu pa so t rdno odločeni 
prispevati največ. Dobro 
se namreč zavedajo, da 
mora jo v solidarnostni si-
stem tudi sami vgraditi 
kamenček, če hočejo da 
bodo ceste na Kozjan-
skem ta.kšne, kot si sami 
žele. Z. S. 

VOJNIK 

v krajevni skupnosti Voj-
nik praznuje jo svoj praznik 
22. julija in to v počastitev 
prvih talcev s tega območ-
ja. Na dan 22. juli ja 1942. le-
ta je za zidovi celjskega sta-
rega piskra padlo tudi tri-
najs t Vojničanov, osem dni 
za tem še šest in 15. avgu-
sta pet talcev. Vsega skupa j 
v tem letu 24 talcev iz Voj-
nika. 

Na predlog krajevne orga-
nizacije Zveze borcev bodo 
letošnji praznik počastili že 
20. jamija in to na Dobro-
tinškovi domačij i v Tomažu 
pri Vojniku. Domačija leži 
sredi gozda med Vojnikom 
in Pristavo. Pred vojno je 
tod živela srečna družina. 
Poleg matere še tr i hčere in 
š t i r je sinovi. Vsi so ljubili 
pet je in bili so pri l jubljeni 
in dobrodošli povsod. 

Toda, ko je aprila 1941. le-
ta fašistični okuipator zasuž-
njil našo deželo in pričel s 
te ror jem, s ta tudi na Dobro-
tinškovi domačiji utihnila 
pesem in glas harmonike. VSi 
so se vključiM v odporniško 
gibanje in na terenu Vojni-
ka ter Škof je vasi organizi-
rali OF. Njeni člani so že v 
juniju 1941. leta izvajali raz-
ne napisne akcije, trgali te-
lefonske žice, sežigaM faši-

stične zastave itd. V noči 
med 29. in 30. novembrom 
1941. leta se je na »breži-
škem pohodu« na Dobrotin-
škovi domačiji ustavil za po-
čitek Prvi š tajerski bata l jon 
pod vodstvom Franca Rofz-
mana-Staneta. 

Prihod prvih partizanov je 
dal Dobrotinškovim in dru-
gim močno mora lno oporo 
za še aktivnejše delo. Toda, 
tudi okupator in izdajalci ni-
so počivali. Uspelo jim je 
razkriti organizacijo in pri-
čele so se množične aretaci-
je, s t re l janja , taborišča smr-
t i . . . Tudi t r i je Dobrottnško-
vi fan t je so padli pod faši-
stičnimi streli. Mati in hčer-
ka Mimica sta končali svojo 
ždvljenjsko pot v Auschwit-
zu. Najmla jš i sin Jurček pa 
je kot partizan padel tik 
pred osvoboditvijo. Na opu-
stošeno domačijo sta se po 
svobodi vrnili le dve hčerki. 

Vojničani se na počastitev 
svojega krajevnega praznika 
pr ipravl ja jo s številnimi de-
lovnimi akcijami. Tako so 
februar ja zbirali prispevke 
krajanov za izgradnjo mrli-
ške vežice in za razširitev 
pokopališča. V gradnj i je 
stanovanjski blok za upoko-
jence. V akciji za olepšavo 
in ureditev k ra ja je v aprilu 

sodelovalo več kot 150 mla-
dincev, borcev in drugih kra-
janov ter okoli 100 vojakov 
celjske gamizije JLA. Poma-
gali so tudi avtoprevozzniki. 

V začetku ma ja so borci 
in mladi urejal i cesto do 
Dobrotinškove domačije, ka-
mor ob slabem vremenu še 
peš nisi prišel. Zdaj je pre-
vozna Za vsak promet . Pri-
pravili so okoli 300 kubičnih 
metrov gramoza, ga navozill 
na cesto, splanirali ter opra-
vili še druga cestna dela. 
V Vojniku se namreč zave-
dajo, da bodo praznik in 
spomin vseh, ki so darovali 
življenje za našo svobodo, 
najlepše počastili z delovni-
mi ^ c i j a m i . Razen tega se 
hočejo tokrat oddolžiti tudi 
prvi partizanski družini v 
k ra ju — Dobrotinškovim. 

Na proslavo krajevnega 
praznika so med drugimi po-
vabili vse preživele borce 
Prvega štajerskega batal jona 
in člane Zveze koroških par-
tizanov v Celovcu, s kateri-
mi jih vežejo pobrat imski 
odnosi. Ob te j priložnosti pa 
bo tudi 26 članov Zveze bor-
cev v Vojniku sprejelo odli-
kovanja za zasluge med NOB 
in v času povojne graditve 
nove domovine. 

IVAN SEŠEL 

LJUBEČNA: POMOČ POTRESNIM 
OBMOČJEM 

v kolektivu Opekarn Ljii^iečna so takoj po potresu, 
ki je prizadejal Posočje priskočili na pomoč prizade-
temu iJTebivtalstvu. Na potresno področje so že tretji 
dan po potresu poslali kot pomoč avtovlak opeke; 
klinker zidaka in modularca. 

Njihova pomoč pa ni namenjena samo Posočju. Še 
večjo pomoč bodo v prihodnjih dnoli začeli nuditi pri-
zadetim prebivalcem v šmarski in šentjurski občini. 
Zavedajo se, da so prebivalci na nerazvitih območjih 
še kako potrebni pomoči pri obnovi domov. Zato je 
njihov poslovni odbor sprejel sklep, da bodo kupcem, 
ki jih je prizadejal potres na šmarskem in šentjurskem 
območju pripeljali opeko na gradbišča brezplačno, k 
tej akciji se je priključilo tudi Prevozništvo s 5 odstot-
nim popustom Opekarni. V Ljubečni upajo, da bodo 
s tem kupci na teh območjih zadovoljni. Najbrž pa 
bodo še bolj zadovoljni z odločitvijo te orgajiizacije 
združenega dela, da v Šentjurju odpre svoje prodajno 
mesto. S tem bodo izdelke še bolj približali kupcem, 
ki morajo po opravkih v občinsko središče. Bo pa to 
prodajno mesto tudi bližje kupcem na šmarskem ob-
močju, posebej še zaradi ugodnih prometnih povezav. 

V Opekarnah Ljubečna so prepričani, da bodo nji-
hove odločitve kupci še kako toplo sprejeli. 

M. BRECL 

IZLETI v CELJE 
Celjsko turistično društvo 

tudi letos nadal ju je akcijo, 
ki jo je z velikim uspehom 
začelo lani. Gre za pobudo, 
da bi čimveč' osnovnošolskih 
otrok obiskalo Celje, se sez-
nanilo z mestom, njegovo 
zgodovino in sedanjost jo pa 
tudi turistično pomembnost-
jo. Za vse skupine, ki pri-
h a j a j o v Celje, zagotovijo 
določen program in seveda 
tudi vodnike. 

Tako si je doslej mesto 
ob Savinji ogledalo Že okoli 
tisoč učencev in učenk os-
novnih šol iz čakovca, Va-
raždina, Ljubljane, Domžal, 
I s t re in drugod. 

CELJE 

šE DOSTI NALOG 
Komisi ja izvršnega sveta 

celjske občinske skupščine, 
ki vodi akcijo 2sa olepšavo in 
ureditev Celja, je izdala svoje 
prvo poročilo. Zajema obdob-
je dobrega meseca, vsekakor 
pa tisti čas do prvega ma ja , 
ko bi n a j mesto v drugačni 
zunanji podobi pričakalo pra-
znik dela. 

Kl jub razveseljivi ugotovit-
vi, da je akoija zajela dosti 
širši krog ljudi in organizacij, 
rezultati niso takšni, da bi 
lahko rekli — uspeli smo. Si-
cer pa pri vsem tem ne gre 
za enkratno akcijo. To je de-
lo, ki se ponavlja iz leta v 
leto in ki bo t ra ja lo v obliki 
opozoril vse dotlej, dokler se 
človek sam ne bo 2avedal, da 
je urejeno okolje prav toliko 
pomembno kot vsakdanji 
kruh . 

Komisija sicer v poročilu 
navaja vrsto krajevnih skup-
nosti in delovnih kolektivov, 

ki so se v prvem mesecu ak-
cije izkazali. Toda, če upo-
števamo, da se je akcija kra-
jevnih skupnosti v glavnem 
omejila samo na odvoz več-
jih odpadkov in smeti — tu-
di prav, da so l judje počistili 
drvarnice, kleti, ixxistrešja 
itd. — ne pa na tisto delo 
okrog hiš in sosesk, ki bi 
na j pravzaprav dobilo glavni 
poudarek, potem moramo za-
pisati, da je pobuda vsaj v 
te j fazi ostala enostranska. 

Odpovedal je človek, ki še 
vedno meče drobne odpadke 
F>o cestah, ulicah, na zeleni-
ce in drugam. Odpovedala je 
zavest, da moramo na vsa-
kem koraku paziti na okolje. 
OdF>ovedali so tudi hišni sve-
ti. Sicer pa, koliko jih ima-
mo in koliko je delavnih? Po-
bi ranje stanarine ni edino nji-
hovo delo! 

OdiX)vedale so tudi nekate-
re obljube. To med drugim 
velja tudi za koške za od-
padke, ki n a j bi j ih dobili 
v Celju oziroma občini. Ne-
kateri so govorili, da so v 
izdelavi novi modeli, boljši, 
močnejši, l e p š i . . . Obljuba je 
zaenkrat neizpolnjena. Prav 
tako ni še ničesar novega vi-
deti pr i vzdrževanju posod za 
smeti, tistih, ki s toj i jo pred 
hišami. Tudi te da je jo podo-
bo mestu. Nekatere bd morali 
že zdavnaj zamenjati . Najbrž 
ni naključje, da je izvršni 
svet celjske občinske skup-

ščine na eni svojih zadnjih 
sej ugotovil, da samouprav-
na stanovanjska skupnost ni 
napravila veliko pri obnovi 
oziroma vzdrževanju pročeMj 
v mestu! 

In da ne bo samo kritika. 
V akciji so se uveljavili pred-
vsem tisti, ki so pravzaprav 
dolžni, da skrbi jo za čistočo 
Celja. Vrtnarstvo se je izka-
zalo pri urejevanju zelenic, 
parkov. Tudi Javne naprave 
pri čiščenju ulic. Prav tako 
nekateri delovni kolektivi pri 
urejevanju svojih okolij. Si-
cer pa je v poročilu komisi-
je med drugim še zapisano: 
»Precejšnjo neaktivnost ugo-
tavl jamo tudi pri delu dru-
žbenopolitičnih organizacij in 
drugih nosilcih nalog.« škoda, 
da zlasti drugi nosilci akcij 
niso opredeljeni, navedeni! 

Akcija za ureditev in olep-
šavo mesta je torej v teku. 
Prav bi bilo, če bi dobila no-
vi zagon. Tudi zaradi balkan-
skih atletskih iger, predvsem 
pa zaradi ljudi, ki živimo v 
tem okolju. Zato na j bo člo-
vek tisti, sleherni posameznik, 
ki n a j da svoj prispevek v 
bitki za lepo, belo mesto 
Celje. Pa ne samo danes, ju-
tri , marveč vse dni, na vsa-
kem koraku, na ulici in v 
parku, okoli s tanovanjske hi-
še in p>odobno. Akcija bo 
uspela, če človek v n j e j ne 
bo zatajil! 

v M. BOŽIČ 



PRIPOVED IZGNANCA LUKE 

POSTAL SEM 
SRB 

Svojega odhoda v Srbi-
jo se spomiiTjaiTi tako, kot 
ga je pred tridesetanii leta 
zaznala maja ot-roška za-
vest. Bilo je leta 104.1 m 
staiT seon bü pet let. Z 
očetom in materjo so nas 
Nemci najprej odpeljali 
iz Slovenskih Konjic v 
Maribor, nato pa skupaj 
z mnogimi izgnanci na-
prej v Srbijo. Dobro se 
spaminijam prihoda v 
Gornji Milanovac, kjer so 
nas Nemci kot živino za-
prli na dvorišče nekega 
internata. Bili smo lačni, 
saj ves čas transporta ni-
smo dobili ka j prida za 
pod zob. A kmalu so se 
iz oköliiskili vasi pripelja-
li vaščani in nam s seboj 
prinesli obilo hrane. Iz 
zbirnega taborišča v Gor-
njem Milanovcu so nas 
nato z vozovi odpeljali v 
vas štavico. Dobro se 
spomitiijam prihoda v to 
šumadijsko vasico, skozi 
katero je peljala tudi 
ozkiotirna železnica. Ob 
prihodu nas je sprejel 
vaški župan in naši dru-
žini za nekaj časa ponu-
dil tudi svojo gostoljub-
nost. Po nekaj mesecih 
smo se nato preselili v 
šolo, katere upravitelj je 
bil Dragoslav Kojič. če-
praiv sem bil star šele 
doibrih pel. leit, sem takoj 
sedel za klop v prvem 
razredu. Pa ne toliko iz 
velike želje po znanju, 
ampak veliko bolj zato, 
ker je moral moj mladi 
prijatelj Božidar Rančič 
v šolo, jaz pa seveda ni-
sem hotel ostati niti mi-
nute brez njega. V Sta-
vici so nam vaščani po 
nekaj mesecih bivanja 
uredili majhno hišico. 
Spominjam se, da smo 
se kmalu v celoti vklju-
čili v njihovo življenje, 
še posebej pa mi je ostal 
v spominu odnos vašča-
nov do na« izseljencev. 
Moj oče in mati nista do-
bila nobene zaposlitve in 

sita bila pyovsem odvisna 
od pomoči sosedov in va-
ščanov. Pomagali so nam 
po svojih močeh in nas 
v celoti sprejeli za svoje 
prijatelje in sovaščane. 
Moj oče pa jim je po 
drugi strani pomagal z 
izkušnjami, ki so bile za 
njih dxxjela nove. Poma-
gal jim je z različnimi 
koristnimi nasveti in zato 
so mu bih vaščani štavi-
ce zelo hvaležni. Jaz pa 
sem postal enakopraven 
član otroške druščine in 
v tistih letih sem bil res 
bolij Srb kot Slovenec. Ko 
se sedaj spominjam tistih 
časofv, ki sem jih skupaj 
z očetom in materjo pre-
živel v štavici in ko se 
spominjam ljudi iz t« va-
si, se zaivem, da je tudi 
moja predstava o Srbiji 
In Srbih vezana na nekaj 
velikega, lepega in dobre-
ga . . . 

OČETOVA 
DRZNOST 

šumadija je bila v času 
narodnoosvobodilne borbe 
v jedru odporniškega gi-
banja. Tudi štavica ni 
bila izjema in vanjo so 
aelo pogosto zahajali par-
tizani. A skozi vas so se 
valile tudi sovražnikove 
vojske, od nemške do 
mnogih kvizlinških. V ti-
stem času je, kot sem 
v uvodu že povedal, pe-
ljala skozi to majhno va-
sico zelo pomembna ozko-
tirna železnica, ki je po-
vezo '̂̂ ala Cačak z Gornjim 
Milanovcem in Beogra-
dom. Na to železnico se 
veže tudi. dogodek, ki mi 
je še danes ostal zelo 
živo v spominu. Nekega 
dne so namreč partizani 
minirali progo čisto blizu 
naše vasi. Pri miniranju 
so sodelovali tudi doma-
čini, ki so potem, ko so 
na minirani progi zausta-
vili nemški tovorni vlak, 
odnesli obilen plen parti-
zanom v hribe. Že čez 
nekaj dni pa so prihru-
meli v vas Nemci. S pu-

škami so prisilili domači-
ne, da so se postavili v 
vrsito na travni'ku j'b že-
lezniški postaji. Na eni 
strani smo stali otroci 
skupaj z ženskami, na 
drugi strani pa so stali 
možje. Nemci so posta^rili 
na travnik mitraljez ter 
ga uperili v nas. Njihov 
komandir je ukazal, da 
moirajo domačini do tret-
je ure popoldan povedati 
imena tistih, ki so sode-
lovali pri miniranju pro-
ge in vlaka. Ce tega ne 
bodo storili, je tulil nad 
domačini, bodo pričeli 
streljati. Vaščani so se. 
nekaj časa prestrašeno 
spogledovali in niso ve-
deli, kaj jim je storiti. 
Potem pa je iz vrste, v 
kateri so stali moSki, ne-
nadoma stopil moj oče. 
Tedaj nisem razumel, kaj 
je v nemščini pripovedo-
val naanrščeaiemu koman-
dirju. šele veliko pozneje 
sem izvedel, da je koman-
dirju zatrjeval, kako ljud-
je iz Štavice niso sodelo-
vali v akciji in da so pro-
go minirali partizani. 
Nemci so po dolgem pre-
priče\'-anjiu mojega očeta 

veindarle odšli. Ljudje iz 
Stavice še danes ne mo-
rejo pozabiti tega dogod-
ka in očeta, ki jih je s 
svojim drznim nastopom 
pred Nemci rešil gotove 
smrti. 

MOJ DRUGI 
DOM 

Po vojni, ko smo se z 
očetom iia materijo vrnih 
nazaj v Slovenske Konji-
ce, smo ohranili tesne sti-
ke s pr^ateljd iz štavice. 
Prve zime so nas pogosto 
obiskovali, žal pa jim mi 
obiska nismo mogli vrni-
ti. Vrsta problemov se je 
zgrnila nad našo družino 
in tako smo iz leta v leto 
odlašali naš obisk. Leta 
1962 je pripeljal v Celje 
prvi vlak bratstva iLi enot-
nosti. Z njim so iz Srbije 
pripotovali Dragoslav Ko-
jič, moj nekdanji učitelj, 
pa vaški župan iz Stavic, 
ki na« je 1941 gostoljub-
no sprejel v vasi in na 
svojem domu, prišel pa 
je tudi moj prijatelj iz 
otroštva, Božidar Rančič. 
Naše srečanje je bilo ču-

dovito. Dneve in dneve 
smo obujali spomine na 
tiste težke, a obenem tako 
siložne čase in si obljubi-
li, da se bomo še veliko-
krat srečali. A spet so 
minila leta, ko smo si s 
prijatelji iz štavice samo 
dopisovali. Končno pa sva 
se z ženo predlansko leto 
odpeljala z v.akom brat-
stva in enoliiOiti v Srbijo. 
&aidenje s starimi prija-
telji je bilo nepopisno: 
ganljivo in veselo obenem. 
Ko sem se pozdravljal z 
nekdanjimi sošolci, sem 
skupaj z jijimi jokal. Do-
mačini so me kar naprej 
vabili na svoje domove in 
vsi so zatrjevali, da sem 
njihov in da bom njihov 
tudi ostal. In povem vam, 
da še nikdar nisem res 
In tako močno čutil, da 
Je ta mala vasica v Srbiji 
moj drugI dom, kot sem 
to začutil takrat. 

VLAK PRIPELJE 
PRIJATELJE 

v soboto, ko bo v Ce-
lje pripeljal vlak brat^ 
Btva in enotnosti drage 
goste iz Srbije, bosta med 
njimi tudi moja prijatelja 
Dragoslav Kojič in Boži-
dar Rančič, oba s svoji-
ma soprogama. Menim, 
da je ravno manifestacija 
vlaka bratstva in enoitno-
sftl priložnost za malen-
kostno oddolžitev sloven-
skih izgnancev srbskim 
Ijaidem za vse tisto, kar 
so med narodnoosvobodil-
no borbo storili za nas. 
Seveda pa se vsi zaveda-
mo, da tem ljudem ne 
bomo mogli nikdar povr-
niti dobrote, ki so nam 
Jo v tistih težkih časih 
Izkazovali. Kljub temu pa 
pomeni manifestacija vla-
ka bratstva in enotnosti 
uresničitev ideje bratstva 
In enotnosti med vsemi 
Jugoslovanskimi narodi. 
Obenem pa je manifesta-
cija tudi priložnost, da 
našim otrokom pokaže-
mo, kako globoke so brat-
ske vezi, ki povezujejo 
vse naše narode. 

DAMJANA STAMEJČIC 

V soboto bo vlak bratstva rn enotnosti pripeljal v 
Celje tiste goste iz Srbije, ki so med narodnoos-
vobodilno borbo nudili zatočišče številnim sloven-
skim izgnancem. Med njimi bosta tudi Dragoslav 
Kojič in Božidar Rančič, ki prihajata na obisk k 
sodniku Ludviku Vidmarju v Slovenske Konjice. 
Oba sta doma iz šumadijske vasice Štavice, v ka-
tero je bil Ludvik Vidmar med vojno izgnan skupaj 
s svojo materjo in očetom. Dragi prijatelji se bo-
do tako po nekaj letih zopet srečali, kajti koreni-
ne, ki jih vežejo med seboj, so zelo globoke. O 
tem priča tudi pripoved nekdanjega izgnanca v 
Srbijo Ludvika Vidmarja — Luke. 

Spomin na Srbijo. Zdajšnji sodnik Lud\ik Vidmar je na sliki še majhen pobič . . . 

Štavica, 12. 2. 1976 

Dragi naši prijatelji, 

dobila vsa vaše pismo, ki naju je zelo razveselilo. Prebrala sva, 
da ste živi in zdravi, kar vam tudi midva iz vsega srca želiva. 
Zelo se vam zahvaljujeva za povabilo. Odločila sva se, da bova 
prišla k vam z vlakom Bratstva in enotnosti. Zato sva zelo vesela, 
saj se bomo kmalu sešli vsi skupaj. Takoj sem dal vaše pismo 
tudi Bogoljubu za prečitati in kmalu vam bo pisal, ali bo lahko 
tudi on prijel k vam. Prosim vas, da nam oprostite, ker vam 
pogosteje ne piševa. Pa saj veste, tudi midva sva kot vsi stai-ejši 
ljudje malce leim, pa tudi malce bolna. To pa v nobenem pri-
meru ne pomeni, da sva vas pozabila, saj velikokrat govoriva 
o vas in se spominjava minulih vojnih dni in življenja, ki smo 
ga skupaj preživljali. Pogosto se spominjava tudi na čas, ko ste 
bili na obisku pri ms. Fs i ste pustili v nas čudovite vtise. 

In kako ste vi? Posebej naju zanima kako je z Zaliko in 
z mamo vaše žene. 

Jaz sem že bil na Socialistični zvezi in prijavil mene in Mi-
lenko za vlak Bratstva in enotnosti. 

Vsem želim veliko sreče in kmalu na svidenje. Toplo vas 
pozdravljata vaša iskrena in vdana prijatelja 

Milenka in Dragoslav 



BOLNIŠKA POSTEUA 

BO KDAJ 
NOVA? 

Da razmere v zdravstvu celjske regije niso rožnate, 
ni potrebno posebej ugotavljati. Odveč jih je celo do-
kazovati, saj S3 več ali manj vsak dan srečujemo z 
njimi. Trditev velja za uporabnike in ljudi izvajalce 
zdravstvenega varstva. Ni potrebno oditi daleč^ da jo 
podkrepimo. Vzemimo samo današnje stanje v' celjski 
splošni bolnici, kaj ne odgovarja več normativom, ki 
veljajo za sodoben hospitalni zavod. 

Da bi plašč, pod katerim se skrivajo slabi pogoji 
dela, tehnična in zastarela opremljenost bolnišnice, 

vsaj na zunaj ne zgledal beraški, se ga je v pretek-
losti krpalo. Eno leto so namenili nekaj sredstev otro-
škemu oddelku, drugo leto patologiji, tretje leto ne-
vzdržnim razmeram na poškodbenem oddelku. Za vse 
oddelke pa nikoli ni bilo dovolj denarja, plašč pa tudi 
ni raztegljiv* Potrebe zdravstvene službe, med njimi 
specialističnih ambulant^ so se večale, vse to pa je 

'(Zahtevalo ustreznejšo opremo in moderno aparaturo, 
ki je še danes ni kam postaviti, število bolniških po-
stelj se ni bistveno povečalo, domačim je narastlo 
število bolnikov, ki so gravitacijsko vezani na celjsko 
bolnišnico. 

Idejni program novogradnje splošne bolnišnice Ce-
lje ho v kratkem zunaj in bo verjetno deležen mnogo-
terih obravnav. Objekt novogradnje je zastavljen širo-
kopotezno, izhaja pa iz sedanjega obstoječega stanja 
starih stavb, ki bodo vključene v celoto. Gradilo se bo 
v treh fazah, novi objekt v podaljšku novega trakta 
bolnišnice bo imel 20.880 m površine^ predvidena inve-
sicijska vsota pa znaša 468.931.875 dinarjev. 

Z novim objektom in adaptiranimi starimi prostori 
bi bila zmogljivost regijske bolnišnice izražena v bolni-
ških posteljah 1.292 postelj, kar bi zadostovalo za po-
steljne zmogljivosti do leta 1986. Ti izračuni so naprav 
Ijeni po normativih glede na patologijo prebivalstva, 
na rojstva v regiji in diagnostično terapevtsko terapijo 
ter ležalno dobo. Na vseh hospitalnih oddelkih se mo-
ra izboljšati tudi higienski in bivalni standard, saj je 
ta pogosto med drugim tudi vzrok za odhajanje na 
zdravljenje v sosednje bolnišnice. 

O dimenzijah bodoče celjske bolnišnice, kaj bodo 
pridobili in kako se bodo v njej modernizirali, bomo 
pisali kdaj drugič. Eno pa je jasno: program je Pred 
nami in ne sme ostati samo kot vizija prihodnosti. Mi 
smo odgovorni, kako ga bomo izpeljali in čemu se 
bomo zato odrekli. Stojimo pred veliko odločitvijo^ ki 
terja temeljit premislek, o potrebnosti take odločitve 
najbrž ni potrebno več razmišljati, važno pa je, kdaj 
bomo začeli in kako. Kakšen bo tu republiški delež, 
koliko bomo zmogli sami? časa ni veliko, sosede okoli 
nas pa nas prehitevajo. Kako dolgo še? 

ZDENKA STOPAR 

SLOVENSKE KONJICE 
v 

Delavska univerza v Slo-
venskih Konjicah opravlja 
dejavnost posebnega družbe-
nega pomena s področja 
vzgoje in izobraževanja. 
Njen izobraževalni značaj 
ima, kot pri vseh Delavskih 
univerzah po Sloveniji, stro-
kovni in družbeni značaj. 

Vendar je konjiška Delav-
ska univerza v lanskem letu 
delovala v neustreznih pro-
storih, ki so ji onemogočali 
razširjeno delo. Za celotno 
operativno delo je bil na 
razpolago le en sam prostor, 
ki je služil še za arhivo in 
kabinet za učila. Problem so 
začasno rešili s pregraditvi-
jo hodnika. V naslednjih pe-
tih letih pa upajo, da bodo 
pridobili štiri učilnice in po-
slovne prostore v prizidku 
osnovne šole Dušana Jere-

ba. Uresničitev prostorskih 
ciljev bi omogočila tudi ka-
drovsko okrepitev, kajti že 
sedanji obseg dela zahteva 
novo moč. Odprava tudi 
drugih ovir, s katerimi se je 
srečevala Delavska univerza 
v Slovenskih Konjicah bo 
omogočila razširitev progra-
ma dela in predvsem višjo 
kvaliteto izobraževalne de-
javnosti v prihodnje. 

Delavska univerza razvija 
izobraževanje v treh smereh, 
in sicer: v družbeno-politič-
no, strokovno in splošno izo-
braževanje. Pri izvajanju izo-
braževalnega programa je na 
razpolago premalo učnih 
pripomočkov, ob tem pa je 
pohvalno, da so to težavo 
pomagale premostiti osnov-
ne šole s svojimi učili. 

Plan dela za letošnje leto 

temelji na že izdelanih pro-
gramih družbenega, splošne-
ga in strokovnega izobraže-
vanja, na kadrovskih anali-
zah in na dosedanjih izkuš-
njah. Planirani dohodek je 
v primerjavi z doseženo rea-
lizacijo v letu 1975 višji za 
15 odstotkov. Zaradi vedno 
večje potrebe po družbeno-
političnem izobraževanju in 
zaradi urejenega financira-
nja je delež tega Izobraževa-
nja v okviru Delavske uni-
verze precej višji v primer-
javi z lanskim letom. 

Pri strokovnem izobraže-
vanju izhajajo pri Delavski 
univerzi iz kadrovskih po-
treb konjiške občine. Da bi 
zmanjšali deficit kovinarske-
ga kadra širokega profila, 
nameravajo v Zrečah orga-
nizirati dislociran oddelek 

Poklicne kovinarske šole za 
mladino, seveda, če ne bodo 
pri organizaciji naleteU na 
prehude prostorske proble-
me. Zaradi pomanjkanja ko-
vinarskega kadra je bil v 
tem letu v okviru Delavske 
univerze organiziran tudi od-
delek s 30 slušatelji srednje 
tehniške šole, strojne smeri. 
To so v glavnem mlajši 
ljudje, ki so že zaposleni v 
kovinarski stroki in zato pri 
E>ouku nimajo težav. 

Problematiki Delavskih uni-
verz v Sloveniji posveča po-
sebno pozornost ZKS. Kajti 
preko Delavskih univerz in 
drugih Izobraževalnih usta-
nov je treba omogočiti občar 
nom - proizvajalcem perma-
nentno izpopolnjevanje svo-
jega znanja. 

MATEJA PODJED 

CELJSKA SZDL 
O POLOŽAJU SIS 

Danes ob 17. uri bo v dvo-
rani doma JLA v Celju tre-
tja problemska konferenca, 
ki jo sklicuje občinska kon-
ferenca SZDL v Celju. Dele-
gati konference bodo raz-
pravljali le o eni točki dnev-
nega reda, in sicer o proble-
matiki delovanja delegacij za 
samoupravne interesne skup-
nosti in uresničevanju ustav-
nega položaja samoupravnih 
interesnih skupnosti. Namen 
konference .je, da na osnovi 
dveletnih izkušenj delovanja 
delegacij za samoupravne in-
teresne skupnosti oceni do-
sežene rezultate in sprejme 
dogovor o nadaljn.jih nalo-
gah na tem področju. 

— Kaj boš v skrbeh Francelj, saj smo šele v juniju. Za vsako okno mesec dni 
dovolj je še časa. Saj ti obresti rastejo! 

STEŽKA DO LOVCA 
Lovci s svojim delom iz-

pisujejo pomemben del druž-
bene dejavnosti. Ocene več-
letnega dela so priložnost, da 
se posamezna dejavnost ce-
loviteje spozna, p reuč ij o 
dobre in slabe strani dela. 
Lovci s širšega celjskega ob-
močja so to storili uspešno 
na nedavnem občnem zboru 
lovske zveze, ki se ga je ude-
ležilo okoli 100 lovcev iz 48 
lovskih družin. Pomemben 
pa je bil občni zbor tudi za-
t«. ker so se na njem lovci 
samoupravno organizirali, ta-
Ito da bodo svoje delovanje 
usklajevali v delegatsko se-
stavljeni skupščini. To druž-
beno dejavnost bodo s tem 
Približali širši javnosti, od 
^atere upravičeno pričakuje-
jo pomoč v ohranitvi živega 
(ieia narave. Poročilo izvrš-
nega in nadzornega odbora, 
•kinološke, strelske in gojit-

komisije, disciplinskega 
•^-sodišča ter drugih orga-

nov so spodbudile mnoge 
lovce k razpravi o proble-
mih. Posebej so osvetlili 
vprašanja vzgoje in izobra-
ževanja lovcev ter družbene 
samozaščite in lovstva v njej , 
saj Je v zvezi včlanjeno pre-
ko 2000 lovcev s kakimi 4000 
puškami. Pa so na to temo 
dobro menili, da bi morali 
lovci prihajati iz vrst strel-
ske organizacije, kjer bi se 
naj osposobdli za strel janje 
na divjad. Vsekakor koristen 
predlog, če upoštevamo, da 
polovica kandidatov ne pride 
zlahka do lovca. Kriteriji 
sprejemanja so strogi, saj 
ter ja jo od lovca poznavanje 
biologije živali, živaloslov-
ja, balistike itd. 

Lovske družine so precejš-
nja sredstva vložile v grad-
njo lovskih domov, pravza-
prav bivakov, ki pa so slabo 
izkoriščeni. Zdaj so se od-
ločno zavzeli zato, da se ne-
odložljivo uveljavi načelo 
»vlagati v lovišča, kar je iz 
njih vzeto«. Kajti, poleg od-
strelov tudi urbanizacija, 
onesnaženo ozračje in okolje, 
hrup in drugi človekovi vpli-
vi tako posegajo v naravo, 
da zdaj na lovskem območ-
ju zveze že pr imanjkuje ma-
le divjadi, na primer zajca. 
Smjadi pa je že kar pre-
več. Sicer pa kmetje to naj-
lažje ocenijo. Lani so lovske 

družine morale poravnati 
precej škode, ki jo divjad, 
zlasti pa divje svinje delajo 
na poljščinah. Življenje v 
naravi pa je lani in letos 
še ix>slabšal sneg, ki je pre-
I>ozno zapadel in ogromna 
moča po nenehnem deževju. 

Lovci pa se lahko tudi še 
pohvalijo s pestrostjo divja-
di. V loviščih imajo gamsa, 
jelena, muflona, jelena-dam-
jaka, ki so ga umetno nase-
lili in se kar dobro razmno-
žuje. 

Korist, da se ohrani živi 
del narave so izpričali lovci 
tudi ob razpravi o lovskem 
zakonu, ki bo usmerjal druž-
bene dejavnike in društveno 
delo v uravnavanje vplivov 
na življenje v naravi. V tem 
Pa skorajda ni dejavnika, ki 
vanjo ne bi posegal. Največ-
krat s kvarnimi posledicami. 

Tako lovce v prihodnjem 
obdobju čaka še bolj odgo-
vorno delo. Novo vodstvo 
skupščine lovske zveze in 
njenih organov pa bo njiho-
vo delo, usklajevalo. Dele-
gatski sestav le-teh bo to 
olajšal. Prisotnost družbeno 
političnih in drugih družbe-
nih organizacij na občnem 
zboru pa daje slutiti, da bo 
ta organizacija uživala več-
jo družbeno pomoč v dejav-
nostih, da se ohrani živi del 
narave. —an 

IZLETNIK IN KONUS TOLMINCEM 
Minuli teden so te tri Izletnikove avtobuse odpeljali na Tolmin.sko, da bi v njih na-
šlo streho šest prizadetih družin. Odločitev Izletnika je bila nedvoumna v hotenju, 
pomagati potresnikom. Tri še dobro ohranjene avtobuse so izpraznili, konjiški Ko-
nus pa je po tleh položil tapisom, da je notranjost avtobusov dobila dobro toplotno 
in zvočno izolacijo. V vsakem avtobusu bosta stanovali dve družini. To je seveda sa-
mo del pomoči, ki jo je I/letnik namenil potresnikom na Tolminskem, toda v prvih 
trenutkih, ko je najnujnejša streha nad glavo, je bila ta rešitev več kot dobrodošla. 
Iz deževnega Celja so avtobusi odpeljali dopoldne in še isti večer so že opravljiUl 
svojo nalogo začasnegr. stanovanja. 

Foto: D. MBI>V I-J) 



SLG CELJE IN REPERTOAR 

Smo že v času, ko se v 
hiši Slovenskega ljudskega 
gledališča ix>govarjajo o no-
vem repertoarju in ki bo v 
naslednjih dneh prišel tudi 
v javno obravnavo. Na krat-
ko preletimo letošnji pred-
log za novo sezono. Videli bo-
mo, da je to predlog reper-
toarja, v katerem menda res 
ni nobenega meščana. Ce po-
zorno preberemo uvod v 
predlog del, najdemo logično 
povezavo v mislih, da je tre-
ba novo oblikovani repertoar 
snovati na kontinuiteti že 
ustvarjenega gledališkega de-
la minule sezone. Torej lah-
ko v resnici pričakujemo an-
gažirano in sodobno gledali-
šče, kar nam potr ju je jo tudi 
naslednja predlagana dela: 
Arthur Miller: Salemske ča-
rovnice. Delo je bilo upritior-
jeno prvič 1955. leta v New 
Yorku in govori o značilnih 
časih ameriškega »lova na ča-
rovnice«, v obdobju najbolj 
izrazite hladne vojne med 
blokoma. Naslednje delo je 
Moška zadeva Franza Xaver-
Ja Kroetza, k jer nastopata 
moški in ženska. Delo govori 
o njunih stiskah in hotenjih. 
»Njuni odnosi polagoma pre-
raščajo v izpoved socialnih 
zaprtosti, prikrajšanosti in 

napetega ozračja intenzivnih 
poskusov medsebojne odre-
šitve, ki razkrivajo ozadje ne-
človeškega zaledja kapitali-
stičnega profita.« 

Slovenska noviteta je to-
krat delo Pavla Lužana Zlati 
časi lepi krasi. Videli booo 
delavsko družino v prostem 
času. vsi računajo na dobit-
ke nagradnih žrebanj, dokler 
ne pridejo do spoznanja, da 
je sreča le v ustvarjalnem 
delu lastnih rok. Po daljšem 
času bomo na celjskih gleda-
liških deskah videli spet Ber-
tolda Brechta in sicer znano 
delo gospod Puntila in nje-
gov hlapec Matti. Videli bo-
mo muhe bogatega gospoda 

^Puntile in kako se osvesti 
""njegov hlapec. 

Maratonci tečejo častni 
krog je delo Dušana Kovače-
viča in so ga pred leti z veli-
kim uspehom uprizorili v 
beograjskem Ateljeju 212. Vi-
deli bomo igro črnega humor-
ja z dokaj šn jo kritično 
ostrino. Že za letošnjo sezo-
no obljubljena dramatizacija 
Popovičevega in štaubringer-
jevega dela Zgodba o tovari-
šu Titu bo v novi sezoni le 
prišla na oder. »Odrska pri-
redba je enkraten poizkus 

približati mladim gledalcem 
veliko osebnost, vtkano v te-
meljne obrate naše pretkelo-
sti in sedanjos t i . . .« 

Iz predloga torej vidimo, 
da imamo samo šest del. Ta 
številka ustreza dolgoletnemu 
prizadevanju gledališkega an-
sambla, da bi lažje delali v 
smislu poglobljenega odnosa, 
več časa bi ostalo za študij 
dela in vzporedno bi lažje 
pripravljali dvoje del, kar je 
pri tako maloštevilnem an-
samblu kot je celjski, izred-
na pridobitev, vsebina reper-
toarja bo našla v javni raz-
pravi svoje mesto, podoba, 
kakršna se kaže v sedanjem 
predlogu pa nedvomno govo-
ri o gledališču vsebine, druž-
bene angažiranosti in odprto-
sti. Odprtosti predvsem v 
smislu svobodne gledališke iz-
raznosti, ki bo smela, kot so 
smeli in aktualni predlagani 
dramski teksti od Brechta do 
Lužana. Javna razprava pa 
naj s pomočjo vseh družbe-
nih dejavnikov, predvsem pa 
interesa skiipnosti kulture 
najde pot do slehernega obča-
nov v kolektivih, krajevnih 
skupnostih in v šolah. 

DRAGO MEDVED 

Emerik Bernard, Morost, akril — mon-taža, 1974 

ZADNJA RAZSTAVA V LIKOVNEM SALONU 

EMERIK BERNARD 
s slikarsko razstavo Emerika Ber-

narda v Likovnem salonu v Celju za-
ključujejo razstavno sezono 1975/76. 
Otvoritev bo v četrtek, 3. junija ob 
18- uri v stalnem razstavišču. O sli-
karjevem opusu, slikah, nastalih v 
sedemdesetih letih, bo spregovoril li-
kovni kritik iz Ljubljane Aleksander 
Bassin, s krajšim glasbenim progra-
mom, skladbami za rog, pa bo nasto-
pil Božo Rogelja. 

Slikar Emerik Bernard je po rodu 
Celjan in se je rodil leta 1937. Končal 
je akademijo za likovno umetnost v 

Ljubljani, nato pa leta 1968 še slikar-
sko specialko pri profesorju Gabrielu 
Stupid. V Celju je pred leti sodeloval 
na skupinski razstavi, tokrat pa se bo 
Celjanom prvič samostojno in celovi-
teje predstavil. 

Emerik Bernard- je med izraznimi 
slikarskimi sredstvi izbral kolaž, lep-
ljenko in asemblaž, ki temeljijo na se-
lekciji in montiranju, izhajajo pa iz 
jasno opredeljenega odnosa do mate-
rialov, do njihovega surovega videza in 
želje, da se v sami pojavnosti ohrani 
percepcijska kontinuiteta. 

SPOMINI UMETNICE 

MLADOST V SRBIJI 
Točneje delček mladosti. 

Tiste lepe mladosti, ko obi-
skuješ gimnazijo in se ti pri-
čne odpirati svet, kakršnega 
prej nisi poznal. Toda s tem 
spoznanjem pride tudi vojna. 
Stari pisker, mariborska 
meljska kasarna, nato pa 
transport v začetku julija 
1941. leta v Srbijo. Najprej I 
Arandželovac, kjer je bil zbir- ; 
ni center in kjer so brat je 
Srbi sprejeli Slovence odpr-
tih rok in odprtih src. 

Takšen je uvod v spomi-
ne slovenske likovne umetni- j 
ce Darinke Parvletič-Lorenč-
kove, zdaj ob prihodu vlaka 
bratstva in enotnosti v Ce-
lje. Vezi, ki so se stkale v ti-
stih usodnih dneh, tako za 
slovenski kot za vse jugoslo-
vanske narode, ne poznajo 
molka in se tkejo trdneje iz 
leta v leto. Del svoje mlado-
sti, preživete v Srbiji je po-
osebila na letošnji razstavi v 
čast dneva žena v Paračinu. 
Tja so namreč odšli — Darin-
ka, dva brata in starši. Sta-
novali so v veliki hiši mest-
nega lastništva. Darinko je 
čakalo vsako jutro delo v 
bližnji tovarni stekla, kamor 
je zahajala ob štirih zjutraj . 
Delala je do opoldneva, po-
poldne pa v šolo, v peto gi-
mnazijo. Učenje je bilo na 
vrsti šele zvečer. Proti koncu 

vojne so jih preselili v Vr-
njačko Banjo, nato nazaj v 
Paračin, tako da je tam ma-
turirala. Ob letošnji razstavi 
za osmi marec je temu me-
stu, kjer so jo izredno top-
lo sprejeli, predstavila dvaj-
set likovnih del in sicer deset 
olj in deset grafik. Vse z 
enako tematiko: obrazi, iti 
zro predse, velike žalostne 
oči in stisnjene ustnice, pti-
ce, ujete v molk in mirova-
nje. 

»Starejši ko je človek, bolj 
se s spomini vrača v mla-
dost. Dva brata sem izgubi-

la v zadnji vojni, eden je pa-
del na sremski fronti, obi-
skala sem tiste kraje, videla 
strelske jarke, vsak dan be-
remo, kako se l judje med 
seboj uničujejo, zastruplja-
Ijajo . . . Kako bo, ostal ne-
prizadet?« 

Takšne so njene besede, ki 
govore iz platen. Razpostav-
ljena so po številnih policah 
svetlega in lepega ateljeja. 
Tudi pesmi, ki smo jih lah-
ko slišali v nedavni televizij-
ski oddaji so nastale iz no-
tranje potrebe, v dolgih no-
čeh iskanja in premišljeva-
nja. Ko misel išče izhod iz 
vprašanja, ko se v krogu za-
pira večna uganka življenja 
in ko z močjo človeške topli-
ne prebije, svojo stisko in 
pomagaš drugim. Da zbereš 
moči in poguma za čopič in 
barvo, za kretnjo ki prese-
že okvir slike m za besedo, 
ki mora od tebe do dru-
gega. 

Pa otroci, ki te popeljejo 
na sončno stran življenja. 
Vse to je tista značilna in-
timna celota, ki veje v ate-
ljeju slikarke Darinke Pa-
vi etič-Lorenčakove, vse to je 
tisto, kar ji pomaga v spo-
minih na Srbijo v teh trenut-
kih svečanih dni osvetliti ve-
ro v človeka in njegovo bo-
dočnost. DRAGO MEDVED 

RAST SAMOUPRAVE 
Na nedavni seji občinske 

konference Zveze komunistov 
v žalski občini so ugodno oce-
nili delež, ki ga je k razvoju 
samoupravne organiziranosti 
združenega dela prispevala 
aktivnost žalskih komunistov. 
Komunisti so mnogo prispe-
vali k temu, da je iz devetih 
enovitih organizacij združe-
nega dela v občini sedaj na-
stalo 21 tozdov. Kljub dosež-
kom pa proces novega orga-
niziranja združenega dela v 
občini še ni in ne more biti 

zaključen. Komunisti so oce-
nili, da vsaj še v treh orga-
nizacijah v občini obstojajo 
realni pogoji za ustreznejšo 
organizacijo združenega dela. 

V razpravi so komunisti po-
udarili, da so s stanjem pri 
organizaciji združenega dela 
lahko zadovoljni, več pa bo 
treba narediti za vsebinsko 
rast samoupravljanja v toz-
dih, predvsem na področju 
dodelave dohodkovnih odno-
sov v in med tozdi. 

Organizacije ZK v tozdih so 

se ustrezno prilagodile novi 
organiziranosti. Tako je bilo 
v tozdih samo minulo leto 
ustanovljenih 19 novih osnov-
nih organizacij, za koordina-
cijo dela med osnovnimi or-
ganizacijami v delovnih orga-
nizacijah pa vse bolj skrbijo 
komiteji ZK, ki uspešno delu-
jejo že v treh organizacijah 
združenega dela, v kratkem 
pa načrtujejo ustanovitev teh 
usklajevalnih teles še v n e 
katerih večjih organizacijah. 

B. STAMEJCIČ 

PREMIERA BELIH TRAV 
Prejšnji četrtek je bila v Celju premiera novega slovenskega filma Bele trave, za ka-
terega je napisal scenarij Branko Somen, režiral pa ga je Boštjan Hladnik. Film so 
snemali v okolici Celja, v njem je nastopilo tudi nekaj statistov — znanih celjskih 
obrazov in zato ni čudno, da je bila dvorana kina Union nabito polna pri obeh 
predstavah. Po projekciji filma so se predstavili tudi nekateri ustvarjalci filma, ki 
jih vidimo na sliki. Od leve proti desni: montažerka Marička Pirkmajerjeva, sne-
malec Jure Pervanje, igralka Andreja Videnškova, igralka Marina Urbane in reži-
ser Boštjan Hladnik. 

Foto: D. MEDVED 

PREJELI SMO v 

Dolgoletna tradicija Zreča-
nov je lepo zborovsko pebje. 
To so dokazali tudi v nede-
ljo, 23. maja, ko se je zastor 
prvič odgrnil v zreški dvora-
ni 25a letošnje prireditve v 
okviru meseca kulture. Z ne-
deljskim koncertom, katerega 
pKDkrovitej je bil »Unior« 
Zreče, je p>et zreških zborov 
predstavilo enoletno delo- V 
uvodnem govoru ob otvoritvi 
prireditve je predsednik De-
lavsko prosvetnega društva 
»Svoboda« Zreče, Bogomil 
Vogelsang, podčrtal kako po-
trebna je kultura. V Zrečah 
so na pravi poti, kajti kijltu-

ra je tu dostopna vsakomur, 
kdor jo želi. Zreški kulturni-
ki pa s svojim delom segajo 
tudi daleč izven svoje obči-
ne. Prav petje je tista de-
javnost, ki vključuje največ-
je število Zrečanov. 

Zbor najmlajših cicibanov 
osnovne šole Zreče, požrtvo-
valno vodi in vzbuja ljubezen 
do kulture in petja ob naj-
rosnejših stikih s to dejav-
nostjo, Anica Matavž. 

Pionirski zbor osnovne šo-
la Zreče vodi Nančka Ravnjak. 
Mladi pionirji ob zvokih har-
monike vedro uberejo pesem 

in se ob nje j počutijo spro-
ščene in razigrane. 

Mladinski pevski zbor, ki 
ga že vrsto let požrtvovalno 
vodi Vilma Ceglar, ni znan 
samo v mejah konjiške ob-
čine. Poleg tega, da nastopa 
na skoraj vseli proslavah, se 
tudi stalno udeležuje srečanj 
pevskih zborov. Letos bodo 
med drugim tudi sodelovali 
na republiškem srečanju pev-
skih zborov v Zagorju. 

Vilma Ceglar F>a pomaga 
tudi osmim mladim dekie-
tom, ki sestavljajo zreš.-ci ok-
tet. 

VILI RAVNJAK 



SREČANJE GODB NA PIHALA 

Tradicionalno III . srečanje 
pihalnih orkestrov Slovenskih 
železarn zadnjo majsko sobo-
to je bilo nadvse prijetno, 
toplo in tovariško srečanje. 
Godbeniki vseh treh sloven-
skih železarn — Jesenic, Ra-
ven na Koroškem in š tor ter 
iz Lesc — so že v dopoldan-
skem sprevodu skozi mesto 
dodobra presenetili Celjane, 
ne nazadnje zaradi svoje'ime-
nitne oprave. Mirno lahko zia-
trdimo, da je vsem, ki jih 
niso videU, lahko samo žal. 
Se posebej so prišli na svoj 
račun štorjani , sa j je bila 
osrednja slovesnost na Lipi. 
Po uvodnih pozdravnih govo-
rih predstavnikov, letošnjih 
gostiteljev srečanja železarne 
Store ter družbenopolitičnega 
vodstva Slovenskih železarn, 
se je s svojim samostojnim 
nastopom najprej predstavil 

pihalni orkester štorskih žele-
zarjev pod vodstvom prof. 
Franca Zupanca. Odigrali so 
Učakarjevo koračnico štor-
skim železarjem, ki jo je av-
tor skomponiral posebej za 
letošnje srečanje, jazz fanta-
zijo Mixed Pickles in živahno 
Dixie Parado. Manj številen 
pihalni orkester Veriga iz 
Lesc je pod vodstvom Branka 
Lacka poleg koračnice Solen-
ne in Baumanove uverture 
požel aplavz še z Ambos pol-
ko. Jeseniški godbeniki so se 
predstavili z najbolj »doma-
čim« sporedom, glede avtorjev 
igranih skladb. Imenitno sta 
izzveneli koračnici Sarajevo 
75 in Herojem Kadinjače, za 
poslušalska ušesa pa še zlasti 
španski ples Impresija. Zad-
nji dve skladbi sta avtorstvo 
njihovega prizadevnega kapel 

nika Ivana Vidica. Zadnji so 
nastopili ravenski godbeniki 
pod vodstvom Jožka Herma-
na, njihov program pa so se-
stavljale prav tako tri sklad-
be, in sicer Mirkova uvertu-
ra Vidojka, Leemanova jazz 
fantazija Zlata linija in zna-
na koračnica iz filma Bitka 
na Neretvi. 

Srečanje je zaključil skup-
ni nastop vseh pihalnih orke-
strov, ki so pod vodstvom 
prof. Franca Zupanca izred-
no impresivno odigrali Uča-
karjevo Partizanko, uverturo 
iz Verdijevega Nabucca in 
koncertno koračnico Zlatorog. 
Na vsak način nastop, ki bo 
še dolgo v spominu poslušal-
cev in gledalcev kot izredno 
doživetje. 

MITJA UMNIK 

S srečanja godb na pihala minulo soboto v Celju 

ŠENTJUR: 
SPREJEM 
GOSTOV 

Obširne organizacijske 
priprave, ki potekajo v 
šentjurski občini ob bliž-
njem prihodu udeležen-
cev Vlaka bratstva in enot-
nosti, se bližajo h koncu. 

Sentjurčani jih bodo pri-
čakali v Celju in jih od-
peljali v Šentjur, kjer jim 
pripravljajo sprejem pred 
poslopjem občinske skup-
ščine. Igrala bo godba na 
pihala, mladinci pa bodo 
prijateljem pripeli c\'etje, 
v pozdra^Tiem govoru pa 
bo imei besedo predsed-
nik občinske skupšči'ne 
Vinko Jagodič, 

Stiski prijateljskih rok 
in izmenjava spominov se 
bodo nadaljevali v doma-
čem krogu, ko bodo nek-
danji izgnanci skušali lju-
dem, ki so jim nudili med 
vojno varno zavetje, po-
\'miti gostoljubje. Prija-
teljski stiki so vedno red-
kejši. pa zato toliko bolj 
pristni. 

Udeleženci in delegacija 
iz Užičke Požege se bodo 
ponovno zbrali na pikni-
ku pri lovski koči na Sla-
tini. Ponedeljek je name-
njen za oglede gospodar-
skih organizacij. Udele-
ženci bodo 0'biskali novo 
cevarno v Alposu, Elegant, 
Modo, Tolo in Bohor. na-
slednji dalii pa si bodo 
ogledali na Planini POZD 
TAJFUN in se preko Dob-
ja vrnili v Šentjur ter še 
istega dne krenili proti 
domu. Z. S. 

JUTRI VSLG GOSTUJEJO 
MARIBORČANI 

Jutri, v petek, bo zadnja premiera v Slovenskem ljudskem 
gledališču Celje. Zavoljo mnogih bolezni med sezono malo-
številni celjski ansambel ni mogel naštudirati svoje premiere 
za zaključek sezone, saj hi trajal študij vse do konca meseca 
junija. Tako je bila povabljena mariborska Drama, ki je 
prvotno nameravala odigrati za celjske abonmaje Zindelovo 
dramo »Vpliv gama žarkov na rast rumenih marjetic« (nekaj 
teh predstav je že bi{o), zavoljo nenadne obolelosti v nji-
hovem ansamblu pa prihajajo zdaj s komedijo hrvaškega 
dramatika Milana Grgiča »Jimmy odhaja«. Delo je sodobna 
malomeščanska družinska komedija, kjer dva para, nave-
lična vsega, ubijata dolgčas z družabnimi večeri in s puhlimi 
domislicami, slučajni povabljenec pa postavi njihov svet na 
glavo, prisili jih, da se soočijo s stvarnostjo in s seboj. 
Komedijo je naštudiral zagrebški režiser Vladimir Gerič, 
igrajo pa Anica Vebletova in Marjan Bačko (na sliki). Rado 
Pavalac, Anica Sivčeva in Iztok Valič. 

OTROCI IN MLADOSTNIKI NAŠEGA is^z-rass^l 
Sedaj se vrača zopei tja, kjer 

kjer je bil morda pred dvema, tremi 
ali celo štirimi leti. Ljudje so se 
spremenili, spremenili so se odnosi in 
ba presaditev v prejšnje okolje lahko 
pravzaprav pomeni novi dejavnik, novi 
impmlz za novo, morda celo kiaznivo 
dejanje. Tudi to je področje prepreče-
valne dejavnosti, vendar ne samo so-
cialne službe, ampak vseh — od pra-
vosodja ,organov pregona, družbeno po-
litičnih skupnosti pa do družbenopoU-
tičnih dejavnikov in organizacij ter 
društev. Takšnega človeka bi bilo tre-
ba neopazno vklopiti v prejšnje okolje, 
pred tem pa pripraviti to okolje na 
njegov sprejem. To je silno delikatno 
delo, ki bi ga sicer lahko izvedel so-
cialni delavec, vendar dokler ga bo iz-
vajal sam, bo težko dosegel učinkovi-
te uspehe. Vprašanje je, če smo storili 
dovolj, da smo to skrb prevalili na ra-
mena enega strokovnjaka in si s tem 
zagotoviU mimo vest. Sicer smo lahko 
zadovoljni, če je to izvedeno, vendar 
še težje je to vprašanje, če povzame-
mo stališče udeležencev tega posveta, 
ki so ugotovili, da takšna vprašanja 
sploh niso urejena in da dejansko to 
vklapljanje v prejšnje okolje praktično 
skoraj ni nikjer izvedeno. 

7. VLOGA SREDSTEV JAVNEGA 
OBVEŠČANJA IN JAVNIH OBČIL: 

Ta problem se navezuje direktno na 
zgoraj opisani problem. Ce nadaljuje-
mo s prejšnj im stališčem in razume-
mo težavo mladoletnika, ki se vrne v 
prejšnje okolje, potem se k vsem te-

žavam priklopi še nova in sicer v tem, 
da okolica govori o n jem kot o »are-
stantu«, »kriminalcu«, obsojencu, p>ov-
ratniku — skratka daje mu vse tiste 
vzdevke, ki jih Slovenci pri moralizi-
ranju in obravnavi svojega sočloveka 
tako radi uporabljamo. Kjerkoli se po-
javi, doma, na ulici, na delovnem me 
stu, se to vleče za njim. S tem pa se 
začenja spreminjati tudi sam. Obupan 
nad sprejemom, ki ga je doživel, nad 
tem tituliranjem in vsem tem odnosom 
začne iskati družbo selji enakih, torej 
se tudi sam začne p>od pritiskom vse-
ga tega vračati na prejšnjo pot. Ves 
dosedanji prevzgojni postoi>ek začne 
izgubljati svoj smisel. Ce se v tem 
sklopu sprašujemo, kakšna pa je sedaj 
vloga sredstev javnega obveščanja, od 
radia, televizije, do časopisov, pa mar-
sikdaj naletimo na podobno mentali-
teto. Naletimo na revolverske vesti, 
kjer se navajajo začetnice takšnih 
»kriminalcev«, opisujejo dogodki, pri 
polnoletnih storilcih, katerih usoda je 
v bistvu enaka, pa se navajajo imena, 
priimki in vrsta kaznivih dejanj. Mne-
nje udeležencev posveta ni bilo v tem, 
da bi se o tem ne smelo pisati, ven-
dar je izzvenel zaključek, da naj takš-
no pisanje ne doprinaša k opisanemu 
žigosanju in obsodi človeka že vnaprej, 
ampak naj pisanje zasleduje po eni 
strani vzgojni, preprečevalni cilj, da bi 
se preprečevala podobna kazniva de-
janja v bodoče in vzgojno vplivalo na 
občane, po drugi strani pa na j s takš-
nim pisanjem opozarja in vzgojno vpli-
va na ljudi in občane, da bi se morda 

doprineslo k spremenjenemu, bolj člo-
veškemu gledanju na bivšega »obsojen-
ca« (ne glede na njegovo starost), ki 
je ravno tako človek s svojimi težava-
mi, kot smo vsi ostali in ki je imel ne-
srečo v življenju, kot smo jo imeli vsi, 
takšno ali drugačno in ki mu je sedaj 
treba pomagati ,da se vključi v druž-
bo in skupnost. Naša družba, kot so-
cialistična družba, ki goji socialistično 
moralo in je prežeta s socialističnim 
hiunanizmom, pa mora imeti do takih 
ljudi še bolj strpen in človeški odnos. 
To vlogo sredstev javnega obveščfmja 
pa marsikdaj pozabljamo. 

8. DfltŽElSNA KLIMA 
ZA SOCIALNO DELO: 

2e uvodoma so bili navedeni podat, 
ki, da narašča kriminaliteta otrok, tu 
bi opozorili še samo na ugotovljeno 
dejstvo, da pa pokazatelji kažejo, da 
na tukajšnjem območju padajo težja 
kazniva dejanja mladoletnikov, pred-
vsem iz okrožne pristojnosti. Ta ana-
liza bo itak pozneje enkrat posebej ob-
delana, prav gotovo ta podatek kaže 
na pravilnost stališča o porastu pre-
stopništva otrok. Ce po drugi strani 
pogledamo zgoraj navedena dejstva, ko 
ugotavljamo kadrovske težave, neenot-
no organizacijo socialne službe, njene 
takšne ah drugačne probleme, ki se 
javljajo, PK) vsebini pa nekoordinirano 
delo na posameznih i>odročjih s stro-
kovnimi in ostalimi organi, potem lah-
ko ugotovimo, da družbena skupnost 
vsaj v tem trenutku zanemarja to pod-
ročje dela in ne polaga temu področ-

ju dovolj pozornosti. Takšedi odnos do 
tega dela bo prav gotovo slejkoprej po-
kazal svoje posledice. Stališče udele-
žencev posveta je bilo v tem, da je 
čimprej treba ta odnos spremeniti in 
ustvariti takšno vzdušje j d bo podpi-
ralo to dejavnost, da bo uspešno vršila 
naloge in oilje socialnega dela. Prav 
gotovo pa odnos družbe kaže, da ni 
ustrezen tudi v tem trenutku, ko ka-
že svoj pristop do tega dela z dodelje-
vanjem sredstev za delo. 

Ob koncu bi opozoril še na to, da 
so udeleženci posveta sprejeli vrsto 
sklepov, ki so strokovnega značaja, da 
pa je bil namen tega tudi v tem, da se 
javnost seznam s to problematiko, da 
se osveži spomin in da se tudi koor-
dinira delo med strokovnimi dejavniki 
kot ostalimi družbenimi dejavniki. So-
delovanje na tem področju, kot tudi 
dogovarjanje in sporaziunevanje v du-
hu socialističnih družl>enth načel pa 
bo doprineslo uspeh k delu na tem 
področju ter zagotovilo cilje in namen 
teh dejavnosti. Prav gotovo pa je to 
opozorilo prišlo v zadnjem trenutku, 
ko verjetno še ni vse zamujeno. Zago-
tovitev sodelovanja vseh odločujočih 
dejavnikov bo že eden od tistih, ki so 
si ga udeleženci posveta zadali kot cilj 
za delo in urejevanje problemov na 
tem območju. Prav pa je tudi, da jav-
nost pove svoje mnenje na takšen ali 
drugačen način in zavzame tudi svoje 
stališče. Težko bomo kdaj pozneje kli-
cah na odgovornost strokovnjake in 
druge čdnitelje, če jim danes ne bo-
mo ziagoto^li najnujnejše pogoje dela. 



PREBOLDSKI JAMARJI 

v BREZNU PRESENEČENJ 
Niti leto dni ni poteklo, ko 

so preboldski j amar j i zabele-
žili v Breznu presenečenj 
svoj drugi globinski rekord 
kluba. Taikoj za Klemenško-
vim peklom. 2e takrat so ve-
deli, da lahko Brezno prese-
nečenj prevzame na njihovi 
lestvici vodilno mesto. Da bi 
to tudi dokazaU, so pripra-
vili ponovno odpravo, ki je 
bila po obsegu največja dos-
lej in ki je vključevala vsa 
razpoložljiva tehnična sred-
stva, večje šteivilo članov 
itd. 

Načrt je bil skrbno pri-
pravljen. Delo ni bilo 2aman 
prodrli so kar 362 m v globi-
no in se tako povzpeli na tre. 
t j e mesto na jugoslovanski 
globinski lestvici. Nov uspeh, 
tudi v darilo bližnjemu sre-
čanju slovenskih jamarjev. 

Ura je tri popoldne. Pred 
klubom se zbirajo udeleženci 
odprave. Gora materiala 
vzbuja nekakšen strah. Kako 
bomo spravili vse to v brezen, 
vsaj do prvega tabora, če že 
ne do konca? 

Vreme ne obeta nič dobre-
ga. Po nebu se podijo črni ob. 
laki. Polni lepih občutkov in 
veHküi pričakovanj se končno 
po dobi uri vožnje z avtomo-
bili znajdemo pred ciljem. 
Del ekipe je že dopoldne pri-
pravil bazni tabor, tako da 
smo po pregldu opreme 
drugih nujn ih opravilih kma. 
lu zapustili površje. Še zad-
nj i pogled na zahajajoče son-
ce in hip nato že prenmguje-
mo prve ovire. Napredujemo 
zelo počasi. Največ preglavic 
povzroča transport , sa j mora-

mo spraviti do tabora, k je r 
bomo bivakirali, kar 18 tran-
sportnih vreč. In vsaka ima 
po okoli 20 kilogramov. Tu 
pa je še telefonska žica, ki 
jo sproti odvijamo. 

Preko številnih pasaž, dvo-
ran in dvoranic, zavitih me-
androv, krajših vertikalnih 
odsekov, končno uspemo pro. 
dreti do mesta, ki smo ga iz-
brali za b:vak in našo odsko-
čno desko. 

I*olnih osem ur smo potre-
bovali za to pot. Močno ut-
rujeni. In ko smo se okrep-
čali s toplim obrokom, ki 
smo ga pripravili na dveh 
plinskih kuhalnikih, smo se 
zavili v spalne vreče in po-
greznili v spanec. 

Se pred tem smo sporočili 
dežurnemu na površju, da la-
hko zbudi preostale člane, ki 
se na j pripravijo za spust. 

Le enakomerno šumenje vo. 
de je motilo tišino podzem-
lja. 

Zaslišimo glasove. Pogleda-
mo na uro in ugotovimo, da 
smo spali polnih pet ur . pri-
šli so člani druge ekipe. Kaj 
neradi zlezemo iz toploh vreč 
in jih prepustimo svojim to-
varišem. Hitro smo nared in 
znova se podamo na pot. V 
globino. In spet mučno tran-
sport iranje, ki je zaradi oz-
kih pasaž in vode toliko te-
žje. 

Pred nami zazija ponovno 
globoko bre2!no, v katerega 
pada peneča se gmota vode 
in ustvar ja neprijetno prho. 
Naše prodiranje se za neka j 
časa ustavi. Potrebno je na-
mestiti lestvice. Precej časa 

t ra ja , da jih pr i t rdimo in da 
se spust imo v globino. 

V breznu smo že polnih 20 
ur . Telefon neprestano brni 
in sporoča tovarišem na po-
vršju vsak naš premik. Po-
čutimo se mnogo bolje kot 
na pre jšn j i akciji, ko nismo 
vedeli drug za drugega. 

Kmalu pridemo do mesta, 
k je r smo končali našo prejš-
n jo akcijo. Del ekipe odide 
naprej , da razišče neznane 
prostore. Merilsika ekipa pa 
začne meriti in risati. Pot 
nas vodi vse globlje in glob-
lje. Nekaj časa že hodimo po 
ravnem in že mislimo, da se 
bo brezno kmalu končalo z 
vodnim sifonom. Toda, ne! 
Kar naenkrat se pred nami 
odpre okoli petnajs t metrov 
globoko novo brezno. Zaradi 
padca vode lep slap, ki ga 
pa nismo veseli. Kljub temu 
smo uspešno premagali tudi 
to oviro ne da bi se preveč 
zmočil. Brezno pa se je takoj 
nadaljevalo z naslednjim. Na 
globini hitro pridobivamo. 
Značilni erozijski profili pri-
ha ja jo tu še bolj do izraza 
in ponazar ja jo moč vode. Vse 
več je s t rmih vertikalnih od-
sekov in globina se čedalje 
bolj veča. In spet pred nami 
okrog 30 metrov globoko no-
vo brezno. Zdaj moramo 
uporabiti vse lestvice, da pri-
demo do dna. In kako na-
prej? Odvečno vprašanje, kaj. 
ti kmalu smo ugotovili, da se 
brezno končuje po nekaj me-
trih ravnega dna in to v ozki 
razpoki, skozi katero je ime-
la prehod le voda. Lahko bi 
šli še naprej , toda ne brez 

kopanja. Zaradi utrujenosti 
in ker smo ostali brez opre-
me, smo sklenili, da se vrne-
mo. Po desetih urah mučne 
{X>ti smo prišli do bivaka. 
Druga ekipa, ki je doslej po-
čivala je odšla in pobrala le-
stvice in vrvi. Ostali smo 
slekli premočen kombinezone, 
se okrepčali in smuknili v 
tople spalne vreče. Zaspali 
smo kot ubiti. Zbudili so nas 
tovariši, ki so prišli do nas 
in ki so prinesli opremo. 

V breznu smo že polnih 38 
ur. Zato se odločimo, da se 
čimprej vrnemo na površino. 
S skupnimi močmi in v želji, 
da čimprej zagledamo sonč-
no svetlobo, napredujemo ni-
treje. 

Opoldne smo na površini. 
Nedelja je in zazdi se nam 
VSe skupaj še bolj svečano. 
Mokri, umazani, utrujeni a 
neizmerno srečni smo büi, ko 
smo ugotovili, da smo bili 
362 metrov globoko. Naš naj-
večji uspeh. 

DARKO NARAGLAV 

ŠMARTNO OB PAKI 

POMOČ POSOČJU 
Pod Strmim pobočjem Go-

re Oljke je z zelenjem obdan 
prijazen k ra j Šmartno ob 
Paki, nekdaj izhodišče avto-
busov izpred železniške po-
staje za Gornjo Savinjsko 
dolino. Kraj , čist in urejen, 
se ponaša s slikovito okoli-
co in neomadeževanim zra-
kom, kjer lahko zadihaš s 
polnimi pljuča. V zadnjih le-
tih je zaraslo veliko novih sta-
novanjskih hiš in drugih ob-
jektov družbenega standarda, 
l judje pa se večinoma vozijo 
na delo v šoš tanj , Velenje in 
tudi v Celje. Skratka, k ra j 
se razvija in širi ter z delom 
raznih društev vnaša živ-
ljenjski utrip tamkajšnj ih 
prebivalcev. 

Izredno so aktivni pod-
mladkarj i Rdečega križa na 
novi šoli, ki nosa ime po 
prvoborcu domačinu Jožetu 
Letonji-Kmetu. šola je pro-
storna in svetla, v avli pa so 
številne vitrine z različnimi 
priznanji, ki so jih prejeli 

učenci za svoje aktivno delo-
vanje. Poleg šole je še mo-
dema telovadnica in športno 
igrišče ter prijeten, z razno-
barvnimi rožami zasajen šod-
ski vrt. 

Na šoli so sprejeli v orga-
nizacijo Rdečega križa pio-
nir je obeh prvih razredov. 
Sicer pa deluje na šoli kar 
16 paralelk oziroma oddelkov. 
Ob sprejemu so pripravili 
program. Na rdeči podlagi 
izpisano geslo »Pomoč sočlo-
veku nas plemeniti« me je 
vzpodbudilo, da sem se bolj 
podrobno pozanimal za delo 
podmladkarjev in mladih čla-
nov Rdečega križa na šoli. 
Mentorica Marta Katičeva mi 
je navdušeno pripovedovala o 
tem, da so i>o nedavnem po-
trebu na Tolminskem učenci 
po vseh razredih začeli sa-
moiniciativno z zbiralno akci-
jo denarja za prizadeto ob-
močje. Zbrali so skupno 
3.514,80 din, kar je vsekakor 
razveseljivo dejstvo, ki pre-

seneča spričo tega, da so 
akcije lotili učenci sami. 
priliki proslave na šoli 
obljubili, da bo očistili sj 
k ra j ni da se bodo naspi 
priključili prizadevanjem š 
in krajevne skupnosti, da 
se kar najbol je vključili 
različne akcije in s tem i 
spevali svoje k razvoju k 
ja. š e zlasti pa me je gan 
to, da odlično sodelujejo 
krajevno organizacijo Rde 
ga križa, katere predstavri 
skupaj s predsednikom < 
Stupar jem so prisostvo^l 
proslavi. 

Ravnatelju šole And« 
Centrihu, kakor tudi ostaMi 
kr\ 'odajalcem iz vrst učit 
Ijev Mariji Cmac, Emi He^ 
Slavici Pečnik, Miji že r jav j 
Mariji Cigale pa so poki 
nili rdeče nageljne kot sî  
bo lično priznanej za njihoi 
humano delo na področj 
krvodajalstva in orga.nizaci 
rdečega križa taiko v šd 
kakor tudi v kra ju s a m d K ČLANKU: 

CELJSKO 
GOSTINSTVO 
NA DOBRI POTI 

Ce pogledamo ix> opre-
mi, so celjska gostišča 
res na dobri poti. Oprem-
ljena so lepo, tako da je 
na videz vse v redu. Ven-
dar je to le ena stran. 
Gostišča v predvojnem ča-
su pa so imela le večji 
posluh za svoje goste, več-
ji smisel tudi za kulturni 
videz. Na razpolago so 
bdli časopisi, ki jih danes 
v naših gostiščih ne vidiš 
več. Ne domačih, ne tu-
jih, tako da lahko rečem, 
da je celjsko gostinstvo 
v kulturi nazadovalo in 
to zelo. Preko meje ima 
vsaka na jbol j zanikrna 
oštari ja na razpolago več 
časopisov in revij kot vsa 
celjska gostinska podjet-
ja skupaj . Pri nas pa je 
gost taloorekoč kulturno 
degradiran: na j pi je (čim-
več) in j^ ( ^ m dražje) , 
skratka, v n jem gledajo 
le nekoga, ki bo čim več 
puistil pa č immanj kul-
turnega zahteval. Ce je 
to sklep samoupravnih 
orga'iiov, pot«m je njiho-
va politična zavest zelo 
nizka, če pa je to kaprica 
posameznika, je njihovo 
samoupravl janje na zelo 
nizki ravni. 

Torej , celjsko gostinstvo 

je lahko vložilo lepe nove 
milijone v obnovo pa še 
novo gOistišče smo dobili. 
Brez reierenduma. Zani-
ma me, če so med pod-
pornimi člani društva 
zdravljenih alkoholikov tu-
di gostinska podjet ja? 

V naši državi imamo 
kar 900.000 alkoholikov. 
Registriranih. Niso pa re-
gistrirani vsi stroški, ki 
so v zvezi z zdravljenjem, 
ki gre večinoma v breme 
socialnega zavarovanja in 
to iz prispevkov iz red-
nega delovnega razmerja. 
Torej mora jo tisti delov-
ni l judje plačevati končno 
ceno pijančeva'iija. Zakaj 
ne bi del prometnega dav-
ka na alkoholne pijače 
bil namenjen tudi za 
zdravljenje alkoholikov? 

V Celju so nenehne jkh 
trebe za novimi šolskimi 
prostori, vrtci, nimamo 
primernega mladinskega 
doma, nimamo javnega 
kopališča. Za to ni denar-
ja nikoli. Vse to na j reši 
referendum. Za gostinske 
lokale pa je denar takoj. 

Celjsko gostinstvo ni 
vsaj v kulturnem smislu 
na predvojni ravni. Od-
povedani časopisi pa ka-
žejo prav čudne oblike 
varčevanja. Nuditi čim 
manj , vzeti čimveč. To je 
menda nova poslovna de-
viza. 

Ne celjsko gostinstvo, 
temveč alkoholizem je na 
dobri poti. Tako je vsaj 
moje mnenje. 

HBRM.\N MiUSEC 

CENJENI 
TOVARIŠI! 

odlašam se vam kot 
bivši naročnik in zsvesti 
bralec tega priljubljenega 
tednika. Prosim vas, prav 
odkritosrčno, da oprosti-
te mojim napakam v pi-
sanju. Ne bom tajil re-
snice, da mi je doba sko-
r a j tridesetih let že vze-
la nekaj , kar je vezano 
na materin jezik. žal . 

Naj se vam zahvalim 
za vsak izvod Novega 
tednika, ki mi pr ihaja 
sem v Argentino. In to 
kljub temu, da nisem po-
rav'nal naročnine. To de-
janje po t r ju je veliko ra-
zumevanje uredništva, naj-
lepšo solidarnost in to-
varištvo do rojaka v dalj-
nj i tujini. Težko mi je 
zapisati, ka j občutim, ko 
vidim, da so v domovini 
še l judje, pri katerih še 
nisem pyozabljen. življe-
nje, izkušnje v tujini so 
me pripeljale do prepri-
čanja, da znam vsak dan 
bolj ceniti, ka j pomeni 
domovina in ka j dragi 
rojaki, ki ji služijo. 

Tovarištvo, ki sem ga 
občutil in videl s svoji-
mi očmi, ko sem bil na 
obisku v domovini, je 
najlepši dokaz socialistič-
ne vzgoje naših ljudi in 
narodov. Zato menim, da 
je pra.v, če je vsak Slo-
venec, ki živi v tujini, na-
ročen vsaj na en domači 
list i'n da z njegovo po-
močjo spremlja in spo-
znava, ka j se dogaja do-
ma in kako hiter je na-
predek. Zato želim tudi 
v prihodnje redno spre-
jemati Novi tednik. Tu-
ka j šn je nemirne razmere 
so mi velikokrat prepre-
čile, da bi redno porav-
nal naročnino za tednik. 
Novi tednik je zame po-
seben dar iz domovine. 

Oprostite, ker sem na-
pisal to pismo, toda, n a j 
vam povem, da ne mo-
rem živeti brez tednika, 
brez te povezave z moji-
mi rojaki. 

Spreimite iskrene po-
»drave! 

JOŽE STOKOVNIK, 
Argentina 

PRIPIS: Hvala za lepo 
In ljubeznivo pismo. Vse, 
kar tiče plačevanja na-
ročnine za Novi tednik, 
vam bomo obrazložili T 
posebnem pi.smu, ki vam 
pa bomo poslali te dni. 
Uredništvo Novega tedni-
ka. 

•OBJE: GRADILI BODO 
Večkrat smo že pisali, kako bi Dobjani (pri Planini) potrebovali kulturni dom. VS 

dejavnosti, ki so jih skozi leta razvijali od pevskega zbora, tamburaške, folklorne in draW 
ske skupine t e r j a jo urejene delovne pogoje. 2e pred časom so sklenili, da bi gradili kul-
turni dom na mestu, k jer je stal kozolec, oziroma staro večnamensko gospodarsko po-
slopje. Uspelo j im je odkupiti objekt, ki je bü za rušenje in lastnik je z rušenjem že pri-
čel. Zemljišče na katerem bo stal novi kulturni dom je last krajevne skupnosti. 

Ko bodo končali s pKKiiranjem, bodo pričeli z gradnjo novega doma, od katerega S 
veliko obetajo. Velik del sredstev bo dala občinska kulturna skupnost, neka j pa pričaku-
je jo od gradlbenega pod je t j a Bežigrad iz Ljubljane, ki je že doslej pokazalo veliko razu-
mevanje za Dobjane, sa j so j im pomagali pr i gradnji po potresu in pred kratkim so pre-
vzeli tudi pokroviteljstvo nad osnovno šolo. V novem domu bodo našle mesto tudi vs< 
družbenopolitične organizacije v kra ju in gasilci, ki so nedavno tega osnovali svoje pros te 
voljno društvo. 

Tako vidimo, da Dobjani nikoli ne mi ru je jo in najboljši porok za bogato kul turno iH 
družabno življenje v novem domu je že doslej opravljeno delo, dobra volja, predvsem p0 
veliko srčne kul ture s katero ne skoparijo. Anica in Franci SALOBIR sta še dejala, da 
pr ipravl ja jo igro Prežihovega Voranca »Pemjakovi«. Naš posnetek prikazuje rušenje, ali 
kako se s taro umika novemu. D. MEDVEO 



^ELJE: PO AKCIJI RK 
• Slabo vreme je pretekli četrtek ne-
jliko zavrlo zbiranje oblačil obutve 
^ posteljnine, ki ga je organiziral 
ječi križ Slovenije. Kl jub temu pa so 
celjski občini zbrali tega dne 3.000 

jogramov različnega uporabnega bla-
i. Zlasti so se v akciji izkazali člani 
^silskega društva š tore , mladina in 
ulična pod je t j a (gospodarska in tr-
>vska), ki so poskrbela za brezplačen 
•evoz. 
Nekaj blaga pa še vedno niso uspeli 

Ipeljati, zato na j tisti, ki so ga pri-
^ivili, počakajo, da se bo akcija po-
)vila. Občinski odbor Rdečega križa 
Celju bo poskrbel za ustrezen pre-
g in tudi pravočasno objavil p>onovi-
r akcije zbiranja oblačil. Z. S. 

lORTIKULTURA 76 IN 
2LET V BREŽICE 
Od 4. do vključno 6. juni ja bo v 
•ežicah letošnja republiška priredi-
r »hortikultura 76«. V teh dneh se 
)do zvrstile številne kul turne prire-
itve, razstave cvetja, pomladna po-
srka in drugo. Na prireditvi, zlasti 
a v povorki, bodo sodelovali tudi 
lani celjskega hort ikulturnega društva, 
icer pa bodo v tem času vozili v 
irežice Izletnikovi avtobusi. Izlet v 
režice bo združen tudi z obiskom ne-
aterih drugih krajev. 

/ITANJE: DAN 
ylLADOSTI 

Letošnji praznik mladosti je bil v 
Itanju izjemno slavnosten. Krajani so 
i dan sprejeli v goste okrog 230 štu-
entk srednje vzgojiteljske šole iz 
jubljane. Dopoldne so učenci osnovne 
)le tekmovali v raznih športnih pano-
ih, 5(2 učencev pa so sprejeli v orga-
izacijo Zveze socialistične mladine. 

' Po dvanajsti uri pa so pričele v Vi-
inje pr ihajat i kolone mladink, ki so 
e v več kolonah in različnih smereh 
0 poteh š t i r inajs te divizije. Med 
premljevalci in tolmači pohoda so 
ili tudi mnogi nekdanj i udeleženci in 
orci te slavne divizije. Mladinke so 
Idi na tej poti doživele veliko gosto-
tubnost kmetov, ki je ostala takšna, 
öt je bila nekoč. Hvala vam, prijaz-
1 hribovski kmet je , ki hranite v svo-
ii srcih izročila prednikov. 

V Vitanju pa so gojenke vzgojitelj-
ke šole pripravile skupaj z učenci 
ravi miting. Nato so se gostje okrep-
ale v vitanjskih gostilnah, ki so kar 
^ o v a l e , katera j im bo lepše in bolje 
bstregla. 

Vodstvo TOgojiteljske šole pa je 
klenilo, da bo pohod po poteh štiri-
ajste divizije postal tradicionalen za 
lako generacijo bodočih vzgojiteljic. 
; FRANJO MAROSEK 

STRMEC: USPEL 
KONCERT 

Ob koncu maja je imel moški pev-
ki zbor »France Prešeren« prosvetne-

društva Strmec v nabito polni dvo-
^ i nadvse uspel koncert narodnih in 
p e t n i h pesmi. Dirigent je bil Rafko 
t^orenšek iz (3elja. 

^ Zbor šteje več kot trideset pevcev. 
Sicer pa ni nakl jučje , da se je povzpel 
jlo takšne kvalitete in števila. V Strmcu 
'Jia zborovsko pet je dolgoletno tra-
licijo. Prvi zbor je ustanovil in vodil 
's začetku tega stoletja učitelj Lesko-

Po prvi svetovni vojni je zbor 
•Wil učitelj š inigoj , sledili so pevo-
'Odje Haber , Gorenšek, Križnik, Kač, 
•^tnik in še kdo. Omeniti je vredno, 
^ sodelujejo v zboru kar t r i je b ra t j e 
^emrlovi. V prvem zboru pa je sode-

njihov ded Janez, skozi dolga de-
'^tletja pa tudi njihov oče Ivan. 

Zboru želimo veliko uspehov in še 
uspelih ter pr i je tnih nastopov. 

V odmoru na koncertu je predsed-
turističnega diništva razdelil med 

I^jbolj prizadevne gojitelje okenskega 
Vrtnega cvetja pohvalne plakete. 

P O S L U Š A ! ^ 

TRNOVLJE: HVALEŽNI 
UPOKOJENCI 

v Trnovi j ah imamo tudi društvo 
upokojencev in naš predsednik je Ivan 
Majerič. Odbor vsako leto pripravi več 
izletov. In tako smo imeli tudi ob 
koncu m a j a po zaslugi velikega razu-
mevanja EMO in i>ožrtvovalnega šofer-
ja Vida Blatnika pr i je ten izlet 

Najpre j smo se ustavili pr^ Urhu, 
k je r smo še enkrat iX?doživiia;i stra-
hote vojne in mučetaja talcev. Od tam 
smo se zapeljali v Cankarjevo Vrhni-
ko, pa v muzej v Bistro in potem »e 
na Tur jak . V Moravčah smo se usta 
vili, okrepčali in se tudi zav^rteli. 

Bilo nam je lepo, zato vsem, ki so 
nam omogočili ta izlet, posebej še ko-
lektivu EMO, prisrčna hvala v imenu 
vseh upokojencev iz Tmovel j in I.:u-
bečne. TEREZIJA LEBEN 

TRI IZ ŠMARTNEGA 
OB PAKI 

NAŠI UPOKOJENCI, ki so se jese-
ni osamosvojili, so pred kra tkim raz-
vili svoj prapor . Po razvitju je bila 
prosta zabava še dolgo v noč, kar pa 
ni čudno, sa j je moški pevski zbor ta-
ko lepo prepeval, da že dolgo ne. Ob 
tej priložnosti je zbor prvič zapei him-
no upokojencev, ki jo je zložil Tine 
Steblovnik, uglasbil pa Franček Klanč-
nik. Pa kako so se upokojenci sukali 
ob vižah, ki jih je izvajal ansambel 
»Srnica« iz šmarbnega ob Paki! 

ODVOZ SMETI. Od sredine ma ja 
dal je odvažajo smeti tudi iz našega 
kra ja . Ljudje odvoz pozdravljajo, niso 
pa navdušeni nad tem, da puščajo 
kante po izpraznitvi kar ob cesti. Zna-
no nam je namreč, da jih drugod po-
stavl jajo nazaj na svoja mesta. 

X X X 
POPRAVIILO CESTE. Po dolgem 

čakanju so prebivalci Rečice in šmar t -
nega ob Paki le dočakali, da so začeli 
popravljat i cesto iz Rečice skozi Smart-
no in napre j proti Gorenju. Cesta je 
bila namreč takšna, da je bilo po n j e j 
nevarno voziti, pa tudi bankine niso 
ustrezale namenu. Dolgo smo čakali, 
a le dočakali. ZORKO KOTNIK 

RIMSKE TOPLICE: 
KOČA NA KOPITNIKU 
TUDI OB SOBOTAH 

Planinsko društvo Rimske Toplice 
obvešča, da je koča na Kopitniku 
(914 m) poleg nedelj in praznikov od-
pr ta in oskrbovana tudi ob sobotah. 

V petih sobah je di-ajset postelj. 
Koča stoji na pr i je tnem kra ju i'n v 
njeni okolici" je dovolj pros tora za 
razne igre. Ker pa bi radi najbližjo 
okolico ohranili, prosi jo vse, ki se pri-
pel jejo z motornimi vozili, da le-te 
pusti jo na označenih prostorih za par-
kiranje . 

Vse poti na Kopitnik so markirane: 
iz Rimskih Toplic 1.30 ure, iz Rimskih 
Toplic po Zasavski poti preko vrha do 
koče 2 uri , iz š m a r j e t e 1.30, Zidanega 
mosta 2 uri , iz Mamega (do tu je av-
tobus) po cesti 1.30 ure. 

Izleti: na vrh Kopitnika 20 minut, 
na Gore (planinski dom) 46 minut . 

MIRO MALGAJ 

LJUBEČNA: POSOJILO 
v krajevni skupnosti Ljubečna so 

ie začeli vpisovati posojilo za sloven-
ske ceste. V ta namen so imenovali 
petčlanski odbor, ki bo skrbel za to, 
da bo vpis posojil tekel nemoteno. 
Kmetje, upokojenci in delavci v svo-
bodnih poklicih, ki vpisujejo posojilo 
v krajevni skupnosti so pred dnevi 
prejeli še posebno dodatno obvestilo 
krajevne skupnosti , v katerem jih se-
znanja z vsemi pomembnejš imi stvar-
mi okrog vpisa. Med drugim jih v te j 
okrožnici kra jevna skupnost seznanja 
o vpisnem mestu in času vpisa. V Lju-
bečni je vpisno mesto na sedežu kra-
jevne skupnosti vsak torek od 8. do 
12. in od 14. do 18. ure. M. BR. 

ŽALSKI 
TABORNIKI 

NOV 
PROSTOR? 

Žalski taburniki imajo že 
več časa težave z razvija-
njem svoje dejavnosti, saj 
nimajo več ustreznega stal-
nega tabornega prostora. Sta-
ri taborni prostor v Malih 
Braslovčah je dobesedno ob-
koljen z vikend hišicami, pa 
tudi komunalno ni zadovolji-
vo urejen. Žalski taborniki, 
ki že dalj časa načrtujejo 
izgradnjo skupnih prostorov, 
v katerih bi bila jedilnica, 
kuhinja in morda še kaj, 
zato niso zadovoljni z obsto-
ječim prostorom in si že 
dalj časa prizadevajo, da bi 
poiskali nov. primernejši 
prostor. 

Kaže, da so tak prostor 
končno našli. Tako lahko 
vsaj sodimo po sklepih iz-
vršnega odbora zveze tabor-
nikov občine Žalec, ki je 
pred dnevi po ogledu mogo-
čih lokacij za nov taborni 
prostor kot najprimernejše-
ga izbral prostor na levem 
bregu Savinje ob Podvin-
skem jezu. Taborniki so se 
dogovorili, da se s predstav-
niki občinske uprave pogo-
vorijo o možnosti odkupa 
tega prostora na račun pro-
daje obstoječega. Vse kaže, 
da bodo v teh svojih priza-
devanjih naleteli na ustre-
zno razumevanje. 

Nedvomno so si z bogato 
dejavnostjo v minulih letih 
in z doseženimi uspehi za-
služili več pozornosti, kot 
jim je trenutno namenjeno. 
V korist njihovih načrtov pa 
govori tudi dejstvo, da bi 
svoj novi taborni prostor 
ustrezno komunalno opremi-
li ter izgradili vse načrtova-
ne objekte. Tako bi se lah-
ko ob Podvinskem jezu raz-
vil nov rekreacijski center 
za bogatenje interesnih de-
javnosti, mnogo pa bi s po-
stavitvijo takšnega tabora 
prispevali tudi k razvoju 
priprav na splošni ljudski 
odpor v občini Žalec. 

B. STAME.TCIC 

CELJE: 

VARSTVO 
ZRAKA 

Koordinacijski odbor za 
uresničevanje ustave pri ob-
činski konferenci SZDL Ce-
lje je pred dnevi skupaj z 
iniciativnim odborom pri ob-
činski skupščini razpravljal 
o predlogu samoupravnega 
sporazuma, ki predvideva 
ustanovitev skupnosti za var-
stvo zraka v celjski občini. 

Priprave na ustanovitev te 
skupnosti so se pričele že 
lani. Zato je bil v javni raz-
pravi osnutek samoupravTie-
ga sporazuma za ustanovitev 
skupnosti za varstvo okolja 
v občini Celje, ki je zajemal 
tudi varstvo zraka. Javna 
razprava je potrdila veliko 
zainteresiranost in potrebo 
za ustanovitev te skupnosti. 
V tem času je bil sprejet 
tudi zakon o varstvu zraka, 
ki določa obvezno ustanovi-
tev skupnosti za varstvo zra-
ka na območjih, kjer je one-
snaženost preko četrte ozi-
roma tretje stopnje. In Ce-
Ije je takšno območje. 

Predlog za ustanovitev te 
interesne skupnosti predvi-
deva, da bi skupnost usta-
novili že konec letošnjega ju-
nija. In tako so tudi na ome-
njeni seji sklenili, da je tre-
ba postopek za ustanovitev 
te Interesne skupnosti v Ce-
lju pospešiti. 

VTKI KRA.TNC 

DOBRODOŠLI 
Tokrat samo pet srečanj , pet izjav. Kratkih. Toda, v 

njih je dosti več kot povedo besede. V vseh je veliko 
ljubezni, sreče, prisrčnih in globokih vtisov. Spominov, 
ki ne bodo nikoli zbledeli, ki se prenašajo iz roda v 
rod. Zdaj se ne srečujejo samo nekdanji slovenski pre-
gnanci s svojimi srbskimi gostitelji. Poznanstva in vse 
tisto, kar je te ljudi združilo v najtežjih časih naše 
zgodovine, p reha ja jo zdaj na otroke, vnuke . . . In tako 
bomo med udeleženci letošnjega vlaka bratstva in enot-
nosti srečali tudi mlade ljudi, ki niso okusili strahot 
vojne. Pa jih poznajo, zlasti pa se opr i jemljejo tistih 
korenin, ki so vzklile med vojno in ki govorijo o brat-
stvu in enotnosti med našimi narodi in narodnostmi, 
ki govorijo o velikem poglavju našega bogastva. 

In še nekaj , udeležence vlaka spre jemamo tudi dru-
gi, ne samo nekdanji pregnanci. Tudi tiste, ki so po 
zaslugi tega vlaka spoznali nove pri jatelje. 

Krog velikih prijateljev se širi. Postaja naša odlika 
in značilnost. 

MAJDA TROGAR: Ni-
smo bili med pregnanci 

in vendar spre jemamo 
drage goste iz Srbije. Po-
znanstvo sega v tisti čas, 
ko sta Celje in čupr i j a 
podpisali listino o pobra-
timstvu. Takrat smo se 
spoprijatelji l i s tedanjim 
predsednikom občinske 
skupščine Draganom Mar 
kovičem in njegovo dru-
žino in od takrat sre-
čujemo, pišemo. Težko jih 
pr ičakujemo. In že zdaj 
vem, da bo slovo težko, 
čeprav s"' bomo rekli — 
na skora jšn je srečanje. 

MARIJA COKAN: Z 
možem sva bila septem-
bra 1041. leta pregnana v 
šid. Svoj novi dom sva 
našla pri srbski družini 
Slavujevič. Zbližala nas je 
ljubezen in t rpl jenje. In 
ko je tudi žena Ljubica 
odšla za možem v Srbijo, 
sva ji pK)magala ne samo 
pri begu, marveč tudi po-
zneje, da sva ohranila 
nj.imo pi-emoženje. Posta-
li smo si pri jatel j i in ve-
likokrat SI pišemo pa tud* 
obiskujemo. Komaj čaka-

va, da pridejo. Vem, da 
nam bo lepo. 

LEOPOLD VEBER: Po 
znanstvo s srbskima go-

stoma, ki ju z ženo spre-
jemava, je s taro k o m a j 
dve leti. Od te'daj, ko se 
je sin mojega svaka v 
Čupriji poročil. Darko 
Zavšek in Gordana Krstič. 
Na poroki je bilo veliko 
kumov, med nj imi tudi 
Vojislav Andrejevič. Zdaj 
pr ihaja z ženo v Celje, da 
vrne obisk. Glede na to, 
da pr ihajata prvič k nam, 
se bova zavzela, da j ima 
bo prijetno. Sicer pa na j 
povem, da nisem bil med 
pregnanci. 

MARICA TOMAŽIC: Na 
ša družina je bila v sed-
mem transportu, ki je iz 
Maribora krenil na pot 28. 
juni ja i94l. leta. Ustavili 
smo se v Gornjem Mila-
novcu, mi pa smo vojno 
preživeli v vasi Zagradže 
pri Dragoljubu Jevtiču. Od 
tedaj smo se že večkrat 
srečali p n nas in v Srbi-
ji, da o pismih ne govo-
rim. Veže nas iskreno pri-
jateljstvo in hkrati tudi 
naša zahvala, sa j je rešil 
možu življenje. To prija-

teljstvo prehaja tudi na 
naše otroke. 

MARIJA BOBEN: Bili 
smo v drugem transpor-
tu, ki se je ustavil v 
čupr i j i . Naše pri jatelj-
stvo, ki p reha ja na otro-
ke in vnuke, pa je naj-
bolj iskreno z družino 
Stanoja Sibinoviča. Pova-
bidi smo šest članov, vse 
pa kaže, da bodo prišli 
le tri je. Težko jih čaka-
mo. Sicer pa smo se že 
večkrat srečali, v Celju 
in čupr i j i . Vesela sem, 
da v ta krog pri ja tel js tva 
zdaj posegajo tudi otroci. 

Povsod velika pripravljenost na sprejem dragih go-
stov. Dobrodošli! Povsod izredna skrb, da bi te dni 
preživeli lepo. Med svojimi, ki jih cenijo, spoš tu je jo in 
imajo radi! M. BOŽIC 



BILI SMO v LIBOJAH 

Prvo javno radijsko oddajo v letošnjem letu smo pripravili (KDO DRUGI KOT NOVI TEDNIK 
IN RADIO CELJE SKUPAJ Z DPD SVOBODO UBOJE) v Libojah! S tem nadaljujemo našo že-
ljo, da vsake toliko časa pripravimo v manjšem kraju občine celjskega območja oddajo, s 
katero želimo poživiti najprej kulturno življenje v določenem kraju (kjer oddaja je) in istočas-
no to približati vsem, ki poslušajo naš radijski program in ne vedo, kaj se pravzaprav dogaja 
v sosednjem kraju. Z našimi javnimi radijskimi oddajami bomo nadaljevali in že zdaj lahko 
povemo, da bodo naslednje v celjski, laški in šentjurski občini! 

Vrstni red (za nedeljo, 
kajti v soboto je že bila 
generalka): 

2e pred osmo uro zju-
traj, ko je sonce vsiljeno 
zlezlo v brezno nederij, 
kjer počivajo že dolgo 
vrsto let Libojčani, je pri-
zadevni m s kravato ode-
ti ter v nedeljsko srajco 
oblečeni Tone Mlinarič 
odprl vrata hrama, kjer 
se skozi vse leto dogajajo 
pomembne stvari. To so 
vrata, ki vodijo v dom 
kulture v delavskih Libo-
jah, kjer krajanom kul-
tura pomeni skoraj tak-
šen kruh (dober) kot de-
lo prej v rud'niku, zdaj 
pa v Keramični, Montani 
ali Mirdsanu in tudi drug-
je. 

Ce iščemo primerjavo — 
vse skupaj pomeni to: 
dobra bela kava z žganci! 

Ljudje v tistem koncu 
imajo radi oboje, ker jim 
to pomeni življenje. Ne 
samo tisto življenje, ki 
jim daje denar ali jih 
ohranja zdrave po telesni 

sposobnosti, ampak tudi 
drugače. 

Prišli so, da bi »v živo« 
videli in slišali tisto, kar 
smo jim pripravili za ne-
deljsko predjed — javno 
radijsko oddajo in to 
dobro. Kot se pač za 
organizatorja Novi tednik 
hi Radio Celje spodobi. 
Oevirk pa je dodala tam-
kajšnja Svoboda, društvo, 
ki ne pozna oklevanja, 
ampak samo stalno voljo 
napredo\'anja do najlep-
šega! 

Prvi za Tonetom Mlina-
ričem in njegovim prija-
teljem je »zagazil« v dom 
kulture avtor teh vrstic. 
Potem so prišli drugi, kot 
piščanci h kuri. Zbirali 
smo se v veliko družino, 
ki se je pripravljala na 
to, da podari tistim v dvo-
rani in onim pri radijskih 
sprejemnikih prijeten od-
dih v nedeljskem dopol-
dnevu, času počitka. 

Za nama so prihajali 
ostali: odgovorni urednik 
Radia Celje Milan Seni-
čar je pripeljal trojko — 
napovedovalko Matejo pa 
napoa'-edovalca Mitjo in 
tehnika Marjana. Za njimi 
je priropotal iz Maribora 
gost Volodja Peer in takoj 
začel hvaliti lepo Sannjo, 
ki je v primerjavi z Dra-
vo kot bela svila proti 
sajam in poudarjati, da 
mora po kosilu takoj na-
zaj v Maribor, da si okoli 
»ranča« napelje ograjo, 

ker mu določene stvari 
uničujejo živali, ki imajo 
roge na glavi — baje so 
to srnjaki! Potem so i>o-
časi pridrčali še nastopa-
joči, kot libojska godba 
na pihala pod vodstvom 
Franca Kovača pa moški 
pevski zbor pod vodstvom 
Ivana Gostečnika in »Ve-
seli Libojčani« z vodjo 
Herbertom Kuzmo. Seve-
da ne gre pozabiti tudi 
tistih, ki so zastopali Svo-
bodo in delovne organiza-
cije, kot keramično, Mon-
tano in Mirosan. Utečeni 
zbor prireditelja je že za-
vijal rože pa darila, šlih-
tal oder s cvetjem in pri-
pravljal bife za — sokove 
(vseh vrst!) in žemljice, 
polnjene z . . . Saj veste, 
kaj je v žemljicah — na-
rezana -iunka (lahko tudi 
klobasa, ta bi bolj ustre-
zala)! No, pričakali smo 
tudi fotoreporterja TT 
(Toneta Tavčarja), ki se 
je razburjal, da pred dvo-
rano ne more nič slikati, 
ker ni dovolj liudi! V 

dvorani pa je bilo vse 
polno! Le kje so potem 
prišli v dvorano? Ljudje 
namreč! 

Potem sino začeli. 
Začeli s prijetnim rom-

popomom uigrane godbe 
na pihala pa nadaljevali 
s simpatičnim j>etjem 
moškega zbora ter razi-
granimi melodijami navi-
hanih fantov v rdečih in 
modrih srajcah. Vmes 
smo natrosili še nekaj raz-
govorov (z domačini se-
veda) in pridali smetano 

Volodje Peera. Bila je tu-
di nagradna igra, kjer so 
trije zakonski pari »insce-
nirali« na satiričen način 
zakonski prepir. I'n glej-
te: za to so dobili nagra-
de! Kako bi se šele pre-
pirali doma, če bi vedeli, 
da vas čaka servis kera 
mične ali trije zaboji sad 
ja Mirosana ali nekaj ku 
bikov peska Montane? Nek-
do je rekel: doma bi se stal-
no prepiral, če bi vedel, 
da bom za takšen prepir 
dobil vsaj — stano^-anje! 
Optimist!!' 

Moramo pa povedati ne-
kaj: vsi razgovori za na-
grado sO se začeli z žen-
skim glasom, moški pa so 
jecljaje odgovarjali. Upa-
mo, da si tako tudi ne 
bodo razdelili »skupno« 
pribor j enih nagrad, da bi 
recimo žena uporabljala 
servis, mož pa pomival, 
da bi mož domov pripe-
ljal sadje, žena pa jedla 
in da ne bi mož s peskom 
dograjeval hišo, žena pa 
v njej stanovala . . Ostala 

je še ena nagrada, ki bo 
podeljena, ko bomo do-
bili poročila o tem, kako 
Libojčam ocenjujejo svoj 
kraj in okolico. Nagrada 
je lepa — pet sadik sad-
nega drevja, darilo Miro-
sana. 

Kaj naj rečemo ob li-
bojski javni radij.s.ki od-
daji? Za nas je bilo pri-
jetno in soorgaliizatorjem 
hvala. Upamo pa, da je 
bila všeč tudi ostalim, za 
katere smo jo delali. Te 
libojiske skice pa naj bo-

Volodja Peer, igrale^ Slo-
venskega narodnega gle-
dališča iz Maribora, je bil 
naš go«t. Kar je zelo bi-
stveno, prispel je točno 
(uro in pol pred začet-
kom) in kar je najvažnej-
še — njegov program je 
bil takšen, da je izvabil 
krepak aplavz iz rok pri-
sotnih v dvorani pa tudi 
natančnejše po.slušanje pri 
radijskih sprejemnikih. Vo-
lodja .je bil nad oddajo 
zadovoljen in rekel je, da 
bo vedno v te kraje rad 
prišel. Morda že v jeseni, 
ko so ga povabili »Veseli 
Libojčani« na svojo četr-
to revijo narodno zabav-
nih ansamblov. Verjame-
mo, da se bo Volodja dr-
žal obljube, kot tokrat! 

do na malce himiorističen 
način (kdo si ga pa v 
današnjem času ne želi?) 
samo potrdilo, da se radi 
srečamo z ljudmi v majh-
nih krajih. To je pristno! 
In prepričani smo, da bo 
tudi v naših naslednjih 
jaraih radijskih oddajah 
tako. To je naš cilj — 
Čimširši stik z ljudmi! Li-
boje so bile zadnji dokaz 
za to. Zdaj so na vrsti 
nekateri kraji v celjski, 
šentjurski in laški obči-
n i . . . 

Tekst: 
TONE VRABL 

Foto: 
TONE TAVČAR 

\ nagradni u^ank! »kako se prepirate doma«, so sodelovali trije zakonski puri: 
(stojijo od leve proti desni) Vlado in Jožica Cadej, .lože in Irena Majhenšek ter 
Vinko Cater, katerega žena Ivica je v ozadju in jo je zakril (brez posebnih name-
nov!) vodja igre, novinar Tone Vrabl. 

Libojčani in okoličani so znani po tem, da radi napolnijo n,iihovo dvorano ob naj-
različnejših prireditvah. Tako je bilo tudi na naši javni radijski oddaji, ko je bila 
dvorana popolnoma polna. Ko smo se po zaključku odda,je pogovarjali z njimi, so 
rekli v en glas: takšne in podobne prireditve imamo radi, pridite še! 

RADEČE 

TOm^BIL!' 
Dun mladosti. To naj bi 

bil datum, ki bi si ga mo-
rali pionirji, ki smo bili 
sprejeti v mladinsko organi, 
zacijo, dobro zapomniti. Vsi 
smo ga nestrpno pričakova-
li, toda upanje, da nam bo 
ta dan ostal v lepem spo-
minu vse življenje, je pre-
kmalu usahnilo. 

Ta dan smo se pionirji iz 
Radeč stlačili v avtobus in 
se odiieljali proti Kumrovcu. 
Bilo nas je 75, toda avtobus 
je bil le eden. Stisnili smo 
se po trije na en sedež in 
še vedno jih je nekaj stalo. 
Tovarišice so nas tolažile, 
da bo v Laškem bolje, ker 
se bomo presedli k laškim 
pionirjem. Toda, spet smo 
bili razočarani. Avtobus, ki 
je imel še nekaj prostih 
mest, je odpeljal pred našim 
prihodom, v drugem avtobu-
su pa ni bilo več prostora 
kot so sami zatrjevali. Stis-
njeni kot sardine smo se 
odpeljali proti Celju in se 
jezili nad takšno organizaci-
jo. V avtobusu je bilo vroče 
in nikomur se ni ljubilo niti 
peti. 

Najprej smo se ustavili v 
Stubicah, si ogledali spome-
nik Matiji Gube«, medtem 
ko nas znamenitosti kraja 
niso pritegnile. Zato pa smo 
Se bolj veselili programa, ki 
naj bi bil ob sprejeimu v 
mladinsko organizacijo in 
srečanja z brigadirji akcije 
»Kozjansko 76«. 

Toda, v Kumrovcu smo bi-
li spet razočarani. Vodnica 

je odšla svojo pot, mi pa 
smo jo ubrali proti spomin-
skemu domu borcev in mla-
dine. Pred domom smo po-
sedli na betonsko ograjo. Po 
malici smo odšli v dvorano, 
kjer smo si skupaj s celj-
skimi pionirji ogledali film, 
ki nam je dal nekaj podat-
kov o domu in pa kratek 
film »Imela je 15 let«. Nato 
smo si ogledali rojstno hišo 
maršala Tita in se odpeljali 
domov. 

In kako smo bili sprejeti 
v mladinsko organizacijo? 

Ta sprejem nas je najbolj 
prizadel rtlladinske izkaznice 
so nam razdelili v avtobusu 
na poti iz Rimskih Toplic 
do Laškega, značke pa smo 
dobili, ko smo se vračali iz 
Kumrovca proti domu. Bili 
smo razočarani, 

Kaj .je bilo s kulturnim 
programom, v katerem bi 
morali sodelovati tudi mla-
dinki iz naše šole in naš an-
sambel? Predsta\Tiica občin-
ske konference ZSMS nam 
je dejala, češ da ni dovolj 
časa in da moramo dvorano 
zapustiti. O programu in 
častnem sprejemu ter sreča-
nju z brigadirji Kozjanske-
ga ni bilo ne duha ne sluha. 

To je bil le izlet, ne pa 
slavnostni sprejem v mladin-
sko organizacijo in morda 
bi bilo bolje in lepše, če bi 
ta sprejem pripravili kar do-
ma, v Radečah. 

KARMEN STRNAD, 
v imenu 7. a raz. osn. 

šole v Radečah 

ŽALSKO GOSPODARSTVO 
v 

Koordinacijski odbor za sta-
bilizacijo v žalski občini je 
na svoji seji. kn je bila pretek, 
li teden, ugodno ocenil sta-
bilizacijska prizadevanja v 
občini, pa tudi dosežke v 
prvih mesecih gospodarjenja. 
Razveseljivo je predvsem, da 
vsaj najpomembnejši nosilci 
gospodarskega razvoja žalske 
občine ne beležijo prehudih 
težav. 

V pn^em četrtletju se je fi-
zični obseg proizvodnje real-
no dvignil za približno 10 od-
stotkov, kar pomeni, da je 
povsem v okvirih, ki jih je 
začrtala letošnja resolucija 
o družbenoekonomskem raz-
voju občine. Upadla pa je 
fakturirana realizacija, ki je 
kljub dvigu cen ostala na 
enaki ravni kot v enakem 
lanskem obdobju. Oba podat-
ka kažeta tudi na osnovno 
težavo v žalskem go.spodar-
stvu, na izredno visoke zalo-
ge gostih izdelkov. 

Že na seji sami so pred-
staTOiki SDK povedali, da tu-
di prodaja v zadnjih tednih 
močno oživlja. Tekstilna, pa 
tudi pohištvena in še nekate-
re druge industrije v občini 
so se dokaj hitro prilagodile 
no\im pogojem na tržišču, ki 
jih je ustvaril prehod na ob-
račun po plačani realizaciji 
in zakon o zavarovanju pla-
čil. Prav v tem mesecu je bi-
lo sklenjenih več ugodnih 
prodajnih aranžmanov. še 
bolj kot doslej so si indu-
stmjske organizacije priza-
devale za fevoz in posledica 
takšnih reakcij na tržne raz-
mere je tudi zmaniševanje za-
log, ki ga je v žalski občini 
čutiti zadnje tedne. 

Vsi drugi kazalci gospodar-
ske aktivnosti kažejo ugodno 
sliko. Tako so se močno 
zmanjšale terjatve in obvez-
nosti. tudi pojavov nelikvid-
nosti gospodarskih organiza-
cij ni več. 

Člani koordinacijskega od-
bora za stabilizacijo so po-
hvalili prizadevanja izvršne-
ga sveta in oddelka za gospo-
darstvo, ki skupaj s službo 
družbenega knjigovodstva te-
koče spremljata stanje v go-
spodarstvu občine. Takšno 
delo je tudi v težavni gospo-
darski situaciji dalo svoje sa-
dove. saj so lahko v vseh po-
trebnih primerih pravočasno 
ukrepali in gospodarskim or-
ganizacijam pomagali iz te-
žav. Ob tem pa so člani ko-
ordinacijskega odbora opozo-
rili tudi na to, da sorazmer-
no dober položaj žalskega go-
spodarstva ne sme uspavati 
vseh, ki se borijo za še uspeš-
nejše dosežke. Tudi analiza, 
ki kaže ugodne rezultate nam-
reč opozarja na nekaj proble-
mov. Poleg omenjenih težav 
z zalogami so tu še zelo niz-
ke naložbe, stagnacija v za-
poslovanju, odpori povezova-
nju in dokaj neurejeno sta-
nje na področju delitve oseb-
nih dohodkov. 

Vse to opozarja odgovorne 
dejavnike na stalno budnost, 
še posebej zato, ker je pred 
durmi čas dopustov, ko se sta-
nje v gospodarstvu vedno ne-
koliko poslabša in problemi 
zaostrijo. Izvršni .svet zalo 
že pripravlja nekaj pomemb-
nih analiz, od katerih veliko 
pričakujejo. Ena bo obdelala 
perspektive povezovanja raz-
drobljene žalske indtistrije v 
občini in izven nje, druga pa 
bo kompleksno obdelala 'oo-
dročje nagrajevanja, v pove-
zavi z nalogami iz kadrovske 
politike, težavami pri 7apo-
slovanju in iz socialnega vi-
dika. Prav tako bo izvršni 
svet še naprej vsak teden do-
bival najpomembnejše podat-
ke o položaju gospodarskih 
organizacij in stanje v go-
spodarst\ai tako tekoče spre-
mljal. 

BRANKO STAMEJCIÖ 



KMETIJSTVO 

Gostišča in trgovina v Slo-
veniji dobijo od slovenslcih 
vinogradnikov komaj polovi-
co vina, ki ga prodajo porab-
nikom. Le leta 1973, ko je bil 
pridelek največji, so dobila 
okoli dve tretjini. Zakaj ne 
pridelamo več vina, saj ima-
mo veliko vinorodnih hribov? 

V Sloveniji je več kot 20.000 
ha vinogradov, od tega druž-
benih okoli 3500 ha. Ob naj-
boljši letini v zadnjih 10 le-
tih so v poprečju dali le 5000 
kg grozdja na hektar, ob 
najslabši pa le malo več kot 
3000 kg. V obnovljenih večjih 
vinogradih načrtujejo 10.000 
kg na ha. 

Vinogradov torej ne potre-
bujemo več, le obnoviti bi 
bilo treba stare. Pri tem bo-
do seveda tudi nekatere nove 
parcele med vinogradi zasaje-
ne z vinsko trto, druge ma-
le, razdrobljene, ki se jih ne 
splača obdelovati, pa bodo 

opuščene. Velike vinograde 
bo treba delati tudi na nia^ 
lih zasebnih parcelah. Na 
Primorskem se je to že moč-
no uveljavilo. Tudi na Dolenj-
skem so že vidni prvi uspehi. 
Drugod pa bo treba stvari 
bolje pripraviti-

Na podravskem vinorod-
nem območju je zasebnike še 
vedno težko pregovoriti, da 
bi na združenih parcelah na-
redili večje vinograd^. Za ne-
katere menda ni dovolj spod-
budno, da bi taka obnova bi-
la cenjša in da bi tudi obde-
lovalni stroški s stroji biü, 
nižji. Pri agrokombinatu Kr-
ško opozarjajo zlasti na po-
sameznike, ki jim vinograd-
ništvo ne pomeni posebnega 
vira dohodkov. Njihove par-
cele so razmetane med do-
brimi vinogradniki, ki bi bi-
li za skupno obnovo. A oni 
tega ne marajo. Raje jih na-

menijo za počitniške hiše ali 
kaj drugega. 

Vinogradniki pravijo, da bi 
bilo treba določiti — to pra-
vico imajo občine — katera 
območja bodo namenjena za 
sodobno vinogradništvo in 
kje se lahko gradijo počit-
niške hiše. Razmejiti bi bilo 
treba enako kot med kmetij-
stvom in za gradbene potre-
be. Dovolj je takih hribčkov, 
ki ne ustrezajo za večje vi-
nograde, za počitniško vino-
gradništvo pa bi bili dobri. 

Zasebni vinogradniki zadnja 
leta veliko obnavljajo. Po na-
črtu na j bi obnovili vsako le-
to po 240 ha, a so nekatera 
leta kar dvakrat toliko. Po 
teh izkušnjah naj bi v seda-
njem petletnem obdobju ob-
novili letno 813 ha, družbena 
posestva pa še 265 ha. To je 
kar dvakrat toliko, kot je bi-
lo določeno z dolgoročnim 
načrtom razvoja vinogradni-

štva. Po uresničitvi načrta bo 
organizirano, sodobno obnov-
ljenih 11.240 ha ali skoraj dve 
tretjini vseh vinogradov v 
Sloveniji. Všteti so vsi druž-
beni vinogradi in večje ob-
nove zasebnikov v koopera-
ciji. 

Pri obnovah vinogradov ne 
gre le za zvečanje pridelka, da 
ne bi bilo treba vina kup>o-
vati drugod, temveč tudi za 
nižje pridelovalne stroške. 
Tudi v drugih republikah na-
mreč precej obnavljajo in bo-
do vse večji konkurenti na 
trgu. Kdor bo znal pridelati 
z nižjimi stroški, bo tudi la^ 
hko prodajal po nižji ceni, 
ne da bi zaradi tega imel iz-
gubo. Drugi cilj pa je, v so-
dobnih vinogradih pridelati 
tako kakovostno vino, da ga 
tudi po ustrezno višji- ceni 
ne bo težko prodati. 

J 0 2 E PETEK 

JOŽE G R A M 
v Rogaški Slatini je v 88. letu starosti umrl profesor 

Jože Grašer, znan likovnik, šahist in tabornik. Bil je 
koroški Slovenec, doma iz Klopinja ob Klopinjskem je-
zeru, ki ni prenesel poraza v plebiscitu in se je umak-
nil v Jugoslavijo. Toda šolski in družbeni sistem stare 
Jugoslavije nista bila v skladu z njegovimi svobodnjaš-
kimi nazori tako v šoli kot sicer. Zato je prihajal v 
navzkrižje s šolskimi oblastmi, šele po zmagi sociali-
stične revolucije se je zanj začelo pravo delo, toda 
tedaj je že izpolnil pogoje za upokojitev in že prvo leto 
po vojni se je kot upokojeni profesor preselil v Rogaško 
Slatino. 

Ustvarjalni duh človeka, ki je bil v srcu vedno mlad, 
ni mogel mirovati, zato je Grašer ponovno odšel v šolo 
in poučeval vse do leta 1961, ko je imel že preko se-
demdeset let. Bil je samosvoj likovni pedagog^ človek, 
ki je imel občutek in smisel za vsakega učenca. Iskal 
in vzgajal je likovne talente, a pri tem ni zanemarjal 
nobenega otroka. Prirejal je občasne razstave likovnih 
izdelkov otrok in skupnih del učencev in učitelja. Vsako 
leto pa je v šoli uredil obvezno likovno razstavo, m 
kateri je sodeloval skoraj vsak njegov učenec z vsaj 
enim izdelkom. 

Jože Grašer je ime, katerega dobro pozna šahovski 
svet. Bil je med ustanovitelji celjskega šahovskega 
kluba pred več kot petdesetimi leti, pozneje pa je vodil 
šahiste v Rogaški Slatini. To je bil čas največje šahov-
ske aktivnosti slatinskega kluba. Ker je bil Grašer po 
osnovnem poklicu pedagoški delavec, je bil tudi med 
šahisti pedagog, saj je znal pridobiti mnogo mladih, 
pa tudi na starejše šahiste je vselej pozitivno vplival. 
Vselej je skrbel tudi za to, da bi dobil nagrado poleg 
najboljših tudi zadnje uvrščeni in je to imenoval nagra-
da za pogum. Bil je dober organizator in šahovski sod-
nik, zato je bilo v Rogaški Slatini več turnirjev z med-
narodno udeležbo in več dvobojev na sto deskah med 
Slovenijo in Hrvatsko. Kot likovnik pa je izdelal mnogo 
karikatur znanih jugoslovanskih in drugih šahistov. 

Ker je bil Grašer ljubitelj narave, se je že zgodaj 
zapisal taborništvu, in sicer najprej med obema voj-
nama skavtom, po vojni pa tabornikom. Bil je med 
ustanovitelji taborniških odredov Samotne jelše v Šmar-
ju in Zdravilnih vrelcev v Rogaški Slatini. Postal je prvi 
starešina odreda Zdravilni vrelci in je s taborniki pre-
hodil vse domače gozdove in gore okoli Rogaške Slati-
ne, podal pa se je tudi na dolge poti in taborjenja, na 
primer v Donji Milanovac ob Donavi. Ko ni mogel več 
aktivno delati v odredu, so ga izvolili za stalnega čast-
nega starešino, da je še od časa do časa prišel med 
tabornike, včasih pa so tudi taborniki obiskali njega, 
da jim je pripovedoval iz bogate zakladnice svojih spo-
minov in izkušenj. 

Vedel je, kaj je življenje, in vedel je, da se enkrat 
izteče, kot se konča šahovska partija. Zato se je rad 
pošalil, da ga bo življenje matiralo in bo odšel v večna 
lovišča. Tja pa ga je pospremila njegova najljubša 
pesem »Gor čez izaro«. 

JOŽE UPNIK 

SOCIALA 

2e skoraj tradicionalni iz-
I let socialnih podpirancev 
celjske občine, na katerega 
so krenili v preteklem tednu 
in obiskali Krapino, Stubič-
ke Toplice, Kumrovec in Pod-
četrtek, se je kot običajno za-
ključil s solzami hvaležnosti 
in stiski rok, ki so želele 
skorajšnjega svidenja. 

Izleta, ki ga je tako kot 
vsako leto, tudi letos orga-
niziral občinski odbor Rde-
fega križa v Celju, se je 
udeležilo 122 ostarelih, ki 

so uživali v lepem vremenu 
in dobrem kosilu. Ogledali so 
si spomenik Matiju Gubcu, 
enkratno pa so doživljali 
ogled filmov iz življenja mar-
šala Tita. Sprehodili so se tu-
di po Kumrovcu, del izletni-
kov pa je obiskalo tudi pod-
četrtsko osnovno šolo in se 
seznanilo z dejavnostjo pio-
nirjev. 

Od 425 socialnih podpiran-
cev, kolikor jih danes šteje 
celjska občina, se je torej 
izleta letos udeležila le če-

trtina. Za vse ostale pa so 
poskrbeli tako, da jih bodo 
obiskali odborniki krajev-
nih organizacij Rdečega kri-
ža in jim izročili paket s hra-
no v vrednosti 100 dinarjev. 
Vedno več namreč ostaja do-
ma takšnih, ki se zaradi be-
težnosti izleta ne morejo ude-
ležiti. Tudi odgovornost or-
ganizatorjev je iz leta v leto 
večja in zato že nastopi vpra-
šanje nadaljnje organizirano-
sti. Vendar tisti, ki izlet or-
ganizirajo, pozabijo na ne-
všečnosti in ker vedo, da 
nanj stari l judje težko čaka-
jo, znova izlet pripravijo. Pa 
tudi z udeleženci je nekaj po-
dobnega. Ko odhajajo, ved-
no znova zatrjujejo, češ, le-
tos pa sem bil zadnjič. Ko 
pa izlet zaživi, oživijo tudi 

oni. Kako dolgo še? Dokler 
ne bo zmanjkalo poguma in 
ljudi, nasmejano povedo ti-
sti, ki so izlet vodili, čeprav 
jim iz obraza bereš utruje-
nost. 

Hvaležnost poplača vse, 
prav pa je, da so se letos 
spomnili tudi tistih, ki niso 
zmogli na pot. In še to: ko 
so se vrnili iz izleta, so jih 
vprašali, ka j bi ra je — izlet 
ali paket, pa so se vsi od-
ločili za izlet. 

Letos organizatorjem ni bi-
lo potrebno »prosjačiti« za 
sredstva, ker jih je prispe-
vala samoupravna interesna 
skupnost socialnega skrb-
stva, nekaj sredstev pa je bi-
lo namenskih, zbrana pa so 
bila v tednu Rdečega križa. 

Z. S. 

PETROVČE: 
VSI NA KOLO 

Partizan Petrovče slavi 
te dni 50-letnico obstoja 
in je v ta namen pripra-
vil več prireditev. Prva 
med njimi je bila kole-
sarska akcija »Vsi na ko-
lo za zdravo telo«. In ta-
ko smo se tudi učenci 
četrtega razreda osno\-ne 
šole zbrali na igrišču in 
šli s kolesi na pot. Ko 
smo startali, je bilo ne-
katere strah, saj so mi-
slih, da ne bodo zmogli 
predpisane poti. Toda, že 
po nekaj minutah je strah 
splahnel in vsi smo po-
gumno vozili. 

Prva kontrola je bila na 
križišču, kjer se cepijo 
ceste nazaj v Petrovče, 
dalje v Liboje, Griže in 

na Bmico. Kmalu smo 
imeli podpisane kartone 
i!a brž naprej. Ko snio 
pripeljali na asfalt, sta 
iztok in Jani trčila, ven-
dar k sreči brez posledic. 
V Migojnicah je bila dru-
ga kontrola. Dobili smo 
še en podpis, Boris pa 
je tako splašil kokoš, da 
je zakokodakala in zbe-
žala. Tretja kontrola je 
bila v Žalcu, četrta pa za 
Novim Celjem. Tam, kjer 
smo startali, je bil cilj in 
oddali smo kartone. Do-
bili smo nalepke in znač-
ke pa tudi kolektivno na-
grado — vazo. Ker smo 
se bali, da bi jo v razre-
du razbili, smo jo dali v 
zbornico. IVI ČAKS 

ŽALEC: MALO 
KMETOV 

Potem ko so se žalski komunisti na seji občinske 
konference ozrli na prizadevanja pri obnovi članstva v 
preteklih letih in ugotovili, da so dosegli lepe uspehe v 
večini tozdov, so pohvalili tiste organizacije, ki 
so se s sprejemi novih članov v ZK najbolj izkazale. 
Pohvalili so predvsem prizadevanja Tekstilne tovarne 
Prebold, SIP-a, Tovarne nogavic, Ferralita, Gradnje in 
nekaterih drugih, medtem ko s prizadevanji Juteksa, 
Montane, nekaterih tozdov KK Hmezad, Sigme in ve-
čine osnovnih šol v občini niso bih zadovoljni. 

Najbolj nezadovoljivo stanje pa v tej, še vedno 
pretežno kmetijski občini, beležijo med kmeti. Teh je 
v članstvu ZK le 10. Zato so se žalski komunisti odloči-
li za širšo akcijo, s katero naj bi izpolnili tudi nalogo, 
da bi v vrste komunistov vključili več mladih kmetov. 
Akcijo bodo pričeli nemudoma, predvsem pa jo bodo 
usmerili na aktive mladih zadružnikov. 

Po predvideni rasti organizacije v žalski občini, naj 
bi bilo do leta 1980 v članstvu že 1.500 občanov ali 
10 odstotkov vsega aktivnega prebivalstva. 

B. S. 

POLITIČNA ŠOLA 

Osnovna, najbolj splošna 
ugotovitev pri ocenjevanju 
uspešnosti šolanja absolven-
tov srednje politične šole v 
Dobrni je izrazito pozitivna. 
Vsi podatki in konkretne oce-
ne dokazujejo, da je večina 
absolventov veliko bolj uspo-
sobljena za praktično politič-
no delovanje in da to uspo-
sobljenost tudi s pridom upo-
rablja pri opravljanju najiaz-
ličnejših pomembnih družbe-
nih funkcij. 

Cilj politične šole je, da 
posamezne kandidate, ki že 
imajo prakso delovanja zno-
traj družbeno-političnih in sa-
moupravnih dejavnikov, tudi 
teoretično usposobi za delo. 

Srednjo politično šolo v 
Dobrni je v dveh letih zaklju-
čilo 69 absolventov, in sicer 
iz revirske regije 17 in iz 
celjske 52. Kadrovanje v vse 
dosedanje letnike srednje po-
litične šole je potekalo na 
lastno iniciativo slušateljev, 
po programu kadrovske ko-
misije OkZKS, na iniciativo 
OO ZKS in na iniciativo vod-
stva družbenopolitičnih orga-
nizacij, samoupravnih orga-
nov in poslovnih struktur v 
delovni organizaciji. Kadrov-
ske komisije so imele precej 
problemov zaradi odnosa de-
javnikov v organizacijah zdi-u-
ženega dela, ki so pogosto 
utemeljevah, da posamezni 

perspektivni kandidati zaradi 
proizvodnje in drugih razlo-
gov ne morejo nadaljevati šo-
lanja na srednji politični šoU. 

Občinski komiteji, oziroma 
kadrovske komisije so uspeš-
nost družbenopolitičnega de-
lovanja in opravljanja funkcij 
pred odhodom v šolo ocenili 
takole: Večina vseh slušate-
ljev je svoje funkcije oprav-
ljala uspešno. V kolikor pa 
delo ni bilo uspešno, je vzrok 
v pomanjkljivosti znanja na 
raznih področjih, zaradi nera-
zumevanja sredine, v kateri 
so delali, kljub temu pa so 
bili vsi pri opravljanju funk-
cij prizadevni. 

Po zaključnem študiju je 
pri teh slušateljih opaziti po-
rast funkcij, ki jih opravlja-
jo. Večina slušateljev oprav-
lja najmanj eno funkcijo, 
drugi tri ali štiri, med njimi 
pa so tudi taki, ki opravljajo 
osem in več funkcij. Ti po-
datki so pokazatelj potrebe 
po izobraževanju, kajti njiho-
vo sedanje opravljanje funkcij 
je bistveno boljše kot pred 
šolanjem. Slušatelji se sicer 
v samoupravljanje v TOZD in 
OZD vključujejo v manjši 
meri kot pred šolanjem, ker 
mnogi izmed njih opravljajo 
profesionalne funkcije v dru-
žbenopolitičnih organizacijah. 
Zastopani so v skupščinskih 
organih in organih SIS, v 

krajevnih skupnostih in dru-
god. 

Slušatelji sami so v oceni 
svoje uspešnosti šolanja na-
vedli nekatere pomanjkljivo-
sti oziroma pomanjkanje zna-
nja na področju politične eko-
nomije in ekonomike za še 
boljše vključevanje in razre-
ševanje gospodarskih proble-
mov s katerimi se srečujejo v 
svojih delovnih sredinah. Pri 
svojem družbenopolitičnem 
delu po končanem šolanju 
opažajo, da jih je sredina le-
po sprejela in da je njihovo 
pridobljeno znanje koristno 
na področju kjer živijo in de-
lajo. 

Občinski komiteji oziroma 
kadrovske komisije, ki oce-
njuje jo uspešnost in pomanj-
kljivosti pri sedanjem oprav-
ljanju funkcij slušateljev me-
nijo, da se le-ti še vedno 
srečujejo s preobremenje-
nostjo, vendar pa je kljub 
vsemu njihovo delo uspešno. 
Viden je kvaliteten premik 
v delu, kar je prav gotovo 
pogojeno z novo pridoblje-
nim znanjem med šolanjem 
ter z nadaljnim študijem in 
individualnim izobraževa-
njem. Večina slušateljev se 
tekoče in idejno-politično izo-
bražuje ob delu preko sred-
stev javnega obveščanja, s 
prebiranjem in študiranjem 
marksistične literature, sko-

ra j vsi pa čutijo potrebo po 
organiziranem izobraževanju 
preko seminarjev, preko jav-
nih tribun in problemskih 
sestankov iz raznih področij 
in panog. Kar 35 od skupno 
52 slušateljev je izrazilo že-
ljo, da bi nadaljevali šolanje 
na višji politični šoli, če bi 
bila ustanovljena. S šolanjem 
na srednji politični šoli so 
mnogi slušatelji, tako so sa-
mi zatrdili, dobiU zaupanje 
v lastne sposobnosti, da se 
lahko še bolj aktivno vklju-
čujejo v razreševanje družbe-
no-politične problematike. 

To je torej nekaj ugotovi-
tev ' in podatkov o družbeno-
politični aktivnosti slušate-
ljev enoletne srednje politič-
ne šole v Dobrni. M. P. 



KONJICE: MLADI 
OB PRAZNIKU 

Dan mladosti so mladi v Sloven-
skih Konjicah počastili 24. maja, na 
predvečer praznika. Občinska konfe-
renca ZSMS Slovenske Konjice, DPD 
Partizan m DO Konus so v njihovem 
kulturnem domu pripravili prireditev, 
katere osrednja točka je bila modna 
revija. Poleg revije so obiskovalcem 
pripravili žrebanje vstopnic in praktič-
ne nagrade, v zabavnem delu pa je 
sodeloval vokalno-instnunentalni an-
sambel Veriga iz Maribora. 

V prvem delu revije je sodelovala 
priznana tovarna modne konfekcije 
TOPBR iz Celja s svojimi modeli dam-
skega in moškega perila (spalne sraj-
ce, kopalke, moške srajce). 

V drugem delu pa se je s šestimi 
modeli iz svoje večerne kolekcije pred-
stavil BOUTIQUE STAŠA iz Celja. In 
pa seveda KONUS, vodilni izdelovalec 
usnjene in krznene konfekcije pri nas. 
Konus je prikazal nekaj ekskluzivnih, 
sejemskih modelov in tudi nekaj mo-
delov iz redne, serijske proizvodnje. 

S. G. 

LESICNO: GLEDALI 
SMO FILM 

Imeli smo uro kemije. Pa nas je 
sredi dela zmotilo obvestilo dežurnega 
učenca, naj se vsi zberemo v sedmem 
razredu. Tam smo zvedeli, da sta nas 
s kinoprojektom obiskala predstavni-
ka Ljubljanske banke. Prikazala sta 
Disneyev film o življenju na Aljaski. 
Film je prikazoval t julnje v nenehnih 
bojih za obstanek. 

Za učence je bil film zelo zanimiv. 
PETER KLAKOCER 

NOVI PROSTORI 
Te dni so si ribiči združeni v ribi-

škem društvu Šempeter viredili pro-
store društva. Turistično društvo jim 
je pred časom dalo v uporabo prostor, 
ki pa je bil premajhen za delo te naj-
večje ribiške družine na celjskem ob-
močju. Pred mesecem dni so zato pri-
čeli urejevati zapuščene kletne pro-
store in si tu uredili veliko sobo, v 
kateri bodo lahko tudi sestanki, pre-
davanja in podobno. 

EDI MASNEC 

CELJE: TITOV SKLAD 
Za štipendiranje delavcev 

in otrok delavskih družin je 
bil pred dvema letoma usta-
novljen Titov sklad. Sklad 
pa ni našel svojega mesta 
v sistemu štipendiranja in 
upravijalcem še ni povsem 
jasno, kako bi zagotovili nje-
gov pravi namen, da omogo-
čijo študij mladim delavcem, 
ki so se v proizvodnji in s 
svojim družbenopolitičnim 
delom še posebno izkazali. 

Čeprav je sklad namenjen 
v prvi vrsti delavski mlatii-
ni iz neposredne proizvodnje, 
njihovemu nadaljnjemu izo-
braževanju, je bilo kandida-
tov za Titovo štipendijo manj 
kot je bilo pričakovati, kljub 
ponovnemu razpisu. V letOvš-
njem letu sta iz Celja zapro-

sila za štipendijo iz tega 
sklada samo dva mladinca. 

Se ena značilnost se kaže 
pri sprejemanju teh štipen-
dij, da večina delavcev ni 
izbirala študijskih usmeritev, 
s katerimi bi se izpopolnili 
v svojem osnovnem poklicu, 
ki so ga prej opravljali v 
proizvodnji. Značilna je nji-
hova preusmeritev iz tehnič-
nih poklicev na študij za pi-
sarniško delo — družbeno-
siovni študij. 

Namen Titovega sklada pa 
gre v smeri, omogočati de-
lavcem, da se izpopolni.jo 
predvsem v svojih strokah 
In da se po končanem štu-
diju bolj usposobljeni vrne-
jo nazaj v neposredno pro-
izvodnjo kot strokovnjaki. 

Javni razpis Titovih .štipen-

dij za študijsko leto 76,77 
je razpisan in zajema 60 šti-
pendij za mlade delavce in 
GO štipendij za otroke iz de-
lavskih družin. 

To opozorilo velja še po-
sebno mladinskim organiza-
cijam v TOZD, ki bi se mo-
rali bolj kot doslej vključiti 
v sistem stalnega izobraževa-
nja in tudi delovanja tega 
sklada ter izbora mladincev 
za Titovo štipendijo, ZSMS 
bi morala iz vrst mladih de-
lavcev v celjskih delovnih 
kolektivih predlagati tiste, ki 
Titovo štipendijo najbolj za-
služijo. 

To bo tudi dobro ogledalo 
ZSMS Celja, njenega delova-
nja med delavci in mladimi 
nasploh VIKI KRAJNC 

ZIBIKA 

Prosvetno društvo Zibika 
že od nekdaj aktivno deluje, 
Letos so uprizorili že dve 
odrski deli: komedijo Vdova 
Rošlinka in dramo iz kmečS. 
kega življenja Pri Hrastovih 
Obe predstavi so domačin 
lepo sprejeli, zato razmišlja 
jo o gostovanju v okoliški! 
krajih. Poleg dramske sku 
pine deluje v okviru PD tu 
di moški pevski zbor, ki imi 
za seboj že več samostojni! 
koncertov, nastopali pa s< 
tudi s šolsko mladino in j 
dramsko skupino. Trenutno 
pa se pripravljajo za nastop 
na občinski reviji pevski! 
zborov v Podčetrtku. 

Zibiški oder pa je priprav-
ljen sprejeti vse ostale, ki 
žele nastopiti. Med toplo 
sprejetimi gosti so med dru-
gim otroški pevski zbor os-
novne šole Bičevje iz L jub 
Ijane in mešani zbor 'PoštaT 
iz Ljubljane. 30. maja pa 
bo v Zibiki nastopil komor-
ni zbor iz Celja pod vod 
stvom tovariša Cirila Ver-
tačnika. To bo za Zibičane 
in okoličane pomemben kul-
turni dogodek, ki se ga vsi 
ljubitelji lepega petja že doli 
go veselijo. 

PD Zibika kljub težavam, 
brez katerih ne gre v nobe-
ni krajevni skupnosti, vneto 
deluje. Po iK)tresu močno 
poškodovani gasilski dom je 
še vedno redno prizorišče 
kulturnih dogodkov. Trudijo 
se, da bi objekt izboljšali ir 
mu dali lepši in estetski vi 
dez, česar pa sami brez dru-
žbene pomoči ne bodo zmo 
gli. Ugotavljajo pa, da ak-
tivno razvita dejavnost ni 
ključ do potrebnih sredstev. 

TONE GABERSEK, 

Prizor je z uprizoritve komedije Vdova Rošlinka, na sceni 
pa vidimo Marico Planinšek, Branka Vrbeka in Ivanko Pla-
ninšek. Mnogo truda in žrtvovanega prostega časa je po-
trebno, da predstava lahko steče. 

RADO 
AAURNIK 

»Ne pogajaj se! Pokaži! Hitro!« 
Vitez Ahac je poslal dva moža v grad po bakle. Večji 

oddelek je takoj odjahal preko Kolpe proti Frauensteiner-
jevemu gradiču in zasedel vse izhode. Vitez Ahac pa je 
počakal z majhnim oddelkom, da sta prinesla ona dva pla-
menice, sledili so ciganki, oddali na levem bregu konje 
dvema varuhoma in se odpeljali v čolnu po Kolpi. 

Nenadoma je pokazala čirikli na precej strmo obrežje 
na levi. Skočila je iz grma in odgrnila bujno zagrinjalo 
zelenih plezalk in ovijalk ter pokazala temno votlino. 
Privezali so čoln ob vrbo, prižgali bakle in šli za ciganko. 
Sprva so tavali globoko sklonjeni, kmalu pa se je jela 
jama večati. Vsi zavzeti so stopali po vlažnih, s kristali 
posutih tleh. Od prelepih belih kapnikov so čarobno odse-
vali podolgasti odbleski, od kristalov na stejiah in stropu 
so se bleščale in se lesketale stoterobarvne lučke kakor 
živožarne pisane zvezde. Iskre in utrinki so padali od 
prasketajočih plamenic in ugašali z rahlim cvrketom na 
rnokrotnih tleh ali v tolmuncih. 

Klečala je v svoji izbi oh omari in brskala po predalih. 
Po sobi je bilo vse razvlečeno na odgrnjeni veliki pernici, 
na lični nizki mizici, na težkem stolu s previsokim naslo-
njalom, na klopi, na hrastovih stopnicah pod oknom, na 
risji koži pred posteljo, prav povsod je bila razmetana 
razna šara, odrezki, na pol dodelani okraski, pahljače in 
druga drobnjarija. Okroglo ogledalce med dvema razbitima 
lesenima goloboma je ležalo počeno pri stojalu s preslico 
in srebrnim vretenom. 

Vstala je. črna obleka in črni lasje so jo delali še bolj 
bledo. Na ponosno dvignjeni glavi se je svetil rdečesvilnat 
šapelj z zlatimi motvozi. Izza gostih dolgih trepalnic so 
žarele velike temne oči, še vedno krasne, demonske. 
Vzorno lep bi bil njen duhoviti obraz, da ga niso kazile 
ohole, zasmehljive ustne in nekoliko premočne čeljusti, 
črnobaržunasta obleka s širokimi rokavi je bila nad buj-
nimi prsmi globoko izrezana in pod njimi prepasana z 
usnjatim pasom, okrašenim z opali in zlatimi arabeskami. 
Na levem podlaktu se je svetila srebrna zapestnica z dve-
inM kačjima glavama. S palcem in kazalcem levice je držala 

votel benečanski prstan, ki je imel na zunanjem robu 
ostro iglico, skrito v plitvi luknjici. 

»Izgubila sem vse. Mrtev je moj brat, mrtvo je moje 
življenje. Pričakovati ne morem ničesar, ničesar več! Kaj 
bi meni tako ničevo, jalovo življenje, tako životarjenje, 
neplodnejše, slabše nego v vsakem samostanu! Odživela 
sem... O, da bi bilo le skoraj že vsega kraj in konec! 
Ali ni mi še odživelo srce, to neugnano srce! Blagajevi le 
veselite se, le! O — vaše veselje zamori prav kmalu neiz-
prosna žalost. Kar je Salda započela. Salda tudi završi. 
En sam pritisk — hahaha — en sam pritisk tega prstana 
odpahne vrata večnosti. O človek, ponosno bitje, ničevo 
bitje, ki te more ugonobiti le ena sama kapljica! Jutri 
osorej me morda že ne bo. In vse bo, kakor je bilo. Sonce 
bo veselo sijalo nad šumami. Kolpa bo šumela in pela 
svojo skrivnostno pesem. . Vse bo tako, kakor je bilo. 
Pa tam? Kaj bo tam, v večno tihi deželi, kjer jih je več 
nego tukaj? Ah. .. vseeno, vseeno. Pot je jasna, gre narav-
nost. Le naprej, le dalje, dalje...« 

Odmaknila je šilo na prstaiu in vlila v vdolbino brez-
barvno tekočino iz drobne stekleničke. Vzela je bronasto 
svetilko, prižgala ovoščeno dušo in odšla po ozkih zavoj-
natih stopnicah v pritličje. Konec hodnika med ječami 
je s koleJiom pritisnila na skrit glavič. Zaobrnil se je širok 
kamen in stopila je v podzemeljski hram. Vsa zamišljena 
je stopala po vlažnih tleh. Na stenah, na kap^iikih, povsod 
je .vse prelestno zaigralo v belem, žoltem, zelenem, viš-
njevem, rdečem svitu, se iskrilo v prirodni pralepoti in 
opaliziralo s čarobnimi lučmi kakor samo dragoceno 
kamenje. Počasi je šla dalje. 

Nenadoma je stalo pet mož okoli nje. V vseh obrazih 
je videla mrke sovražne oči. Zaničljivo se je nasmehnila. 

»Gospodična Frauensteinerjeva, povabljeni ste na Bla-
gajev grad!« je spregovoril vitez Ahac. Rezko in čudno 
je odmeval njegov nizki glas v podzemeljskem hramu. 
»Vaša navzočnost je nujno potrebna. Dovolite, da vas 
spremimo!« 

Zavila je oči v onemogli topi jezi kakor ujeta tigrica. 
Odvedli so jo iz jame, ugasnili bakle, jo odpeljali v čolnu 
in ji naposled ponudili konja, šele tedaj so opazili, da je 

bila izginila čirikli. Nihče se ni zmenil zanjo. Ne da bi\ 
črhnila besedico, je Salda prispela v Blagajev grad. Vitez\ 
Ahac jo je zaprl v ječo z najmočnejšimi vrati. 

Kontesa Alijana o vsem tem ni vedela ničesar. Zvečer' 
je pripovedovala Marku in vitezu Ahacu o žalostni usodi 
dobre Fatime, svoje druge matere. Omenila je tudi njeno 
svarilo na smrtni postelji: »Omar, varuj se črne kače!« 

»Črne kače...« je ponavljal vitez Ahac počasi. »Umira-
joči vidijo baje v prihodnost. . .« 

Pozno zvečer je prijahal sel in javil, da zjutraj dospeta 
grof in grof in ja. 

28. 

Alijana od neizmernega veselja dolgo ni mogla zaspati. 
Vstala je zarana, oblekla novo modrobaržunasto obleko in 
hotela staršem naproti. Toda ujec Ahac je zahteval trmasto, 
naj ju počaka v rojstnem gradu, kjer ju je videla posled-
njikrat. 

Nemirno je hodila po veliki dvorani, lepo okrašeni z 
zelenim smrečjem in rdečimi rožami. Odhitela je na dvo-
rišče. Povsod so se gnetli hlapci in dekle. Vsi so se oblekli 
pražnje. Jutranji žarki so lili belordečo svetlobo na sivo 
zidovje, koder ga ni opregala bujnolistnata loza. Od bal-
kona in oken so viseli dragoceni gobelini pod cvetnjaki, 
venci s kitami in pisanimi praporci. Nad najvišjm stol-
pom je vihrala dolga belo-rdeča zastava. Vitez Ahac je 
z važnim obrazom ukazoval in dal tu pa tam kaj prestaviti 
ali popraviti. Vojniki so nabijali topove. 

Alijana se je vrnila v prvo nadstropje, da bi mogla 
zagledali starše že od daleč. Kadarkoli je zaslišala ropot 
od spodaj, vselej je skočila k oknu, meneč, da so že prišli. 
Tudi Marko je bil razburjen. 

Naposled je zatrobil vratarjev rog in zagrmeli so to-
povi. V grajski kapeli je pozvanjalo. 

»Gredo! Že gredo!« je kriknila Alijana. Vroče jo je 
spreletelo. Po licu se je prelila živa rdečica. Zastala ji je 
sapa in srce ji je utripalo tako močno, kakor da ji hoče 
skočiti iz prsi. Pritisnila je roke nanje in se jela tresti. 
Kar planila je skozi vrata, po hodniku, po stopnicah. Ujec 
in Marko sta hitela za njo. 



pretekli četrtek nas je 
: y Celju po letu dni spet 
i obiskal MODEFEST — 
I jugoslovanski festival mo-

de. V Celju se je ustavil 
kot v enem iaaned števil-
nih mest na svoji i>oti 
po Jugoslaviji. 

Modefesu je tako kot 
vsako leto tudi letos pri-
pravil novo kolekcijo mo-
delov. Tokrat ta kolekci-
ja ne sega daleč, včasih 
kar za celo leto naprej, 
pač pa je namenjena po-
letju in jeseni — torej 
obdobjema, ki sta tik 
pred nami. Del prikazane 
kolekcije že izdelujejo in 
je modele mogoče že ku-
piti na specializiranih Mo-
defestovih prodajnih me-
stih — tako . imenovanih 
STUDIO MODEFEST. Tak 
studio so pri nas v Celju 
odprli s sodelovanjem 
Tehnomercatorja v Vele-
blagovnici T. Drugi del 
kolekcije pa je tudi pri-
pravljen tako, da lahko 
gre takoj v proi2:vodnjo, 
če bi bilo za modele do-
volj zanimanja. S tem 
Modefest prerašča osnov-
ne, prvotne cilje, pokazati 
potrošnikom le nove mod-
ne tendetnce in \'se, kar 
je z novo prihajajočo mo-
do v z^'ezi. 

Na modni reviji Mode-
festa v Slovenskem ljud-
skem gledališču v Celju 
je sodelovalo s svojimi 
kolekcijami 22 proizi\^ajal-
cev, od teh pa prav goto-
vo velja opozoriti na ne-
katere. Predvsem je izsto-
pala Almira iz Radovljice 
s svojo lepo ubrano in 
enotno rdeč^belo-čmo ko-
lekcijo v športnem slogu, 
na katero je kreatorka 
Vesna Gaberšek lahko po-
nosna. 

Lepe In modne so bile 
tudi moške obleke tovar-
ne Kamensko iz Zagreba. 
Pohvaliti velja Toprovo 
TOZD Prevent iz Slovenj 
Gradca, ki se je predsta-
vila s svojo usnjeno ko-
lekcijo. 

M o ^ a revija je bila pri-
kazana na neposreden, 
prisrčen način. Vendar pa 
je treba reči, da Modefest 
tokrat za poznavalce in 
tiste, ki imajo modo ra-
di, ni pokazal nič bistve-
no novega. 

Morda je pri kom vzbu-
dil željo po novi modni 
obleki. Ce bo to obleko 
mogoče res kupiti, kot so 
nam obljubili, bo Mode-
fest (z njim pa tudi naši 
trgovci) dobil zn'ezdico 
več. 

ST.ASA GORENSEK 

ALPINISTIČNI 
KOTIČEK 

CELJANI 
V KLEKU 
v soboto, 39. in neclt-ljo. 30. 

maja so člani celjsliega odsi-ka 
Franc Canžek, Andrej Palir. Jož 
Zupan in Tone Žiintar obiskali 
steno Kleka. V naših hribih je 
«rvpadlo ponovno precej snega in 
tako .Je bilo Ireba za lelinli^nl 
trening poiskati goro na H n a 
škem. Stena Kleka je relativno 
blizu In ob odhodu iz Celja v 
petek popoldne ima alpinist čas 
ZA težke .smeri v soboto in kraj-
še ter nekoliko lažje v nedeljo, 
ko vozi nazaj. Preplezane smeri: 
Zoharjev stel>er VI., UPI) 90 VI., 
Tajanstvena VI., Dra^manova 
IV. + , Omladinska II1. + . IIPD 
III. Torej zopet tri »šestice«, ki 
se seveda ne morejo meriti s 
smermi z Lsto oceno v Julijcih, 
ker so pre<'ej krajše, še manj 
s smermi v Dolomitih ali .^Ipah, 
ker v Kleku odpadejo veliki in 
tvegani dodatni elementi .dolgega 
pristopa, višine gore in 'spusta. 
Kljub temu je to drug plezalski 
svet in tudi kamenina, v San'inj 
skrih pa Celjani tako poznajo 
vsak stop in pri.fem tudi v vi-
soko ocenjenih smereh. 

Marsikdo se bo upravičeno 
vprašal, zakaj se celj-ska plezal-
ska imena pojavljajo posamič v 
odpravah, na visokem nivoju in 
v smereh po Evropi, pa tudi v 
težkih stenah Juli.jcev, samostoj-
ne odprave izven Evrope pa od-
sek oziroma PD Celje ne orga-
nizira. Otlgovor je preprost. Naj-
cene.jša odprava v Himalajo, Ka-
rakorum, .Ande ali v podobno 
zveneče gorstvo, zahteva znesek 
od 20 starih miii.fonov navzgor. 
Od TKS dobi alpinizem v Cel,fu 
za redno delo letno dva milijo-
na, diTištvo da polovico tega. če 
sploh zmore, ostalo pa na j zberö 
alpinisti kakor vejo in znajo. 
Dvomim, da bi s trkanjem na 
vrata delovnih organizacij zbrali 
vse potrebno, ko se same vedno 
bolj ogorčeno borijo za Ia,stno 
likvidnost. .Alpinističnega kadra 
ne manjka, problem je tudi še 
dobra oprema. Delno lahko pri-
skoči na pomoč TOPER, ki raz-
širja svoj športni proizvodni pro-
gram tudi v planinsko smer. 

lyjubljana-Matioa je pravkar 
slavila svoje fante za uspeh na 
Trisulu. Kranjčani gredo v Ka-
rakorum, Mojstrana pa v Ande. 
Ker je v Mo.jstrani alpini-zem nn 
prvem mestu in tudi v Kranju 
TKS zanj ne skonari z denar.Jem, 
niti kran,jska podjet.ja. čeprav so 
na istem tiru s cel.iskimi. tam 
ni problem samostojne izvenev-
ropske odprave. 

Celjske alpiniste bomo trepljali 
Po ramah, dali v časopis za do-
bro smer doma, v Dolomitih ali 
Mont Blancu, ker to plača.)o sa-
mi. Ce bi mor.ili zbrati nekaj 
mlli.jonov za celjsko odpravo, pa 
postanemo Celjani: zahtevamo ve-
lik uspeh »za vsako ceno« iz 
praznega žaklja in zaženemo 
hrup, če izbrana ekipa ne gre 
v Hindikuš s kolesi in štruco 
pod pazduho. 

Ce kak Celjan, delovna wgani-
eacija ali športni forum le mi-
sli drugače in želi pomagati se 
opravičim za to oceno v na.sled-
nj«"m tednu. 

CIC 

KOPALNA MODA 
še malo, pa se bomo nenadoma ziiaMi sredi pravega 

vročega poletja. Plaže in kopališča bodo polne kopalcev 
in brez lepe in praktične kopalne obleke najbrž ne bo 
šlo. Nekatere boste želele imeti tudi novo in moderno. 

Med modnimi kroji letošnjih kopalk spet prevladu-
jejo bikinke. Morda je nov bikini le še skromnejši in 
manjši od prejšnjih. Pravzaprav so to le majhne krpice 
tkanine, trikotniki iz blaga, ki so med seboj povezani 
in privezani na telo s trakci ali vrvicami. 

Največkrat so letošnje kopalke narejene iz prepro-
stih bombažnih tkanin in največkrat so tudi črtaste. 
Sicer pa so sešite ali iz sintetičnih jerseyev ali pa iz 
drugih raztegljivih in tankih materialov. 

Seveda je takšen drzen bikini, ki je resda zelo mo-
deren, a tudi zelo izdajalski do vseh odvečnih kilogra-
mov ,primeren le za lepo oblikovane visoke in vitke 
postave. Vse ostale pa se boste to poletje lahko odločale 
med nekoliko bolj zaprtimi dvodelnimi kopalkami ali 
med enodelnimi, ki so lahko prav tako lepe in morda 
še bolj praktične. 



JADRALNO LETENJE 

PETERKA PRVI 
Celjski jadralni piloti 

so ponovno potrdili svo-
jo vodilno vlogo v Slo-
veniji in to na letošnjem 
republiškem jadralnem 
prvenstvu, ki je bilo v 
Slovenj Gradcu. Vsi tek-
movalci so imeli zaradi 
slabega vremena samo 
pet tekmovalnih dni. Zad-
nji tekmova,lni dan je bdi 
najbolj zanimiv in napo-
ren. Toda kljub temu je 
prinesel največ uspeha 
celjskim tekmovalcem. Pri 
preletu 300 km od Slovenj 
Gradca do Osijeka je pre-
močno zmagal Prane Pe-
perko iz Celja. Drugi je 
bil Vojko Starovič, ki je 
na delfinu prijadral do. 
Osijeka in pristal pred 
letališčem dobrih deset 
kilometrov. Skoda, da je 
v petem tekmovalnem 
dnevu popustil Miloš Pe-

šec. Pri preletu je pri-
stal že pri čaikovcu in 
s tem izgubil tretje me-
sto. Ob koncu je bil os-
mi. Zlata kolajna je to-
rej pri Francu Peperku, 
srebro pa pri mlademu 
Vojku Staroviču, oba pa 
sta člana celjskega Aero 
kluba. 

S tem pa ni zaključe-
na tekmoivalna sezona pri 
Celjanih, ki se že priprav-
ljajo za državno prven-
stvo, ki bo v Novem Sa-
du od 7. do 24. junija. 

V celjski vrsti bo kar 
pet tekmovalcev: Prane 
Peperko, Vojto Stairovič, 
Miloš Pešec, Marko KU-
nar in Črtomir Rojnik. 
Skoda, da zaradi pomanj-
kanja ustre2mh tekmoval-
nih jedrilic ne bodo štar-
tali še ostali. 

J. KUZMA 

NOGOMET 

NIČ NE POMAGA 
v predzadnjem kolu re-

publiške nogometne lige je 
situacija za predstavnika celj-
skega območja poprečna: 
eden je dober, drugi slab! 
Nogometašem Kladivarja 
kljub vsem injekcijam, ki jih 
prejemajo z leve in desne 
strani, pa še kod drugod, eno-
stavno ne gre. Kje so vzro-
ki, da žoga z nog Kladivar-
jevih nogometašev noče v 
mrežo nasprotnega vratarja, 
vedo edino pri Kladivarju. 
Mi pa vemo to, da je Kladi-
var v zadnjih letih zabredel 
v tiste vode, iz katerih dolgo 
(ob sedanjem delu) ne bo 
izplaval in povrnil Celju ne-
koč cenjeno slavo v tej šport-
ni panogi. Pred zadnjim ko-
lom je Kladivar deveti z 21. 
točkami (dve je dobil za mi-
zo!) med 14. ekipami v repu-
bUški ligi! Včasih pa je igral 
malce višje. Zadnji poraz do-
ma proti Iliriji ni toliko bo-
leč zaradi tega, ker so izgu-
bili (saj navseEadnje lahko 
vsak izgubi), temveč bolj za-
radi tega, ker so ti porazi 
pogosti in igre slabe. Ljudje, 

beri ljubitelji nogometa, za-
puščajo Glazijo. Tam, kjer je 
bilo še nedolgo tega po 1000, 
1500 in tudi 3000 gledalcev, 
jih je zdaj samo še 600. . . 
Toliko v razmislek za vse na-
črte, ki ležijo po mapah in 
v glavah! 

Šmartno je drugo! Takoj 
za Mariborom! Pred dvemi le-
ti so se uvrstili v republiško 
ligo in zaradi čudne politike 
(nabava igralcev iz tujih lo-
gov!) izpadli, se postavili po-
novno na svoje noge, se vr-
nili in zdaj »o -— DRUGI! 
Komentar ni potreben. 

V zadnjem kolu gostuje 
Kladivar v Izoli, Šmartno pa 
bo kasneje odigralo tekmo z 
Muro zato, ker bo dalo dva 
mladinca v republiško repre-
zentanco!!! 

V vzhodni conski ligi je 
Rudar iz Velenja izgubil mož-
nosti za prvo mesto, nič bo-
lje pa ne igrajo tudi ostali 
naši predstavniki, kot Steklar 
iz Rogaške Slatine pa Stra-
ža in Dravinja iz Slovenskih 
Konjic. tv 

DANES 
POPOLDNE 
PIONIRSKA 
OLIMPIADA 
Pionirska atletska olim-

piada, na kateri bodo na-
stopili učenci enajstih os-
novnih šol celjske občine, 
bo danes popoldne ob 16. 
uri na stadionu Atletske-
ga društva Kladivar. 

To tekmovanje, ki ga 
prireja Telesno kulturna 
skupnost Celje, pokrovi-
telj pa je Občinska kon-
ferenca ZSMS Celje, bi 
moralo biti že prejšnji če-
trtek, vendar ga je moral 
organizator odpovedati i'n 
preložiti, ker je bilo iz-
redno slabo vreme. Pro-
gram in vse okoli njega 
je ostalo isto, tako da se 
danes popoldne (četrtek, 
3. j.imija) ob 16. uri obe-
ta zanimiva športna pri-
reditev naših najmlajših. 
Prav bi bilo, da bi jo s 
svojo prisotnostjo i>ope-
strili tudi starši. tv 

TEII/ 
V počastitev 10. , 

ustanovitve OOS 
13. ma^a — praznjj 
nov notranjih zadev 
obletnice VOS in 
zaščite sta (X)S P]\i 
UJV Celje organi2ii 
movanje v kegljanju^ 
boju, namiznem teij 
bojki, streljanju j 
puško, šahu in n« 
Na vseh omenjenih 
vanjih je sodelovalo 
movalcev in tekmov 

Vrstni red v jx)« 
panogah je bil nasi 
kegljanje: 1. PTT ( 
Skupščina občine ( 
UJV Celje; odbojka; 
Celje, 2. PM Žalec, 
ščina občine Celje; 
gomet: 1. VP 4680 | 
TVD Gaberje, 3. UJ 
streljanje: 1. PM ( 
PM Žalec, 3. UJV Ce 
1. Zapori Celje, 2. \ 
Ije, 3. Skupščina ob 
Ije. 

Med posamezniki j 
kegljanju najboljši A 
hovar (PTT Ol je ) , 
goboju Dušan Antoloi 
Celje), v namiznem 
Ivan Kiš (VP 4680, 
v streljanju Jože peči 
Celje) in v šahu Kar 
dot (UJV Celje). 

Trim akcije VSI Ni 
ZA ZDRAVO TELO 
kljub dežju in hlada 
menu udeležilo 233 
nov, ki so prevozili 
dolgo pot okoli Celj 
je se je udeležilo t 
družin. Zveza za špo 
kreacijo je sklenila 
j)onoviti v septembri 

Občane pa vabimo 
začnejo pripravljati 
slednjo trim akcijo 
tek, Id bo od 10. do 
nija na tekaških st( 
Gričku, Hudinji in v 

ROKOMET 

Celjani so končali tekmo-
vanje v II. zvezni roikiometni 
ligi in postali prvaki. Žal s 
tem niso dosegli možnosti di-
rektne uvrstitve v I. zvemo 
ligo, ampak jih čakajo ved-
no nehvaležne kvalifikacije. 
Pa tudi te bi bile v redu, če 
bi rokometaši in vsi ljubite-
lji rokometa vedeli, KAKO 
SE BODO IGRALE! Ker pa 
tega nihče ne ve, so se vsi, 
zlasti pa Celjani, znašli v gor-
dijskem vozlu, ki ga bodo 
(odločilno) morali poleg njih 
presekati dmgi. KDO in 
KDAJ ter NA KAKŠEN NA-
ČIN? 

Namesto, da bi se Celja-
ni v nnru pripravljali za pre-
stop zadnje stopničke, jih 
mori način kvalifikacij. Lah-
ko bi rekli, da so kuharji po-
novno na delu. Samo ob tem 
je treba dodati še nekaj: da 
bo prišlo do takšne situaci-

je smo vedeli že vrsto mese-
cev. In zato bi bilo treba 
UKREPATI že prej. Vsi! Od 
uprave celjskega RK do re-
publiške zveze, če ni šlo v 
»rokavicah«, bi pa bilo F>o-
trebno malce ostreje. S po-
prom! 

To, kar se dogaja zdaj, pa 
je milo povedano otročje. 
Kdo je kriv, ne vemo. S po-
dobnimi »igrami« pa se naj 
bi v bodoče v našem na no-
vo utrjajočem sistemu teles-
ne kulture KONČALO! Priza-
deto je Celje in rokometaši, 
samo nihče drug jim ne bo 
pomagal, kot sami s svojim 
trdim delom in voljo na vseh 
področjih. Tudi pri uveljav-
ljanju, da se naredi red gle-
de kvalifikacij oz. njihovega 
načina. To je žal resnica! 
Vse drugo je več ali manj 
brezpredmetno! 

T. VRABL 

ŠAH: 
REPUBLIŠKO 
PRVENSTVO 
PIONIRJEV 
Jutri se bo v Žalcu pričelo re-

publiško prvenstvo pionirjev v 
šaliu. Prvenstva se bo udeležilo 
80 mladih šahistov iz vseh več-
jih šahovskih društev. 

Šahovski klub 2alec, ki je pr-
venstvo pripravil, je organizacijo 
dobil kot priznanje za organizi-
rano delo v minulih letih. 

B S 

CEGLER PRVI 
v Celju se je končalo regijsko 

prvenstvo občinskih prvakov v 
šahu. Zmagovalec si je priboril 
pravico sodelovan.ja na republi-
škem članskem prvenstvu. To je 
prettetavnik ŠK Celje ROBERT 
CEXi-LER, ki je v peteroboju z 
najboljšimi predstavniki ostalih 
občin zmagal v vseh Igrah. Po-
leg nJega so sodelovali še J.\NEZ 
NEDEIJKOVIC iz La.škega, M.'IKS 
DJLRKOVIC iz Roga.ške Slatine, 
EDVARD PL-VNINC, mladinski 
prvak Celja in J02E PETERNEL 
kt Šempetra. J. KUZMA 

VODI PLANINO 
Na rednem mesečnem brzopo-

teznem turnirju »maj 76« je pre-
»enetljlvo zmagal Pertinač iz Ce-

lja z 9,5 točkami. Sledijo: Skok 
(Žalec) 9, Planine (Celje) 8, Zor-
ko 6,5, J. Pešec 6, Gobec 5, Su-
hel in Kokotec 4.5 točke. 

Po petih turnirjih vodi za po-
kal ŠK Celje mladi Robert Pia-
nine iz Celja z 19. točkami. Sle-
dijo: Skok (Žalec) 18,5. Pešec 
(Celje) 18. Goršek (Velenje) 11,5, 
Benar (Celje) 11, Pertinač in 
Ceglar (oba Celje) 6 itd. 

J. KUZMA 

INGRAD DRUGI 
V SLOVENIJI 

Na Bledu je bilo leto.šnje sin-
dikalno prvenstvo v šahu. Med 
64 sindikalnimi ekipami so lep 
uspeh dosegli šahisti Ingrada iz 
Celja, ki so osvojili drugo mesto. 
Zmagala je ekipa RTV Ljubljana 
s 25 točkami pred Ingradom, ki 
je zbral 22 in pol točke. Pred-
stavniki Rek iz Velenja pa si 
delijo sedmo do deveto mesto. 

KOŠARKA: 
CELJANI OB 
VODSTVO 

Po seriji zmag so celjski ko-
šarkarji utrpeli v SKL proti ne-
posrednemu tekmecu za naslov 
prvaka kranj.skemu Trlgla\'u po-
raz s 67:71 (38:43). Srečanje Je 
bilo izredno razburljivo. Domači-
ni so sicer odločili pr>'i del igre 
v svojo korist, v drugem pa so 

večji del vodili Ol janl s tremi 
— štirimi koši prednosti. Ko sta 
zaradi petih osebnih napak mo-
rala na klop obrambna igralca 
Rozman in Trobiš, nato pa še 
Subotič in Gole, so domačini 
ujeli Celjane in so s skromno 
razliko štirih točk priborili dra-
goceno zmago. Trener Zmago Sa-
gadin je komentiral srečanje: 
»Lahko trdim, da smo nesrečno 
izgubili. Bili smo brez Štefanca 
in Juga, kar je ob štirih izklju-
čitvah naših igralcev v samem 
finišu odločilo Izid tekme v ko-
rist Triglavu. Naši centri niso 
bili na višini. Vso tekmo je od-
lično odigral mladi Trobiš v ob-
rambi, uspešen •»T»a je bil tudi 
v zaključnih metih z 12 koši. Tu-
di Gole in Pipan sta zaigrala od-
lično. Praktično smo zadnji del 
Igre bili brez obrambnih Igralcev, 
kar Je odločilo izid tekme. To 
Je bila groba igra. ki so Jo do-
mačini dobili s silo, pa tudi oba 
sodnika sta bila slaba, navijaška 
v prid domačinov. Ne glede na 
takšen razplet še nismo brez 
možnosti za osvojitev na-slova re-
publiškega prvaka. Jeseničane in 
Vrhniko imamo še na domačih 
tleh, Bežigrad pa zunaj. Doseg-
ljive so štiri točke. Bežigrad in 
Triglav pa še čaka.Jo težja sre-
čanja na tujih igriščih, kjer lah-
ko tudi doživijo kakšen poraz. 
V Celje prihajajo sedaj v goste 
Jeseničani.« 

Ženske Celja so premagale Elek-
tro v regionalni \'zhodni ligi z 
49:39. Celjankc imajo sedaj 4 
točke. Izgubile so le srečanje v 
Radencih. V Nazarjih so kadeti 
Celja premagali GLIN s 73:49, 
pionirji pa v Laškem domačine 
s 108:27. 

Lep napredek kažejo tudi ko-
šarkarji Kovinarja iz Štor. V re-
gionalni tekmi vzhodne skupine 
so premagali po podalj.šku Slo-
vensko Bistrico s 76:75. Pionirji 
Kovinarja pa so doma premagali 
Prebold s 60:57. K. JUG 

V DRUGIH LIGAH 
v nadaljevanju tekmovanja v 

medobčinski košarkarski ligi 2a-
lec-ZasavJe so se srečanja 4. ko-
la končala z Maslednjiml izidi: 
Žalec : Velenje 4i:42, Pikapolo-
nica : Prebold 56:57, Vitanje : 
SentJui- 53:72 in Zlatorog : Glin 
80:90. 

LESTVICA 
Šentjur 4 3 1 242:218 6 
Zlatorog 4 3 1 2»4:273 6 
Velenje 4 3 1 229:225 6 
Glin 4 2 2 398:283 4 
Pikapolonica 4 2 2 219:216 4 
Žalec 3 1 2 174:163 2 
Prebold 4 1 3 193:241 2 
Vitanje 3 0 3 196:226 O 

Rezultati medobčinske članske 
lige, 3. kolo: Polule : Šempeter 
57:52 in Zlatorog : Mislinja 66:44. 

IJE.STVICA 
Šempeter 3 2 1 176:156 4 
Polule 2 2 0 100:87 4 
Zlatorog 2 1 1 118:100 2 
Garant 2 1 1 112:124 2 
MLslinja S O 3 122:161 O 

Rezultati mladin.ske lige, 3. ko-
lo: Vitanje : Velenje 20:0, Pika-
polonica : Elektra 49:77 in Celje 
: Kovinar 97:53. 

LESTVIC\ 
Celje 3 3 0 356:179 6 
Elektra 3 2 1 235:219 4 
Zlatorog 2 2 0 158:147 4 
Prebold 2 1 1 147:138 2 
Vitanje 3 1 2 131:135 2 
Kovinar 3 1 2 183:221 2 
Velenje $ 1 2 168:1.54 1 
Pikapolonica 3 0 3 137:321 O 

Rezultati kadetske lige, 3. kolo: 
Celje : Velenje 73:76 in Garant 
: Zlatoro« 101:83. 

LESTVICA 
Velenje 3 3 0 240:161 6 
Elektra 1 1 0 47:41 2 
Garant 3 1 2 181:179 2 
Šentjur 2 1 1 122:122 2 
O l j e 1 0 1 73:76 O 
Zlatorog 1 0 1 63:101 O 
Glin 1 0 1 .̂ 5:81 O 

TONE TAVCER 

STRELJANJE: 
JERAM PRVI 

Na celjskem strelišču Je bilo 
občinsko prvenstvo za člane in 
članice. Tekmovali so z maloka-
librsko puško serijske izdelave. 
Kvaliteta daseženih rezultatov Je 
le poprečna. V članski konkuren-
ci je zmagal Jože Jeram s 499 
krogi. Na naslednja mesta so se 
uvrstili: Tone Jager 489, Jože 
štrajbar 476, Ervin Seršen 465, 
Ivan Kočevar 455 itd. Normo za 
nastop na pnenstvu Slovenije je 
doseglo 10 članov. Pri članicah 
je po pričakovanju zmagala He-
da Dobovičnik s 450 krogi. Zal 
Je tudi edina, ki Je dosegla nor-

mo za prvenstvo Slovenije. Ob 
resnih skupnih vežbah bi se for-
ma celj.skih strelcev sigurno iz-
boljšala. Zal pa vedno bolj ugo-
tavljamo, da so treningi zelo 
slabo obiskovani. Dokler ne bo 
večje volje za dosego dobrih re-
zultatov in s tem tudi uvrstitev 
med najboljše, si od celjskih 
strelcev ne moremo obetati nič 
vzpodbudnega. TONE J.\GER 

V ŽALCU MESEC 
ŠPORTA 

Telesnokultuma skupnost Žalec 
Je v maju pripravila vrsto šport-
nih in rekreacijskih prireditev. 
Lanske izkušnje so namreč po-
kazale, da se Je prav prireditev 
v maju udeležilo največ občanov 
vseh starosti, zato se je organiza-
torjem zdelo upravičeno In po-
trebno, da Jih ponovno pripra-
vijo. 

Vrste prireditev so pričeli s 
tednom odbojke generacij, kjer 
Je sodelovalo 16 ekip, sletill ,1e 
teden športa in rekreacije v Vrb-
ju, kjer so domači mladinci po-
skrbeli za dobro izvedbo. Skupno 
Je nastopilo 24 ekip v štirih 
športnih panogah. Kar 650 obča-
nov občine Žalec je sodelovalo 
na pohodu »Po poteh tovarištva 
in spominov« v Ljubljani. Zvr-
stil se je še teden Savinjske pio-
nirske atletike — sodelovalo je 
400 učencev, teden športa v Go-
tovljah, kjer so otvorill roko-
metno igrišče, tekmovalni teden 
na Vraaskem, tu so prIpraviU 
tudi dve TRIM akciji, Partizan 
Žalec in Prebold sta pripravila 
več turnirjev v košarki, rokome-
tu In nogometu. Turnir rokometa 
je bil tudi v Grlžah, v Braslov-
čah pa trim akcija »hodi«. Skup-
no je v akciji »hodi« sodelovalo 
prek 2100 občanov. 

Zaključek meseca radosti In 
športa Je bil v Petrovčah. k.jer 
so se zadnji dan zvrstila številna 
tekmovanja in kot zadnja telo-
vadna akademija. Tako so v Pe-
trovčah pro-slavili 55-letnlco dru-
štvenega dela na področju teles-
ne kulture. 

Organizator.^ so zadovoljni, kaj-
ti njihovo delo Je doseglo na-
men. Udeležba Je bila zares mno-
žična in kot kaže bo tudi v bo-
doče mesec ma j za občane žal-
ske občine ostal mesec radosti 
In športa. TONE TAVCEfR 

PRVAKINJE 
KOBRE NI VE 

Malce čudno se b 
na športni strani objl 
vest o tem, da je CeS 
njeniški klub izgubi^ 
svojih najboljših tekn 
konj in to kobilo Km 
kor je recimo disk I 
je atletu, pa smuči a! 
ke smučarju, ozironl 
cu in kopalke plavi 
obrabi lahko zamei^ 
to zanj ne pHDmeni i 
težav, pa je to veliko 
tekmovalnem športu, 
nogi, kot je konjeniši 
Vrsto let so različni 
ki konjeniki prav i 
osvajali najvišje na! 
tekmovanjih v Jugosl 
tudi na mednarodnih 
vanjih doma ter v 
Zmago Herman, veli 
senjak tega športa 
CKK je ves otožen 
da so prav s tekmov 
bilo, ki jim je zves 
la vrsto let ter prin6 
go uspehov, s kate 
lahko na športnem 1 
postavljamo vsi Cel 
redno veliko izgubili. 

Zadnje tekmovanje 
opravil v nedeljo m 
jan Herman in to 
ženskih točk! Po ter 
zgrudila in ni ji bil 
či. Na Kobri, ali pi 
di nje, so postali sl£ 
ski športniki konjei 
Matjaž čik pa Via 
čigaj in Eva Završn: 
resnično sama znam 
ki so veliko dosegi 
in Eva sta zaradi i 
tudi med najboljšimi 
ki v Celju, Sloveni. 
svoji stroki v Ju 
Vzreja in dresura 
tekmovalnega konja 
in dolgotrajna, da P 
di tekmovalne uspel 
pripisujejo samo člo' 
movalcu. Zal pa člo 
takšnega konja, kot 
Kobra, ne bo mogi 
doseči. In prav v 
bolečina izgube za c« 
njeniški klub in njß 
movalno sekcijo. 







ŠEST POŠKODOVANIH 

V Skopicah je voznik osebnega av-
tomobila ALBERT MACH HANNES. 
19, iz Münchna vozil s precejšujo hi-
t ros t jo in nenadoma zapeljal na levo 
s tran cestišča. Tu je wčil v osebni av-
tomobil, s katerim je iz nasprotne sme-
ri pripeljal Hrasfeiiičan KAREL TER-
SEK, 42. Avtomobil nemške registra-
cije je odbilo na njivo, vozilo Terška 
pa se je prevrnilo na bok in tako drse-
lo še 40 metrov. Pri nesreči sta se te-
lesno ix)škodovala oba voznika ter tri-
je sopotniki v Terškovem avtomobilu, 
sopotnica iz Münchna pa ima težje po-
škodbe. Škode je za -tO.OOO dinarjev. 

PRETESNO PllEHITEVANJE 
Iz Stor proti Šent-j.urju je vogala z 

osebnim avtomobilom Gabrijela Je-
žovnik iz Šentvida. V Prožinski vasi 
je prehitevala mopedista K A R L a S T R I -
T A R J A , 48, iz Stor. Kei pa je uikoj po 
prehitevanju prehitro zapeljala nazaj 
v desno, je zadela v moped. Mopedist 
in njegova sopotnica A N A S T R I T A R 
sta se pri padcu lažje ranila. 

NEPREVllJNOST? 

ANICA PUŠNIK, 26, iz Klanca nad 
Dobrno je vozila z osebnim avtomj-
bilom skozi Ar d in , so o je na ravnem 
delu ceste začelo nenadoma /«aiašati. 
Zapeljala je na sredino cestišča, cu ,o 
je obrnilo pravokotno čez vozlšgc m 
tako je drsela proti levi tjanK.n: m 
zdrsnila po pobočju, .̂ e previm.a pre-
ko desnega boka, obstala pa ny i^o.e 
sih na travniku. Na avt-omobilu je ško-
de za 8.00Ü dinarjev, voznica in sopot-
nik pa sta se lažje ranila. 

SPET VARNOSTNA RAZDALJA 

Zadnji v koloni je vozil vo2nik to-
vornjaka IVAN ŠIMEK, 30, iz Zeline. 
Ko je kolona ustavila v Stranicah — 
zaradi zavijanja voznika v levo — se 
je šiniek zaletel v osebni avtomobil, 
s katerim je pred n j im vozil STJEPAN 
DRVENSEK, iz Maribora. Le-tega je 
odbilo še v avto pred seboj, tako da 
so oceniU škodo na dveh poškodovanih 
osebnih avtomobilih na okoli 10.000 di-
narjev škode. 

K I J L B ČELADI 

ZDRAVKO ZUPANČIČ, 2ß, iz Bočlie 
se je peljai s kolesom na pomožni mo-
tor po klancu navzdol, in sicer iz sme-
ri Črnivca proti Gornjemu gradu. Ne-
nadoma ga j e iz neznanega vzroka za-
neslo in je padel. Z glavo je tako 
močno udaril po vozišču, da si je zlo-
mil lobanjsko dno m se zaradi ki-va-
vitve v ustih zadušil m na kra ju ne-
sreče umrl. 

VZVRATNO NA CESTO 

VLADO ŽEVART, 24, iz Velenja je 
z dvorišča na Jenkovi ulici v Velenju 
vzvratno nameraval zapeljati na cesto. 
Pri tem pa je spregledal, da je pripe-
ljal mimo kandidat za voznika oseb-
nega avtomobila DRAGO OSTRICKI, 
27, iz Velenja ( inštruktor Franc Pri-
mon) Prišlo je do trčenja, pri čemer 
telesnih poškodb ni bilo, škode na av-
tomobilih pa je za okoli 7.000 dinarjev. 

NEPRIMERNA HITROST 

Iz Zg. Zreč proti Zečam je vozil z 
osebnim avtomobilom PETER KLAN-
ŠEK, 21, iz Celja. V rahlem levem 
ovinku ga je zaradi prehitre vožnje 
zaneslo, ga obrnilo na cesti, avtomo-
bil pa je vrglo v jarek na levi strani 
ceste, kjer je obstal na boku. Pri ne-
sreči se je poškodovala sopotnica MA-
RIJA RECNIK, 20, iz Konjic, škode 
pa je za okoli 10.000 dinarjev. 

IZSILJEVAL JE PREDNOST 

Voznik kombija BRANKO VDOVIC, 
iz Kumrovca je v Mestinju nameraval 
zaviti v levo. Vključil je levi smerokaz 
in že zapeljal preko sredinske črte, 
ko je iz nasprotne smeri pripeljal s 

tx)Vomjakom SLOBODAN STANKOVIC, 
M, iz I r j a pr i Rog. Slatini. Prišlo je 

do trčenja, pri čemer sta se težje ra-
nila voznik Vdovič in njegov sopotnik 
MIRKO OCIC, iz Zagreba, škode pa 
je za okoli 20.000 dinarjev. 

PEsE( V KRIŽIŠČU 

V križišču v Petrovčah je neprevid-
no prečkala cesto 80-letna ANTONIJA 
PRAPROTNIK, iz Velenja. Mimo je 
pripeljal s tovornjakom PAVELJAKSA, 
26, iz Metlike, ki se pešakinji ni uspel 
izogniti m jo je zadel Praprotnikova 
je biia na kra ju nesreče mrtva 
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Zapiski iz popotne beležke Vojka Rizmala in Milana Seničarja 

Nedeljsko dopoldne v 
Temišvaru je bilo izredno 
živahno, ulice polne spre-
hajalcev, restavracije za-
sedene, tu in tam pa 
odprta kakšna trgovina, 
predvsem s sladkarijami. 
Zelo veliko je kioskov na 
pločnikih, nekakšnih sla-
ščičarn in pred temi se 
ustavljajo vsi — otroci in 
starejši. Bomboni, čoko-
lada, nikjer pa žvečilnega 
gumija. Ta je poleg jugo-
slovanskih cigaret naj-
boljši »tržni predmet« na-
ših turistov. V mestecu 
Jimbolia naju je takoj 
zaustavil fantič desetih let 
in poprosil za »ž\'akaču«. 

Natakarju sva v vrt-
ni restavraciji pomolila 
svinčnik in beležko, da bi 
zapisal ceno za steklenici 
piva. 88 je zapisal tako 
mimogrede. Ko pa sva 
debelo pK)gledala, kako bi 
lahko pivo stalo 88 lejev, 
Je premeteno med obe 
številki vstavil še vejico. 
Pač ni š;0. 

Po kratkem iskanju sva 
našla Banatski mmej, ki 
ga lahko mimo toplo pri-
poročamo vsem, ki bodo 
kdaj obiskali Temišvar. 
Izredno velika zgradba v 
obliki ogromnega kvadra-
ta z eksponati v pritličju 
In dveh nadstropjih. Eks-

ponatov imajo resniö'iio 
veliko, najbolj pa naju 
je presenetila še druga 
poučna vloga tega muze-
ja. V posebnem oddelku 
ima izredno lepo urejene 
velike »izložbe« živali, ki 
žive v Romuniji. Z odlič-
nim aranžiranjem drevja, 
grmičevja, trave in po-
dobnega ter z živo pisa-
no slikarijo ozadja, so ži-
vali — nagačene seveda 
— postavljene v zelo na-
ravno okolje. Drugi odde-
lek pa obra-vToava naše 
osončje, nastanek plane-
tov in sploh življenja na 
zemlji. Izredno domiselno 
in plastično, tako, da uči-
telju pri pouku ni po-
trebno drugega, kot pope-
ljati otroke v muzej in 
razlagati pred vitri'nami, 
shemami, slikami kipci 
itd. Muzej je bil vsaj ti-
sto nedeljsko dopoldne 
Izredno obiskan — starej-
ši, skupine vojakov tn 
otrok. Cena izredno nizka. 

Restavracijo Cina, ka-
mor sva zarila na kosilo, 
bi lahko označila kot na-
§o srednjo restavracijo. 
Glede na ureditev Toda, 
glede na postrežbo pa se 
močno raz!ikti,ie od naših 
lokalov. Natakarica je bi-
la pri nama, še preden 
sva sedla. Dve minuti po 

naročilu se je pred na-
ma že kadila resnično 
vroča juha. Prti in cvetje 
na mizah — vse brezhib-
no. Na vsaki mizi velik 
krožnik s svežim paradiž-
nikom, papriko in fefero-
ni. Velikimi, zelenimi. Ob 
mizah pa veliki vrči na 
stojalu in v njih sredi 
ogronmih kock ledu — 
štiri steklenice piva in ki-
sla voda. Domiselno in 
okusno. Hrana je približ-
no takšna kot pri nas, le 
da je bila teletina bolj 
govedina. Cena — le malo 
manj kot sto lejev. Glede 
na uradno menjavo zelo 
veliko! 

Privoščila sva si še kra-
tek sprehod po mestu, 
nato pa nazaj proti meji. 
Na ravni cesti sva že od 
daleč videla vojaka, ki 
nama je mahal s palico. 
Zaustavila sra. »Pasoš 
kontrola.« je dejal prija-
zno. Se danes ne vem, 
kako je že od daleč ve-
del, da sva iz tujine. Tak-
šno kontrolo sva doživela 
še enkrat deset kilometrov 
pred mejo Vendar so bili 
vsi zelo prijazni. Skupno 
smo pokadili jugoslovan-
sko cigareto in že sva bi-
la znova na poti. 

Lejev sva še imela, čez 
mejo pa jih nisva hotela 

nositi. Zato sva se za-
ustavila v obmejnem me-
stu Jimbolia. Na vrtu 
pred železniško postajo 
sva videla ljudi, ki pijejo 
pivo iz velikih vrčev. Ker 
je vse sazalo, da tu velja 
princip samopostrežbe, 
sva stopila v restavracijo 
tn tudi takoj odšla. Nam-

reč, na pavo je s kozarci 
v rokah v dolgi vrsti ča-
kalo najmanj trideset lju-
di. V vrtni restavraciji 
hotela pa piva nisva do-
bila, ker pač — ta dan 
niso bili na vrsti za toče 
nje piva, oziroma ga lah-
ko točijo le ob določeni 
uri. Romunski gostje pa 
so pili vino iz dvolitrskih 
steklenic in konjak iz de-
cilitrskih kozarcev. Hotel-
ska restavracija je bila 
rezervirana, ker je mlad 
par slavil poroko. Zaradi 
z\-'oko<v orkestra, ki je 
igral mladoporočencema, 
je Vojiko zahteval takoj-
šen odhod, ker pač nje-
govo »glasbeno uho« ni 
preneslo raztrganih zvo-
kov. 

Na p>oti sva srečala tudi 
Rome. Na velikih in črnih 

*ozeh, v katera so bili 
^ r ežen i suhi konjički, so 
jo veselo »mahali« v beli 
svet. Cele družine. Poma-
hala sva jim, vendar se 
niso zmenili za naju. 

Se dober kilometer in 
zopet sva bila na meji. 
Vojak s »toki—vokijem« 
povpraša drugega, če lah-
ko spusti napre-j Jugoslo-
vana. Zopet odpiranje prt-
ljažnika, vendar brez kak-
šnih posebnih pripetlja-
jev, ker so verjetno pač 
vedeli, da v nedeljo res 
ni mogoče v Romuniji 
kaj prida kupovati. 

Na naši strani sva si 
nekoliko oddahnila, se pri-
jazno pogovorila z milič-
nikom in zavila v prvo 
restavracijo na — pivo. 

(Konec) 

KAR 

NOČE DATI 
Avstrijska hit-pevka Gilla je 

zbirka samih nasprotij, v 
njej sami in okoli nje. Slav-
na je postala s sivojimi »sexi 
songi«, ki jih moralisti seve-
da označujeo za »opolzke«. 
Navidezna divja mačka na-
stop« na odrih in pred ka-
merami, poje na primer pe-
sem v kateri vabi ljubega 
daj stori to, vem da boš sto 
ril dobro in pri tem zna spra-
viti svoje telo od pasu na-
vzdol v takšno gibanje in 
valovanje, da, tako pravijo 
že malce osiveli dedci, bi 
spravila mrtveca iz krste. 
Kompozitor Farian je za.njc 
napisal »hit za cipe«. Bolj ko 
so besedila pesmi ki jih poje 
nedvoumni, bolj vroči so 
škandali okoli te pevke in 
bolj gredo njene plošče v de-
nar. 

In nasprotja? 
Tolikšna so, da se namera 

va Gilla umakniti iz »show-
businessa«. Zakaj? Zato ker 
niti malo ni takšna, kot jo 
javnost ocenjuje. Že leta je 
asvesta svojemu kitaristu v 
bandi, bolj sramežljiva in 
plaha, kot bi si lahko mislili. 
In zakaj beg. Zato, ker ji je 
dovolj škandalov, ki jih pri-
pravljajo drugi in od tega 
kasirajo največ, ker se v 
javnosti ne sme več prika-
zati, da bi se jih kak »sred-
njedombnik« ne približal z 
nesramnimi ponudbami, kaj-
ti njene izzivalne hite so 

resničnost in če poje »Pojdi, 
oaby, spat z menoj«, ni malo 
tistih, ki bi to kar pri priči 
storili in t ^ a niti ne skri-
vajo. 

Ko so lani v letu žensk 
hoteli iz nje narediti žensko 
leta, je izbruhnil upor med 
povprečnimi Evami. Gilli je 
tega dovolj, najbrž tudi de-
narja tolik.šen kup, da bo 
mirno lahko rekla »adijo«! 

Če optimist vidi luč tam, kjer je pravzaprav 
ni, zakaj jo mora kak pesimist takoj ugasniti? 

Najboljše darilo človeku, ki že ima vse, je 
naše globoko sočutje. 

Starši naj spravljajo otroke tako dolgo v po-
steljo, dokler imajo za to dovolj moči. 

POŠTARJI 
IN 

POSLANCI 
Naši poštarji se verjetno niti ne 2avedajo, kako so 

srečni v primerjavi z angleškimi kolegi. Kot poročajo iz 
Londona, raste sovraštvo proti poštarjem iz leta v leto. 
Namreč — samo lani je moralo v Veliki Britaniji iskati 
zdravniško pomoč 3.183 poštarjev in to zaradi ugrizov psov 
čuvajev. To je v spodnjem domu povedal namestnik bri-
tanskega poštnega ministra Joe Slater. Nikakor pa ni mogel 
pojasniti zakaj je bilo še pred desetimi leti obgriženih 
samo 2.042 pK>štarjev. No, če imajo pK>štarji v Veliki Brita-
niji tako težko življenje, pa ga imajo zato poslanci mnogo 
lažjega. Namreč, v neki anketi britanskega časopisa za 
preventivo medicine piše, da je doba ljudskih poslancev 
daljša za 27 odstotkov od poprečne življenjske dobe ljudi 
v drugih poklicih. Zato morda niti ni čudno, če so borbe 
za poslanske stolčke tako ostre. 

KAMION, 
KI HODI 

že od nekdaj so mišice lju-
di imele glavno vlogo pri pre-
našanju tovora. Res je me-
hanizacija strahovito napre-
dovala v zadnjem stoletju, 
vendar še vedno ostajajo pre-
deli brez cest, poti in stez, 
predvsem hriboviti planinski 
predeli, kjer človeku znova 
preostane le to, da si oprta 
tovor na hrbet in ga ponese. 

V zadnjiih letih pa so inže-
nirji-biologi posvetili poseb-
no pozornost proučevanju bi-
oloških sistemov, in sicer no-
gam tovornih živali. Prišli 
so do zanimivega zaključka, 
da bi lahko v konstrukciji 
tovornega avtomobila za tež-
ke terene kopirali dvojni si-
stem vzvodov, takšnega, kot 
je ustvarjen v nogah živih 
transporterjev. 

Narejeni so tudi že prvi 
prototipi in to v Združenih 
državah Amerilce. Seveda so 
pri tem znastveniki naleteli 
na ogromno težav, med dru-
gim je bila največja ta, kako 
upravljati s tako zapletenim 
strojem. Po najrazličnejših 
preizkusih v laboratorijih ni 
z doslednim opazovanjem pre-
mikanja živali in samega člo-
veka so strokovnjaki uspeh 
konstruirati zelo perspektiven 
model tega posebnega vozila. 
Sestavili so ga v neki ame-
riški tovarni in mu dali ime 
kamion, ki hodi. Kamion ima 
kabino, karoserijo in prostor 
za tovor. Premika se s po-

močjo štirih nog, od katerih 
je vsaka dolga dva metra in 
ima po tri kovinske sklepe. 
Noge tega stroja se upogiba-
jo v kolku, kolenu in v sto-
palu. Narejene so tako, da 
lahko tovornjak, če je po-
trebno, pri natovarjanju tudi 
poklekne, kar je podobno ka-
meli. šofer upravlja z vzvodi 
tako, da prenaša ukaze no-
gam avtomobila, te ukaze pa 
nekajkrat poveča moč motor-
ja in je tako upravljanje z 
vozilom mnogo lažje. ; 

Kamion ki hodi je visok ^ 
tri metre, dolg tri metre, lah-
ko prepelje tovor 250 kg s: 
hitrostjo 10 kilometrov na' 
uro in to po strmini 45 sto-
pinj, kar do sedaj ni uspelo 
nobenemu vozilu, od vseh,' 
kar jih je človek konstruiral.' 
Za vožnjo po ravninah sluzi' 
avtomatsko upravljanje z no-
gami, čeprav to vozilo ni na-; 
rejeno za ravne ceste, tem-
več za terene, kjer ni poti," 
ampak so strmi v2jponi in 
skale. Veliki uspehi, ki so 
jih znanstveniki dosegli s tem 
vozilom, je povpročilo tudi 
bo, da so začeli razmišljati o 
tako imenovanem hibridnem 
vozilu, ki se bo lahko s po-
močjo nog premikalo pO 
džungli, tajgi, savanah, moč-
virjih in drugih nevarnih te-
renih, vendar, ko p>a bo na 
ravnih asfaltnih cestah, bo 
mogoče z njim voziti s ko-
lesi. Strokovnjaki so na kon-
ce nog montirali kolesa. 
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